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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Не спазніцеся з падпіскай на «Народную Волю» на першую палову 2016 года. Будзем разам!

акцыя

як ЖыВЕШ, ЗяМЛяк?

НакаНуНЕ

Красным колесом прошлась по России и ее колониям 
октябрьская революция 1917 года. Захватившие власть безум-
цы-большевики вознамерились переделать страну, потом – весь 
мир. У них была жутко привлекательная идея: построить обще-
ство совершенных людей, экономику без частной собственно-
сти, без эксплуатации человека человеком. Осуществить прин-
цип: от каждого по способностям – каждому по потребностям. 
Россия должна была стать «городом Солнца». 

Краеугольным камнем коммунистической идеи был план 
переделать «старого» человека с его «порочным капиталисти-
ческим сознанием». Большевики хотели из «рабов царизма» 
вывести породу грамотных и свободных людей, сознательных и 
бескорыстных. 

Чтобы этот процесс не затягивать, вожди коммунизма 
решили тех, кто не желал перевоспитываться, выгнать из стра-
ны, а оставшихся пустить в расход. Поплыли к далеким берегам 
«философские пароходы» с несознательным элементом, в стране 
же вспыхнула гражданская война. Кто определял, желает чело-
век перевоспитаться и стать коммунистом или же хочет оста-
ваться дремучим «рабом царизма»? Тем, кто первым присягнул 
большевикам, доказал им свою лояльность, вступил в их пар-
тию, выдавали кожанку, наган, бумагу с печатью и давали право 
определять, кто готов стать «новым» человеком. Надо понимать, 
обладатели наганов и кожанок как раз и были первыми совер-
шенными людьми, на которых следовало равняться остальным. 

Процесс создания нового человека, которого многие иссле-
дователи называют «красным», затянулся. Выяснилось, что мно-
гие подались к большевикам не по зову сердца и души, а по при-
чине обычной человеческой хитрости: получить власть, паек и 
иные блага. А на самом деле они были «английскими шпионами, 
вредителями и диверсантами». Сколько подобных людей пере-
мололи жернова красной мельницы! Конечно, позднее большин-
ство из этих шпионов, вредителей и диверсантов были реабили-
тированы – на пути к великой цели не было принято обращать 
внимание на «мелочи», исчисляемые миллионами человеческих 
судеб и жизней. 

Нужно признать, что коммунистам путем долгого отбора 
удалось вывести особую породу людей – homo soveticus. То есть 
всех нас. Им не удалось построить конкурентоспособное госу-
дарство – оно развалилось как карточный домик через 11 лет 
после наступления коммунизма (1 января 1980 г.). Развалилось 
безо всякой оппозиции, внешней интервенции. Но особые люди 
у коммунистов получились. Они продолжают жить и даже 
склонны к клонированию.

«Совки» во всем совершенны: во лжи, в приспособленче-
стве, в лени, в трусости, в жадности, в ненависти к другим. 
В убогой жизни они готовы обвинять кого угодно, только не 
себя. Они готовы терпеть властолюбца у власти, «лишь бы не 
было войны, после которой ели гнилую картошку». «Совки» 
любят воевать чужими жизнями, любят, чтобы «нас все в мире 
боялись». Они любят «твердую руку» – вождей. Они готовы 
идти на «выборную клоунаду», потому что «начальство попро-
сило». Коммунисты выпестовали «винтик», «серую безропотную 
мышь» – человека без гражданской совести, чести, достоин-
ства, без ответственности перед потомками, человека, живущего 
одним днем.

Капиталисты учились после октября 1917 года гораздо 
успешнее большевиков: предоставили рабочим 8-часовой рабо-
чий день, достойные заработки, правовую защиту свободными 
профсоюзами, право приобретать акции предприятий. Люди 
на Западе реально могли выбирать депутатов, власть. Отсюда 
– устойчивость, самоорганизация и саморазвитие западного 
общества. 

Лидер большевиков В.Ленин считал, что практика – крите-
рий истины. Что ж, воспользуемся его мыслью. Что от великой 
идеи осталось на практике? Страны – нет, мощной экономики – 
нет (преемник СССР – Россия – по размеру ВВП уступает ряду 
американских штатов), хотя к частной собственности пришлось 
вернуться, «святого» человека – нет. Победы коммунизма во 
всем мире, о чем мечталось большевикам, – нет. Разбежались 
под крыло капиталистов страны-сателлиты, которые мы удер-
живали силой. И мы только мечтаем о западных кредитах и 
технологиях.

7 ноября в моем родном Кричеве «проржавленный» комму-
нист З.Скачкова, большевистская совесть которой в свое время 
вполне позволила ей руководить частным техникумом и таким 
образом работать на «пана-капиталиста», вывела на «лобное 
место» города своих единомышленников преклонного возраста 
«помянуть Октябрь». Подсобил и райисполком людьми из раз-
ных организаций. Стыли на холоде одетые по-летнему пионеры. 
В очередной раз ощущался триумф красного человека. 

г.Кричев

Сергей 
НЕРОВНЫЙ

Триумф 
красного 
человека

МысЛи ВсЛух

Алексиевич  
и шведский король

В предстоящую субботу из белорусской 
авиагавани писательница Светлана Алексиевич 

уедет в столицу Швеции на церемонию  
вручения Нобелевской премии, которая 

состоится 10 декабря.
По ее приглашению в 

Стокгольм отправится также 
несколько ее друзей-интел-
лектуалов. А именно: Жанна 
Грищенко, социолог, профес-
сор БГУ; Юрий Зиссер, осно-
ватель и совладелец интер-
нет-ресурса TUT.by; Юлия 
Чернявская, культуролог, 
писатель. Из Москвы приедут 
Борис Пастернак, россий-
ский издатель ее книг, а также 
Ядвига Юферова, белорусский 
и российский журналист. На 
церемонию приглашены и 
будут присутствовать Борис 
Петрович, писатель, главный 
редактор журнала «Дзеяслоў», 
Алесь Пашкевич, писатель, 
председатель Союза белорус-
ских писателей, которые нахо-
дятся сейчас в Стокгольме в 
творческой командировке.

Все приглашенные, кроме 
нобелиатки, едут в Стокгольм 
за свой счет. Они самостоя-
тельно оплачивают прожива-
ние в гостинице, Нобелевский 
ужин и Нобелевский концерт, 
который проходит накануне 
церемонии вручения премии. 
Как стало известно, ужин в 
Голубом зале городской рату-
ши стоит примерно 270 евро, 
концерт – 150 евро на челове-
ка, причем вход именно на это 
мероприятие ограничен. А вот 
попасть на званый ужин могут 
не только избранные персоны, 
но и простые люди, причем 
совершенно бесплатно: для 
этого нужно обладать боль-
шим везением и умудриться 
выиграть в лотерею билет на 
банкет.

Как известно, вручение 
Нобелевской премии прохо-
дит в день смерти Альфреда 
Нобеля – он умер 10 декабря 
1896 года. Церемония награж-
дения проходит в Концертном 
зале Стокгольма, где присут-
ствует 1200 человек. А ровно 
в 19 часов 10 декабря почет-
ные гости во главе с коро-
лем и королевой спускаются 
по лестнице в Голубой зал 
на банкет, где уже сидят все 

приглашенные. По традиции 
шведский король ведет под 
руку нобелевскую лауреатку, 
а если таковой не окажется 
– жену Нобелевского лауреа-
та по физике. Так как в этом 
году среди лауреатов есть 
женщина-писатель, то король 
поведет под руку Светлану 
Алексиевич! Первым произно-
сится тост за Его Величество, 
вторым – в память Альфреда 
Нобеля. Во время всего ужина 
звучит музыка – приглашают-
ся очень знаменитые музы-
канты. 

Лауреатов награждают в 
столицах сразу двух стран. В 
Стокгольме король Швеции 
вручает премии в области 
физики, химии, физиологии и 
медицины, литературы и эко-
номики. В Осло в городской 
ратуше в присутствии коро-
ля Норвегии и членов коро-
левской семьи председатель 
Норвежского Нобелевского 
комитета вручает премию в 
области защиты мира. Наряду 
с денежной премией, размер 
которой меняется в зависи-
мости от дохода, полученного 
Нобелевским фондом, лауреа-
там вручается золотая медаль 
с изображением Нобеля и 
диплом.

Это мероприятие насколь-
ко торжественное, настолько 
и строго церемониальное. 
Мужчины должны быть во 
фраках, женщины – в вечер-
них платьях в пол. Причем 
платьев должно быть два: на 
саму церемонию и банкет в 
честь премии, а также на кон-
церт, который обычно про-
ходит 8 декабря. Насколько 
стало известно, некото-
рое время назад Светлана 
Алексиевич заказывала наря-
ды у известного дизайнера 
Саши Варламова. Возможно, и 
для стокгольмского торжества 
в том числе. В любом случае 
телевизионная трансляция, 
которая будет идти по между-
народным каналам, передаст 
нам атмосферу праздника. 

Кароткая памяць
Масавасці падчас правядзення дазволеных уладамі мерапрыемстваў з нагоды 95-й гадавіны 

Слуцкага збройнага чыну не назіралася.
Слуцкі збройны чын – спроба 

ўзброенай абароны незалежнасці 
Беларусі ў раёне Слуцка ў 
лістападзе і снежні 1920 года. 
Каля месяца беларускія вайско-
выя аддзелы, сфарміраваныя 
пераважна з мясцовых сялян, 
супраціўляліся наступлен-
ню савецкіх войскаў, такім 
чынам выказваючы пратэст 
супраць бальшавіцкай акупацыі. 

Збройныя дзеянні адбываліся з 27 
лістапада па 31 снежня 1920 года.

Слуцкі райвыканкам дазволіў 
правесці ў райцэнтры 28 лістапада 
ўрачыстую дэманстрацыю і 
мітынг з нагоды юбілею Слуцкага 
збройнага чыну.

І ў мінулую суботу ў Слуцкі 
раён выправіліся прадстаўнікі 
Партыі БНФ, руху “За свабоду”, 
маладзёжныя актывісты... Яны 

праехаліся па вёсках, у Слуцку 
правялі мітынг. Паведамлялася, 
што ў раённым цэнтры да 
іх далучыліся мясцовыя 
апазіцыйныя актывісты з бел-
чырвона-белымі сцягамі.

Але, нягледзячы нават на 
тое, што мясцовыя ўлады не 
забаранялі мерапрыемства, 
на яго сабралася, напэўна, не 
больш за 100 чалавек. Гэта раз-

ам з прадстаўнікамі гарадской 
адміністрацыі і міліцыяй.

Дарэчы, на наступны дзень 
такое ж нешматлюднае мерапры-
емства ў тым жа месцы правялі 
асобна і прадстаўнікі КХП–БНФ. 
Аб’яднацца разам, каб ушанаваць 
угодкі, яны, відаць, не захацелі… 

Шкада, кароткая памяць у 
многіх беларусаў.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Вырубілі…

– Жывём, па сутнасці, без 
святла. Спачатку быў графік, 
згодна з якім электрычнасць 
на тры гадзіны адключалі і на 
тры гадзіны ўключалі. Потым 
адключаць сталі на 6 гадзін і 
толькі на 3 гадзіны ўключаць. Для 
кожнага раёна горада свой графік 
па гадзінах. Сёння ўжо на шэсць 
гадзін адключаюць святло і на 
паўтары гадзіны ўключаюць.

Між тым надвор’е стала 
больш халодным, і трэба 
запускаць кацельні, каб неяк 
ацяпляць кватэры. Таму кацельні 
запускаюць уначы, і тады святла 
зусім няма. Больш за іншых 
пакутуюць людзі, якія маюць 
электрычныя пліты, бо яны нават 
ежу не могуць прыгатаваць.

На Севастопаль трэба 
мінімум 70 мегават электраэнергіі. 
Паколькі гэтага няма, то 
прадпрыемствы спынілі сваю 
работу. Электрычнасць накіравалі 
на сацыяльныя аб’екты – школы, 
бальніцы, кацельні. У крамах чэргі 
за дызель-генератарамі. Самыя 
хадавыя – ад 2 да 5 кілават.

Гарадскія ўлады кажуць, што 
такая сітуацыя захаваецца да 
красавіка. Пакуль цёпла – 16– 
18 градусаў, але калі стане мінус 5, 
то будзе вельмі кепска. 

Крамы працуюць, але няма 
ялавічыны, няма свініны. З мясных 
прадуктаў можна набыць толькі 
каўбасы і сасіскі. Цяпер з-за таго, 
што спынілі пастаўкі з Турцыі, 

адчуваецца дэфіцыт садавіны і 
гародніны. Раней у нас былі толькі 
турэцкія бульба, цыбуля, клубніцы, 
грушы, усе цытрусавыя.

Зніклі з паліц свечкі і 
ліхтарыкі. Праўда, працуюць 
рынкі. Там прадаюць тое, што 
закупілі ў Варонежы і Белгарадзе. 
Са студзеня плануюць спыніць 
пастаўкі малочнай прадукцыі, дык 
усе разумеюць, што кошты яшчэ 
вырастуць. 

Асабліва цяжка цяпер 
пенсіянерам і інвалідам, якія 
не могуць забяспечыць сябе 
харчаваннем і сродкамі абагрэву. 
Калі раней, да крызісу, пенсія 
была 300–400 долараў, то цяпер 
– 110. Тыя, з кім я маю зносіны, 
не абвінавачваюць Украіну. 
Яны разумеюць, што пачалася 
эканамічная вайна з Расіяй, якая 
хутка не скончыцца. Пакуль жа 
шмат гаварыльні з боку мясцовых 
палітыкаў замест таго, каб 
будаваць станцыі. Кажуць, што 
да 20 снежня забяспечаць энергіяй. 
Але ж людзі разумеюць, што 
пракладкай аднаго кабеля па дне 
праліву сітуацыю не вырашыць. 
Трэба ж пабудаваць станцыі 
для прыёму энергіі. Людзі пачалі 
абурацца. Кажуць, што новая 
ўлада павінна была паклапаціцца 
пра гэта яшчэ ў 2014 годзе. Але 
ніхто не падумаў! Калі ж адбылося 
тое, што адбылося, дык яны пачалі 
то міністраў здымаць, то яшчэ 
нейкія папулісцкія дзеянні рабіць, 

а не вырашаць праблему. Людзі ж 
усё разумеюць, ніхто не дакарае 
Украіну, лічаць, што яна мае на 
гэта права, бо адбылася акупацыя 
Крыма. Але народ пытаецца, чаму 
Расія не паклапацілася адразу 
і дагэтуль нічога не зрабіла, каб 
забяспечыць нармальнае жыццё 
людзей.

“Укрэнерга” плануе аднавіць 
пастаўкі электраэнергіі ў 
Крым літаральна днямі. Ідзе 
інтэнсіўная работа па рамонце 
разбураных апор. Тым часам Расія 
спыніла пастаўляць ва Украіну 
антрацытавы вугаль. Украіне сваіх 
запасаў хопіць толькі на месяц 
работы цеплаэлектрастанцый. 
Між тым паміж дзвюма краінамі 
разгараецца новы газавы 
канфлікт. Расійскі бок патрабуе 
паступлення новых плацяжоў. 
Украінскі – сцвярджае, што сам 
спыніў закупкі газу. Акрамя таго, 
прэм’ер-міністр Арсеній Яцэнюк 
анансаваў забарону на транзітныя 
палёты расійскіх авіякампаній 
праз тэрыторыю Украіны…

Тое, што адбываецца зараз, 
гэта не проста эканамічная 
вайна, гэта крокі з падтэкстам. 
Электраэнергія – у абмен на 
палонных, вугаль – у абмен на 
электраэнергію, Данбас узамен 
Крыма… Вось такі прыкладна ідзе 
гандаль. На вайне, як на вайне…

Любоў ЛУНЁВА.

ДЕНЬГи

Евро покатился вниз
Те, у кого сбережения хранят-

ся в евро, замерли в ожидании. 
Точно так же, как и те, у кого 
в европейской валюте подписаны 
контракты. Европейская валюта 
слабеет, стремительно приближа-
ясь к стоимости доллара, хотя еще 
недавно была дороже на 30%. И 
прогнозы все хуже.

Эксперты заговорили о том, что 
евро может стать дешевле доллара 
уже в январе 2016 года. В частно-
сти, ответственный за инвестици-
онные решения крупнейшего банка 
Германии «Deutsche Bank» эконо-
мист Ульрих Штефан в минув-
шее воскресенье заявил агентству 
Reuters, что курс евро может сни-

зиться до 0,8225 за доллар.
Эксперты одного из круп-

нейших инвестиционных банков 
«Goldman Sachs» прогнозируют, 
что евро будет стоить дешевле 
доллара уже в январе 2016 года. 

Участники рынка настроены 
на то, что на следующем заседа-
нии руководства Федеральной 
резервной системы США 15–16 
декабря будет объявлено о давно 
ожидаемом повышении процент-
ных ставок в Америке, что поспо-
собствует снижению курса евро. 

На вчерашний день, 30 ноя-
бря, 1 евро был равен 1,06 доллара 
США. Но что будет дальше, пред-
сказывать никто не берется.

ЗДаРЭННЕ

Памежнікі,  
а не пажарныя
Незвычайнае здарэнне 

адбылося на літоўска-беларускай 
мяжы, у пункце пропуску 
«Прывалка».

За г ар эўся  р эйс а вы 
мікрааўтобус маркі Iveco. Ён ехаў 
па маршруце Вільнюс–Гродна. 
Загаранне адбылося ў кабіне 
кіроўцы ў момант праверкі 
памежнікамі пашпартоў.

У салоне 19-мясцовай 
іншамаркі ў той момант 
знаходзілася паўтара дзясятка 
пасажыраў, якія імкліва пакінулі 
свае месцы. Пасля здарэння іх 
забраў аўтобус, які спецыяльна 
прыехаў з Гродна. Мяркуецца, 
што прычынай узгарання 
мікрааўтобуса стала няспраўная 
электраправодка.

ЧуЛІ?

Жонка Калаура 
пайшла  

на павышэнне
Ларыса Калаур, жон-

ка старшыні Нацбанка Паўла 
Калаура, паднялася па кар’ернай 
лесвіцы. Раней яна была галоўным 
бухгалтарам «Банка Масква–
Мінск». Цяпер жа яе асоба  
пазначана як выканаўчы дырэктар 
таго ж банка.

Яшчэ з пачатку года 
Міжнародны валютны фонд 
раіў Нацбанку пазбавіцца 
«Банка Масква–Мінск». Гэтую 
фінансавую арганізацыю бела-
руская дзяржава выкупіла за 
55 мільёнаў долараў у расійскіх 
уласнікаў, бо тыя аказаліся пад 
санкцыямі Еўрасаюза.

Да ведаў і ўменняў Ларысы 
Калаур пытанняў не было, аднак яе 
высокая пасада ў «Банку Масква–
Мінск» магла ўспрымацца як 
канфлікт інтарэсаў з пасадай мужа.

уЧОРа

Праект ці зноў пражэкт?
У панядзелак 30 лістапада 

Аляксандр Лукашэнка правёў 
нараду, прысвечаную пытанню 
рэалізацыі інвестыцыйнага 
праекта па арганізацыі 
вытворчасці па зборцы легкавых 
аўтамабіляў «БелДжы». 

Наладзіць вытворчасць 
легкавых аўтамабіляў у Беларусі 
спрабавалі не раз. Нават учора 
Аляксандр Лукашэнка падкрэсліў, 
што гэта яго «даўняя мара», каб 
наша краіна магла забяспечыць 
людзей і арганізацыі ўласнымі 
легкавікамі. 

На гэты раз праект вырашылі 
рэалізоўваць з дапамогай Кітая.

“– Паглядзеўшы на гэтую збо-
рачную вытворчасць, мы прынялі 
рашэнне: быць у нас легкавому 
аўтамабілю, і ствараць яго мы 
будзем разам з кітайцамі на асно-
ве іх тэхналогій, – цытуе словы 
Лукашэнкі БЕЛТА. – Гэта не зна-
чыць, што мы проста возьмем 
і дакладна скапіруем і вырабім 
аналагічны аўтамабіль. Там, дзе 
можам, а мы можам, у нас ёсць 
досвед зборкі і вытворчасці груза-
вых аўтамабіляў і кампанентаў 
для легкавікоў, мы павінны 
выкарыстаць уласны досвед і 
ўласныя напрацоўкі. Яны ёсць і ў 
Нацыянальнай акадэміі навук, і ў 

прыкладной навуцы таксама. Таму 
паволі мы павінны ўдасканальваць 
гэты аўтамабіль і пабудаваць 
новы завод па вытворчасці так 
званай «БелДжы».

Аляксандр Лукашэнка 
адзначыў, што на цяперашні 
час завод будуецца, у тым ліку 
з удзелам кітайскага крэдыту. 
Плануецца, што пасля запуску 
першай чаргі прадпрыемства  
будзе выпускацца за год да  
60 тысяч аўтамабіляў, пасля запу-
ску другой чаргі – 120 тысяч.

Паводле слоў Лукашэнкі, 
цяпер галоўнае пытанне – дзе 
будзем прадаваць? Калі ўнутраны 
рынак забяспечым, ці ўдасца іх 
прадаваць у замежжы? Кіраўнік 
дзяржавы падкрэсліў, што 
калектыў будзе рабіць «самыя 
якасныя аўтамабілі». «Прымусім», 
– сказаў ён.

Вось толькі ці палічаць Расія 
і Казахстан гэтыя аўтамабілі 
легкавікамі беларускай 
вытворчасці і ці пусцяць іх на 
свае рынкі без дадатковай 
аплаты падаткаў? Раней менавіта 
гэта не дазваляла развярнуць 
зборку легкавых аўто ў Беларусі і 
перакрэслівала ўсе нашы планы.

Іван КУЖЭЛЬНЫ. 

БуДЬТЕ ГОТОВы!

Лифт, уборка, освещение, утепление – за счет средств граждан
Министерство Жилищно-

коммунального хозяйства предлагает 
исключить из состава услуг уборку при-
домовых территорий, подъездов, расхо-
ды на освещение мест общего пользо-
вания и возложить эти обязанности на 
граждан (самостоятельная уборка) или 
предоставить этот вид работ как отдель-

ную услугу.
Возмещение расходов организаций, 

осуществляющих эксплуатацию жил-
фонда, на приобретение электрической 
энергии рекомендуется обеспечивать за 
счет собственников пропорционально 
долям на общее имущество.

Плату за лифт также возложат на 

собственников и тоже пропорционально 
долям в общем имуществе. Услугу опла-
чивать будут и владельцы пустующих 
квартир.

Возмещение электрической энергии, 
потребляемой лифтом, будет возмещать-
ся в зависимости от количества прожи-
вающих граждан.

Капитальный ремонт предполагает 
восстановление основных физико-техни-
ческих, эстетических и потребительских 
качеств дома. Он должен производиться 
исключительно в отношении тех элемен-
тов здания, от которых зависит безопас-
ность его эксплуатации.

Все работы, относящиеся к модерни-

зации (в том числе и тепловой!), будут 
выполняться по желанию собственника 
и только за его деньги.

Одним словом, жилищно-комму-
нальные службы хотят умыть руки, воз-
ложив все обязанности на жильцов. Но 
тогда за что мы платили и платим им 
деньги?

У Крыме, акупаваным Расіяй, дзейнічае рэжым надзвычайнай сітуацыі.  
Гэта адбылося пасля таго, як на мінулым тыдні невядомыя падарвалі пашкоджаныя 
раней лініі электраперадач. Рэгіён імпартуе больш за 80% электраэнергіі з Украіны, 

астатнія 20% выпрацоўваюць на месцы. Але пасля далучэння паўвострава  
да Расіі ў Кіеве загучалі галасы: “Няхай Пуцін забяспечвае іх святлом.  

Чаму мы павінны дапамагаць акупантам?..”
Зараз у гарадах Крыма адбываюцца веерныя адключэнні электрычнасці. 

 На аўтазапраўках чэргі за палівам, у крамах – за генератарамі…
У Севастопалі жыве наш суайчыннік, былы дэпутат Вярхоўнага Савета,  

былы палітвязень Уладзімір КУДЗІНАЎ. Вось яго расказ:

Пресс-службе Белтелерадиокомпании до сих пор не извест-
но, будет ли Белорусское телевидение вести трансляцию из 
Стокгольма с церемонии вручения престижнейшей международ-
ной премии, которой в этом году впервые удостоена гражданка 
Беларуси Светлана Алексиевич. Решение примет начальство, 
ответили в пресс-службе. И, как мне кажется, это, по-видимому, 
будет не телевизионное начальство, а гораздо выше. 

Елена МОЛОЧКО. 

ксТаТи
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сиТуация

ПаЛІТкухНя

ТОЧка ЗРЕНияВЕРДыкТ аФІцыЙНа

Нанотехнологии  
в ветхом бараке

Рассуждения о необходимости рефор-
мировать Национальную академию наук 
Беларуси появляются на страницах 
общественно-политических газет и журналов 
уже около 30 лет. Время от времени эта тема 
всплывает в теледебатах и интернет-блогах, 
в хлестких высказываниях руководителей 
государства.

Но перед тем, как начинать что-то 
преобразовывать и реформировать, следует 
освежить в памяти историю возникновения 
самой Национальной академии наук, принципы 
ее построения, цели и задачи, стоявшие перед 
этой научной организацией на протяжении 
различных исторических периодов, и, наконец, 
рассмотреть современное состояние ее 
текущего экономического положения и вопрос 
о целесообразности ее существования в целом.

Национальная академия наук 
Беларуси была создана 1 янва-
ря 1929 года (тогда она называ-
лась Академия наук Белорусской 
ССР) и являлась национальным 
структурным подразделением 
Академии наук СССР.

Унаследовав все иерархиче-
ские и структурные принципы 
построения закрытых цеховых 
научных структур, существо-
вавших в мрачные и достаточно 
темные времена средневековья, 
белорусская академия каким-то 
непостижимым образом смогла 
сохранить и донести их в почти 
не измененном виде до середины 
первой четверти XXI века!

Феодальный принцип струк-
турирования научно-исследова-
тельских институтов как в НАН 
Беларуси, так и в НАН ряда 
других постсоветских республик 
оказался невероятно живучим – 
он каким-то удивительным обра-
зом благополучно пережил неод-
нократную смену исторических 
формаций. По моему мнению, а 
я проработал в НАН Беларуси 
более 35 лет, научный феодализм 
заключается во вредоносной 
системе иерархических степеней 
и званий, пожизненно присва-
иваемых ученым за их былые 
научные заслуги и достижения. 
Эта система чем-то напоминает 
средневековые степени и граду-
сы, присуждавшиеся в масонских 
ложах неофитам и адептам уче-
ний розенкрейцеров или иллю-
минатов. Вполне возможно, что 
ученые позднего средневековья, 
такие как знаменитые Френсис 
Бэкон, Ньютон, Гей-Люссак или 
Лавуазье, будучи масонами, бла-
гополучно внедрили этот иерар-
хический принцип в универси-
теты, а оттуда он перешел и в 
светское ученое сообщество.

В настоящее время в 
Беларуси действуют следую-
щие научные степени: бакалавр, 
магистр (эти градации возник-
ли всего несколько лет назад в 
результате перехода к так назы-
ваемой Болонской системе, и за 
них ничего не платят их гордым 
обладателям), кандидат наук и 
доктор наук. Преподавательские 
звания: доцент и профес-
сор. Научные звания: член-
корреспондент Академии наук 
и академик. Вышеприведенные 
степени и звания присваива-
ются Высшей аттестационной 
комиссией Республики Беларусь, 
которая является республикан-
ским органом государственного 
управления, реализующим функ-
цию государственного регули-
рования в области аттестации 
научных и научно-педагогиче-
ских работников высшей квали-
фикации, соответствующим уче-
ным пожизненно. Получившие 
этот вожделенный «титул» поль-
зуются им уже независимо от 
своего возраста, текущего состо-
яния здоровья, изменившихся с 
течением времени умственных 
и физических способностей его 
носителей, получая соответству-
ющие надбавки к заработной 
плате. Высшие иерархи – носите-
ли званий членов-корреспонден-
тов академии наук и академиков, 
являются почти удельными кня-
зьями научно-исследовательских 
институтов НАН Беларуси, не 
подвластными никакой критике 
или внешнему воздействию со 
стороны остальной, менее име-
нитой научной общественности. 
Именно они дирижируют теми 
скудными финансовыми пото-
ками, которые отпускает бело-
русское государство на поддер-
жание Национальной академии 
наук. При этом львиную долю 
этого мизерного финансирова-
ния (приблизительно 0,2–0,5% от 
национального дохода РБ), осу-
ществляемого по остаточному 

принципу, «съедает» непомерно 
разросшийся управленческий 
аппарат НАН Беларуси, все та же 
Высшая аттестационная комис-
сия и огромное число всевозмож-
ных комитетов и разнообразных 
координационных советов, уют-
но устроившихся в известном 
здании с колоннадой, располо-
женном по адресу: город Минск, 
проспект Независимости, 66.

Именно из этого здания про-
исходит так называемое плани-
рование, координация, контроль 
и управление деятельностью 
Национальной академии наук 
Беларуси. А заключается оно в 
бесконечном бессмысленном 
документотворчестве и бес-
прерывном, постоянно меняю-
щемся и трансформирующемся 
документообороте, директивном 
требовании отчетов, справок 
и докладных записок, всевоз-
можных бланков и ведомостей. 
Причем количество этих канце-
лярских контрольно-координи-
рующих бумаг, совершенно не 
имеющих никакого реального 
отношения к научным исследо-
ваниям, с каждым годом посто-
янно растет! У автора сложилось 
впечатление, что на одного науч-
ного сотрудника НАН Беларуси, 
непосредственно работающего 
в лабораториях или у компью-
терных терминалов, приходится 
два или три хорошо оплачивае-
мых управленца, занимающихся 
руководством, контролем, уче-
том, координацией и бессмыс-
ленным бумаготворчеством.

Я не исключаю, что это явле-
ние в Беларуси носит поистине 
глобальный характер и являет-
ся национальной особенностью 
белорусского народа – порож-
дать из своей среды народную 
национальную бюрократию 
(в обход и вопреки Директиве 
Президента Республики Беларусь 
от 27 декабря 2006 г. №2 «О дебю-
рократизации государственного 
аппарата и повышении качества 
обеспечения жизнедеятельности 
населения»).

Еще одна особенность – поч-
ти тотальное так называемые 
кумовство и местничество как 
в научных управленческих, так 
и практически во всех осталь-
ных властных республиканских 
структурах. Если кто-то явля-
ется родственником, свояком, 
приятелем или просто односель-
чанином власть имущих особ 
или новых белорусских феода-
лов от власти – их путь в науке 
отнюдь не тернист! Вся цепочка 
труднопреодолимых и крайне 
трудоемких бюрократических 
переходов от аспиранта-маги-
странта к члену-корреспонден-
ту Академии наук происходит 
мягко и быстро, без задержек и 
сбоев, плавно скользя по ворси-
стым ковровым дорожкам соот-
ветствующих приемных и феше-
небельных кабинетов (в физике 
этот процесс носит название 
«тоннельного эффекта»). При 
этом необходимые научные ста-
тьи и монографии пишутся и 
издаются без малейших задер-
жек и каких-либо внешних пре-
пон.

Однако основная, глобаль-
ная проблема Национальной 
академии наук Беларуси – это 
отсутствие хоть сколько-нибудь 
приемлемого финансового обе-
спечения. При этом речь даже 
не идет о мизерных и нищенских 
зарплатах наиболее креатив-
ной части научного сообщества 
– аспирантов и младших науч-
ных сотрудников, занятых непо-
средственно в сфере научных 
исследований и технологических 
разработок. Ученым среднего и 
низового научных звеньев как в 
бывшем СССР, так и после его 

распада традиционно всегда пла-
тили мало. По-видимому, это 
было связано с официальным 
недоверием «круглолицых» пра-
вительствующих особ к деятель-
ности, интересам и образу жизни 
так называемых яйцеголовых – 
ученых и технической интелли-
генции в целом.

История многих современ-
ных научных школ и творче-
ских коллективов уходит своими 
корнями в те, образно говоря, 
научные шарашки (жаргонное 
название НИИ и КБ тюремного 
типа), подчиненные НКВД или 
МВД СССР, в которых работали 
заключенные ученые, инжене-
ры и техники. В системе НКВД 
шарашки именовались «особы-
ми техническими бюро» (ОТБ), 
«особыми конструкторскими 
бюро» (ОКБ) и тому подобны-
ми аббревиатурами с номерами. 
Через шарашки прошли многие 
выдающиеся советские ученые и 
конструкторы, работая на правах 
заключенных (то есть вообще без 
каких-либо прав) практически 
бесплатно. Основным направ-
лением ОТБ и ОКБ была раз-
работка военной и специальной 
(используемой спецслужбами) 
техники, в том числе в области 
ракетостроения и атомной физи-
ки. Поэтому у правительства 
как бывшего СССР, так и у их 
дальнейших правопреемников – 
правительств бывших союзных 
республик, в том числе и у пра-
вительства Беларуси, сохрани-
лась устоявшаяся традиция пла-
тить ученым среднего и низового 
звена даже меньше, чем неква-
лифицированным разнорабочим 
или даже уборщицам.

Но в отличие от сталинско-
бериевских научных шарашек, 
современные белорусские НИИ, 
академические институты и 
лаборатории практически пол-
ностью лишены сколько-нибудь 
серьезного материально-техниче-
ского и приборного обеспечения! 
Закупка современных научных 
приборов и компьютеров про-
водится через Государственное 
казначейство, через системы 
тендеров (конкурентная форма 
отбора предложений на постав-
ку товаров, оказание услуг или 
выполнение работ по заранее 
объявленным в документации 
условиям, в оговоренные сроки 
на принципах состязательности, 
справедливости и эффективно-
сти). На практике это выливает-
ся в закупку заведомо дешевых, 
устаревших или снятых с про-
изводства и сервисного обслу-
живания моделей малоэффек-
тивного научного оборудования. 
Я, ученый, опубликовавший 13 
научных книг, более 320 науч-
ных статей и 140 тезисов докла-
дов на научных конференциях, 
вынужден за свои деньги поку-
пать компьютер себе на работу 
в государственное учреждение. 
Официальным путем это сделать 
оказалось почему-то совершен-
но невозможно! Кстати, в пре-
словутых научных шарашках, по 
воспоминаниям видных ученых 
и конструкторов, снабжение 
ученых всем необходимым науч-
ным оборудованием, приборами, 
материалами и реактивами было 
в то время организовано на очень 
высоком уровне. И если недобро-
совестные обычные работники-
«несуны» − представители когда-
то самого передового класса 
– прихватывают домой из кол-
хозов или совхозов то мешок с 
комбикормом или картошкой, то 
мешок цемента со стройки или 
канистру с ГСМ из гаража, то 
научным сотрудникам, наоборот, 
часто приходится приносить из 
дома на работу необходимое для 
их исследований оборудование, 
оргтехнику или расходные мате-

риалы, так как на централизо-
ванное снабжение всем необхо-
димым надеяться не приходится, 
а сидеть на работе и ничего не 
делать просто скучно!

Мне не известно: отдает ли 
правительство Беларуси себе 
отчет в том, что пренебрежение 
финансированием фундамен-
тальной науки рано или поздно 
приведет Республику Беларусь в 
ряды стран третьего или четвер-
того мира? Исторические приме-
ры подобного рода, к сожалению, 
известны и весьма показательны.

Испанская экспансия конки-
стадоров, происходившая в XV 
веке в Южной Америке, прежде 
всего связана с нарочито низ-
ким технологическим уровнем 
южноамериканских индейцев 
империи ацтеков, уничтожен-
ной в 1521 году конкистадорами 
во главе с Эрнаном Кортесом (с 
использованием мечей, кавале-
рии и огнестрельных аркебуз). 
Жреческая верхушка ацтеков 
и их правители (тлатоани), 
справедливо предполагая, что 
развитие научно-технического 
прогресса в любой своей фор-
ме рано или поздно приведет к 
изменению иерархической струк-
туры их общества в целом (Карл 
Маркс и Фридрих Энгельс только 
в XIX веке додумались до это-
го в своей гениальной теории о 
том, что производительные силы 
и производственные отношения 
находятся в тесной взаимосвязи 
и взаимодействии), запретили 
своим подданным вести какие-
либо исследования и вводить 
какие-либо новшества и усовер-
шенствования действующих тех-
нологий – вплоть до запрета на 
использование колеса. Видимо, 
они полагали, что применение 
колес вначале в телегах, затем в 
боевых колесницах, потом – в 
повозках, автомобилях и наконец 
в танках, паровозах и бронепо-
ездах (вспомним: «Наш паровоз 
вперед летит, в коммуне – оста-
новка…» или «Мы мирные люди, 
но наш бронепоезд…») рано или 
поздно приведет к неизбежной 
смене исторической формации и 
разрушению их империи. Однако 
в XV веке приплыли на своих 
галеонах испанские конкистадо-
ры, у которых эти новые техно-
логии уже были, и в результа-
те империя ацтеков трагически 
погибла. Кстати, колеса ацтекам 
были известны – их использо-
вали при изготовлении детских 
игрушек в виде зверей для ката-
ния их по полу (см. современные 
зверомобили). 

Похожая ситуация сложи-
лась и в самурайской Японии в 
период Эдо – правления сёгуна-
та Токугавы с 1603-го по 1868 
год. Под страхом смертной каз-
ни с 1636 года японцам запре-
щалось покидать территорию 
своей страны без особой пра-
вительственной санкции, а так-
же строить большие суда, при-
годные для дальних плаваний, 
разрабатывать новые военные 
технологии и развивать науку. 
Иностранные же купцы давали 
специальное обязательство зани-
маться только торговлей. Эта 
техническая отсталость Японии 
привела правительство США к 
решению в 1853 году направить 
к ее берегам экспедицию ВМС 
США под командованием коман-
дора Мэттью Кэлбрейта Перри, 
перед которой была поставлена 
задача добиться установления 
прямых дипломатических отно-
шений с Японией. Действуя в 
духе «дипломатических каноне-
рок», «черные корабли» адмира-
ла Перри под угрозой обстрела 
столицы корабельной артиллери-
ей принудили Японию к заклю-
чению соглашения в Канагаве, 
открывшего Японию для ино-

странной торговли и фактически 
положившего конец политике 
самоизоляции страны.

Я опасаюсь, что такая же 
печальная судьба рано или позд-
но может постичь пока еще сво-
бодную и независимую Беларусь. 
Отставание в фундаментальных 
научных исследованиях связано 
с их мизерным финансирова-
нием (приблизительно 0,2–0,5% 
национального дохода РБ; для 
сравнения – в развитых стра-
нах эта цифра достигает 3–7%). 
Главный финансовый инстру-
мент государственной научно-
технической политики экономи-
чески развитых стран – исполь-
зование средств государственно-
го бюджета. В развитых странах 
государство несет от 20% до 50% 
национальных научных, иннова-
ционных расходов. Доля затрат 
на исследовательские работы и 
инновационные разработки в 
общей сумме государственных 
расходов невелика, она состави-
ла 6–7% в США, 4–5% – в ФРГ, 
Франции, Великобритании и 
Италии, 3–5% – в современной 
Японии.

Если это отставание (в 15–20 
раз!) будет продолжаться и далее, 
то Беларусь вполне может раз-
делить историческую судьбу 
южноамериканских ацтеков и 
средневековой Японии. В раз-
витых странах реальные затраты 
на финансирование фундамен-
тальных научных исследований 
и, соответственно, военно-при-
кладных разработок превышают 
проводимое в Беларуси только в 
процентном отношении в 15–20 
раз, а в абсолютном долларовом 
выражении – в сотни и тысячи 
раз. Рано или поздно с помощью 
исследований на Большом адрон-
ном коллайдере кварк-глюонной 
плазмы, бозона Хиггса, кванто-
вой теории времени, темпороло-
гии и т.д. ими будет разработа-
но (или уже разработано) такое 
оружие, по сравнению с которым 
наши автоматы Калашникова 
АКМ-47 или система залпового 
огня РСЗО «Полонез» окажутся 
настолько же малоэффективны-
ми, как стрелы индейцев про-
тив огнестрельных пушек или 
аркебуз конкистадоров. Вполне 
возможно, что при достаточ-
ном финансировании соот-
ветствующих проектов будут 
найдены такие типы излучения 
или какого-то другого вида дис-
танционного воздействия, что 
патроны будут взрываться прямо 
в магазинах автоматов АКМ-47, 
а ракеты – в их пусковых шахтах 
или на платформах высокой про-
ходимости МЗКТ-7930.

Чтобы этого не произошло, 
реформа необходима не столько 
в самой Национальной акаде-
мии наук, сколько в отношении 
государства к науке и научным 
работникам в целом. И прежде 
всего в искоренении из нее руди-
ментарных пережитков научного 
феодализма. К сожалению, ско-
рее всего, все ограничится про-
стым переименованием каких-
то структурных подразделений, 
объединением одних с други-
ми, созданием неких кластеров, 
формированием новых отраслей 
(путем переименования старых) 
и назначением новых руководи-
телей и координаторов. И все 
это будет сопровождаться соз-
данием очередных координиру-
ющих и переаттестовывающих 
комитетов, советов, комиссий и 
очередным половодьем согласо-
вывающих, реструктурирующих 
и аттестующих бумаг!

Евгений ДИКУСАР,
старший научный 

сотрудник,
кандидат  

химических наук.

Адумаліся…
Расіі, Беларусі і іх партнёрам 

рана пераходзіць на алтын або 
еўраз, лічаць у Банку Расіі і орга-
нах ЕАЭС.

Вывучыўшы пытанне 
па даручэнні прэзідэнта РФ, 
Цэнтрабанк Расіі вырашыў 
адкласці прапрацоўку пытан-
ня па ўвядзенні адзінай валю-
ты на тэрыторыі Еўразійскага 
эканамічнага саюза, куды 
ўваходзяць Расія, Беларусь, 
Казахстан, Арменія і Кыргызстан. 
Пра гэта «Известиям» паведамілі 
ў прэс-службе рэгулятара.

– Для разгляду пытання аб 
увядзенні адзінай валюты папя-
рэдне патрабуецца ў поўным 
аб’ёме завяршыць будаўніцтва 
эканамічнага саюза ў рамках 
ЕАЭС, забяспечыўшы свабодны 
рух тавараў, паслуг і капіталаў 
на яго тэрыторыі, – сказаў 
прадстаўнік рэгулятара. Паводле 
яго слоў, пазіцыя Банка Расіі па 
гэтым пытанні супадае з пунктам 
гледжання ЕЭК.

Нагадаем, што паскорыць 
увядзенне адзінай валюты – гэта 
была ідэя Уладзіміра Пуціна. 
Казахстан і Беларусь амаль адразу 
выказаліся супраць. Што не 
дзіўна: аддаць Маскве магчымасць 
друкаваць грошы – гэта тое самае, 
што аддаць уладу. 

ЧуЛІ?

Амаль доктар
У Беларусі пачалі пашы-

раць функцыі памочнікаў урачоў 
– іх сталі навучаць асновам 
афтальмалогіі, каб у далейшым 
яны маглі вымяраць ціск унутры 
вока. 

Гэта дазволіць паменшыць 
колькасць пацыентаў, якія дзе-
ля гэтай працэдуры вымушаны 
браць талон да акуліста. Пра гэта 
паведаміла намеснік начальніка 
галоўнага ўпраўлення арганізацыі 
медыцынскай дапамогі – начальнік 
аддзела першаснай медыцын-
скай дапамогі Міністэрства ахо-
вы здароўя Людміла Жылевіч. 
Паводле яе слоў, у афтальмолагаў 
вар’яцкая колькасць пацыентаў, 
людзі скардзяцца, што не могуць 
трапіць да спецыялістаў.

ІНІцыяТыВа

Беларусі – 
Нацыянальны 
ўніверсітэт!

Аргкамітэт па стварэнні 
Нацыянальнага ўніверсітэта з 
беларускай мовай навучання 
прыняў рашэнне сабраць пакет 
дакументаў, неабходных паводле 
заканадаўства Рэспублікі Беларусь 
для рэгістрацыі ўстановы. 

Большасць сябраў аргкамітэта 
выказаліся за тое, што ўніверсітэт 
павінен быць зарэгістраваны 
ў Беларусі, хоць некаторыя і 
перакананы, што гэта немагчыма.

«Цяжка ўявіць, што ўлада 
лёгка пойдзе на такі крок, 
але спрабаваць трэба і трэба 
ставіць гэтае пытанне”, – 
заявіў сустаршыня аргкамітэта 
Аляксандр Мілінкевіч.

Нагадаем, што сустаршынямі 
аргкамітэта па стварэнні 
Нацыянальнага ўніверсітэта 
з’яўляюцца Аляксандр Мілінкевіч, 
Уладзімір Колас і Алег Трусаў. У 
лік сябраў аргкамітэта ўваходзяць 
вядомыя беларускія інтэлектуалы.

ПАСЕ: 
Уладам Беларусі 

 трэба павышаць давер 
беларусаў да выбараў

Апублікавана справазда-
ча кіраўніка місіі назіральнікаў 
Парламенцкай асамблеі 
Савета Еўропы Рэха Дэнэміча 
на прэзідэнцкіх выбарах у 
нашай краіне, якія адбыліся  
11 кастрычніка. 

У ёй адзначаецца, што ў склад 
міжнароднай місіі ўваходзілі не 
толькі прадстаўнікі ПАСЕ, але і 
назіральнікі ад Парламенцкай 
асамблеі АБСЕ і Бюро па 
дэмакратычных інстытутах і 
правах чалавека. Асноўная іх 
выснова: Беларусі яшчэ трэба 
прайсці значны шлях выканання 
сваіх абавязацельстваў па 
правядзенні дэмакратычных 
выбараў. Працэдура падліку 
галасоў і правілы работы 
назіральнікаў на выбарчых 
участках павінны быць значна 
палепшаны, каб павялічыць давер 
да выбараў.

У справаздачы адзначаецца, 
што «выбары не абмяжоўваюцца 
толькі днём галасавання, 
таму Беларусь павінна 
палепшыць заканадаўчыя 
рамкі правядзення выбараў, 
каб гарантаваць стварэнне 
канкурэнтаздольнага палітычнага 
асяроддзя». Міжнародныя 
эксперты мяркуюць, што 
гэта адна з галоўных умоў для 
доўгатэрміновай дэмакратычнай 
стабільнасці ў краіне.

Дэнэміч адзначае, што ў 
Беларусі няма агульнага рэестра 
выбаршчыкаў, у выніку спісы 
складаюцца на падставе дадзеных, 
якія прадастаўляюць мясцовыя 
ўлады. Звяртаецца ўвага на выка-
рыстанне адміністрацыйнага 
рэсурсу і рэсурсаў грамадскіх 
арганізацый для правядзення 
агітацыі за дзейнага кіраўніка 
дзяржавы.

кРОПкІ НаД “І”

Чаму падаткавікі цікавяцца 
«вясельнымі грашыма»?

Навіны пра тое, што 
падаткавікі прымушаюць некато-
рых беларусаў заплаціць падаткі 
з грошай, якія былі падораны 
на вяселле, і здзівілі, і абурылі, і 
азадачылі. Але хто, калі і за што 
павінен плаціць?

На гэтыя пытанні адказаў 
начальнік упраўлення падатка-
абкладання грамадзян, дэкла-
равання даходаў і маёмасці 
Міністэрства падаткаў і збораў 
Андрэй Кавалеўскі.

– Даходы ў грашовай і 
натуральнай формах (кватэра, 
аўтамабіль і гэтак далей), якія вы 
атрымалі як падарункі ад блізкіх 
сваякоў, не абкладаюцца падаход-
ным падаткам, незалежна ад іх 
кошту, – патлумачыў чыноўнік. – 
Такія даходы не падлягаюць падат-
каабкладанню, і прадастаўлення 
падатковай дэкларацыі (разліку) 
па падаходным падатку не патра-
буецца. Пры неабходнасці ў падат-
ковы орган падаюцца дакументы, 
якія пацвярджаюць блізкае сва-
яцтва. Факт атрымання ў спад-
чыну таксама могуць папрасіць 
пацвердзіць дакументамі. А вось 
за падарункі, напрыклад, ад 
жаніха падатак заплаціць прый-
дзецца, паколькі ў адпаведнасці з 
заканадаўствам ён не з’яўляецца 

мужам або блізкім сваяком. 
Разам з тым у 2015 годзе пада-
так трэба будзе заплаціць, толькі 
калі ў суме падарункі ад асоб, 
якія не знаходзяцца ў сваяцтве, 
будуць перавышаць 43 мільёны 
660 тысяч беларускіх рублёў на 
працягу года.

Як патлумачыў Андрэй 
Кавалеўскі, у гэтым выпадку ўсе 
падарункі сумуюцца, а падатак 
налічваецца на перавышэнне. 
Гэта значыць, да прыкладу, вам 
падарылі 50 мільёнаў рублёў. 
Аднімаем ад гэтай сумы 43.660.000 
– застаецца 6.340.000. Падаходны 
падатак у 13% трэба будзе плаціць 
менавіта з гэтай сумы. 

– Ці правамерна патрабаван-
не падатковай інспекцыі пазна-
чыць пайменна, хто якую суму 
грошай падарыў на вяселлі?

– Паводле заканадаўства аб 
дэклараванні даходаў і маёмасці, 
падатковы орган мае права запы-
таць у грамадзяніна, у якога выпа-
трабаваны дэкларацыя аб даходах 
і маёмасці, пісьмовыя тлумачэнні 
аб крыніцах даходаў, за кошт якіх 
набыта маёмасць і (або) панесе-
ны іншыя выдаткі, гэта значыць 
інфармацыю аб асобе, ад якой 
атрыманы прыбытак, дату атры-
мання даходу і яго памер.

ПРаБЛЕМа

Сястрычкі, не збягайце!
Ва ўстановах аховы здароўя 

Беларусі не хапае каля 8,5 тыся-
чы медсясцёр. Калі не прадпры-
маць ніякіх дзеянняў для таго, каб 
спыніць іх адток, дэфіцыт кадраў 
будзе павялічвацца, а выдаткі на 
падрыхтоўку толькі расці.

У сістэме аховы здароўя працуе 
больш за 110 тысяч спецыялістаў 
з сярэдняй медыцынскай 
адукацыяй. Медыцынскія сёстры 
складаюць цяпер каля 67% 
медыцынскага персаналу, але іх 
доля зніжаецца. У Беларусі паказ-
чык суадносін «урач : медсястра» 
на сёння склаўся на ўзроўні 1:1,2. 
У ранейшыя гады гэты паказчык 
быў большы: у 2008-м – 1:1,5, у 

1999-м – 1:2,5, у 1960-м – 1:4. У 
заходнееўрапейскіх краінах гэты 
паказчык складае 1:4.

У Беларусі працуе 16 
медыцынскіх каледжаў. Аднак 
і такая колькасць навучальных 
устаноў не ў стане ліквідаваць 
дэфіцыт малодшага і сярэдняга мед-
персаналу. Маладыя спецыялісты 
адпрацоўваюць ўстаноўлены тэрмін 
і… сыходзяць з прафесіі. Чаму?..

Сёння сярэдні заробак 
медсясцёр ў Беларусі – крыху 
большы за 5,5 мільёна рублёў. 
Годна аплачваецца работа медсяс-
цёр толькі ў асобных установах 
аховы здароўя, дзе аказваецца 
высокатэхналагічная дапамога.

уВаГа!
у сусЕДЗяў

Польшча сваіх не кідае

Не лета…
У Беларусі з 1 снежня 2015-га 

і да 1 сакавіка 2016 года забаро-
нена эксплуатацыя аўтамабіляў з 
летнімі шынамі. 

Парушальнікаў чакае штраф 
– 180 тысяч рублёў. А пры 
паўторным парушэнні на працягу 
года – ад 360 да 900 тысяч.

Такое рашэнне было прыня-
та з-за таго, што падчас рэзкага 
паніжэння тэмпературы паветра 
і выпадання снегу рэгіструецца 
рэзкі рост дробных аўтааварый. 
У большасці выпадкаў іх права-
куюць кіроўцы на аўтамабілях з 
летнімі шынамі.

ДАІ звяртае ўвагу на тое, што 
летняя гума губляе эластычнасць і 
счэпныя ўласцівасці ўжо пры тэм-
пературы паветра каля 0 градусаў. 
З-за гэтага павялічваецца тар-
мазны шлях. Спецыялісты раяць 
пераходзіць на зімовыя шыны, не 
чакаючы маразоў, ужо пры тэм-
пературы паветра каля 7 градусаў 
цяпла.

Польшча рыхтуе змены ў 
закон “Аб карце паляка”. 

Нагадаем, што грамадзяне 
Беларусі польскага паходжання – 
лідары па колькасці атрыманых 
картаў паляка. Пачынаючы з 2008 
года прыналежнасць да польска-
га народа пацвердзілі больш за 
65 тысяч чалавек. Цяпер усім ім 
хочуць палегчыць атрыманне 
польскага грамадзянства. 
Прынамсі, згодна з праектам, яго 
змогуць атрымаць тыя ўладальнікі 
карты паляка, якія год пражылі ў 
Польшчы.

Акрамя таго, у выпадку змен 
у польскім заканадаўстве кожны, 
хто валодае картай паляка і 
пераязджае на сталае месца 
жыхарства ў Польшчу, будзе 
мець магчымасць атрымліваць 
фінансавую падтрымку пры 
адаптацыі ў краіне, вучобе і 
аплаце камунальных плацяжоў.

сТаЛІца

Адумаліся?
Архітэктары Мінска хочуць 

абмежаваць будаўніцтва высотак 
у раёне праспекта Незалежнасці. 

Грамадская думка і 
спецыялісты сышліся на тым, што 
шматпавярховыя новабудоўлі ў 
цэнтры горада накшталт «дома 
Чыжа» за Траецкім прадмесцем 
або гатэля каля цырка (паводле 
чутак, гэта ўжо будзе не гатэль, 
а жылы дом) знявечылі цэнтр 
сталіцы. Ідэя пабудаваць вышын-
ную гасцініцу на Кастрычніцкай 
плошчы, на месцы знесенага 
музея Вялікай Айчыннай вайны, 
таксама выклікала абурэнне.

Га лоўны архіт эктар 
«Мінскграда» Аляксандр 

Акенцьеў бачыць падставу для 
такой незадаволенасці і такіх 
меркаванняў. Паводле яго слоў, 
“пасляваенны горад з пункту 
гледжання паверхавасці выглядаў, 
як гара: у цэнтры – высокія 
будынкі, на перыферыі – мала-
павярховыя, цяпер горад павінен 
раўняцца на вобраз кратара – калі 
паверхавасць будынкаў узрастае з 
набліжэннем да кальцавой”.

Пакуль плануецца, што 
шматпавярховікі будуць буда-
вацца на ўездах у горад. Але ў 
алігархаў свае падыходы і да 
архітэктараў, і да прадстаўнікоў 
улады… Каб абяцанае ды паба-
чыць!

Засада
Как власти заложили бомбу замедленного действия в отношения между соседями

Как сделать невыносимой 
жизнь человека? Конечно, на 
нашей прекрасной Земле есть для 
этого немало глобальных спосо-
бов, и всеми ими человечество 
время от времени успешно поль-
зуется. Но возьмем ситуацию 
бытовую, прозаическую.

Есть хутор, есть дом, и есть 
дорога к хутору и к дому. Дорога 
в данном случае – базовая цен-
ность. Как воздух и солнце. 
Потому что, когда дорога к дому 
исчезает, жизнь на хуторе прак-
тически прекращается. Даже если 
светит солнце. Человек на земле 
оказывается будто на острове и 
моментально узнает настоящую 
цену повседневному бытию. В 
дом становится невозможно при-
везти продукты, газовые балло-
ны, дрова/брикет, строительные 
материалы. Невозможно подъ-
ехать на собственном автомоби-
ле. Не могут приехать машина 
«скорой помощи», пожарники – 
тьфу-тьфу, не дай Бог! Милиции 
не подобраться – а один раз у 
жителей хутора уже была необ-
ходимость в присутствии право-
охранительных органов.

В общем, люди оказываются 
в блокаде. В мирное время, в 40 
километрах от столицы, в отчем, 
что немаловажно, доме их жизнь 
вдруг стала сопряжена с чудо-
вищными трудностями. За что?

А ни за что. У нас неред-
ко ситуации складываются буд-
то бы сами собой. И годами не 
разрешаются. Но «сами собой» 
– это на первый, поверхностный 
взгляд. Потому что за каждой 
такой «неразрешимой» ситуаци-
ей стоят люди. В разных рангах, 
должностях, званиях. А самое 
существенное – люди, живущие 
в разных системах моральных 
координат. Потому что закон 

законом, обязанности обязанно-
стями, но есть же еще и совесть 
у каждого. Или же, напротив, 
недостаток совести.

Обрисую ситуацию конкрет-
но. На хуторе у деревни Декшняны 
в Радошковичском сельском 
Совете Молодечненского района 
есть три жилых дома. Один из 
них зарегистрирован как объ-
ект агротуризма, в нем пропи-
сана и живет Тамара Иосифовна 
Сугоняко. В двух других домах 
живут ее близкие – сын и брат. 
Все люди не пришлые – местные! 
Земля, на которой стоят дома, 
изначально принадлежала их 
семье – отцу, деду. Еще с 1922 
года. То есть хутор – их родовое 
гнездо. Здесь Тамара Иосифовна 
и ее брат родились, учились, в 
люди выбивались. Отсюда уез-
жали в большой мир, сюда же и 
вернулись – так судьба распоря-
дилась, сделав естественный для 
земного бытия круг. 

А места в Декшнянах исклю-
чительные – романтические, кра-
сивые места… Поля, перелески, 
холмики, взгорки. По-моему, 
даже красивее, чем под 
Логойском, нашей признанной 
«Швейцарией». Да что я расска-
зываю – Купаловские это места, 
рядом Вязынка, здесь белорус-
скими поэтами воспет чуть ли не 
каждый бугорок. И вон как близ-
ко к столице. Тамара Сугоняко 
правильно оценила возможно-
сти такого чудного ландшафта, 
такого знакового для культуры 
места и превратила свой дом в 
агроусадьбу. Со знанием дела 
обустроила интерьер, на участ-
ке возле дома разбила красивый 
палисадник – и ландшафтный 
дизайнер не понадобился, здесь 
многое сделала за специалиста 
природа. И трудолюбивые пред-

ки. Например, березовую рощи-
цу, посаженную мамой, сейчас ни 
в какие тыщи не оценить: дере-
вья выросли стройными, силь-
ными – как в песне, для глаза 
такая отрада!

Агроусадьба стала привле-
кать внимание минчан. Летом, 
осенью, даже зимой. На выход-
ные, на праздники. Можно устра-
ивать корпоративы – дом боль-
шой, Минск близко. Или гостей 
из-за границы на отдых привоз-
ить: я ж говорю – наша Беларусь 
здесь как открытка (хотя, конеч-
но, таких выгодных мест у нас в 
стране немало). В общем, живи и 
трудись, хозяйка, развивай свой 
бизнес! Да вскоре проявились 
две извечные, часто сопутству-
ющие нашей жизни проблемы: 
дураки и дороги.

На дураков пальцем указы-
вать не стану, если уж честно, то 
каждый из нас временами при-
меряет на себя дурацкий колпак. 
А вот про дорогу скажу прямоли-
нейно: именно власти виноваты, 
что она стала хуторянам поперек 
жизни. А всего-то длиной та 
дорога 800 метров. Полевая, разъ-
езженная, испокон веку существу-
ющая, которую надо было посто-
янно ремонтировать, подсыпать, 
профилировать грейдером, чтобы 
пользоваться. Что и делала Тамара 
Сугоняко последние четыре года, 
попутно требуя в этом деле уча-
стия властей. Власти то помога-
ли, то не помогали, ссылаясь на 
нехватку средств. В общем, дорога 
часто становилась помехой делу 
и жизни. Но она худо-бедно все-
таки существовала.

А недавно исчезла. «Как дым, 
как утренний туман». Ее запаха-
ли соседи Троцкие. И здесь наша 
история делает крутой поворот. 
Потому что на полевой дороге 

длиною 800 метров сталкиваются 
интересы двух частников-сосе-
дей.

Рядом с агроусадьбой Тамары 
Сугоняко есть крестьянское 
хозяйство Елены Троцкой. Когда 
в 2012 году власти оформляли 
Троцкой документы, передавая 
землю в пользование, дорога 
в бумагах обозначена не была, 
хотя проходила там историче-
ски. Почему? Внятного ответа на 
этот вопрос нет. Думаю, причина 
лежит глубоко в нашей менталь-
ности: закон мы уважаем как-
то умозрительно, отвлеченно. 
Наверное, расчет был на добрую 
волю соседей Троцких. А скорей 
всего вообще никакого расчета 
не было. Такая малость – поле-
вая колея… Сто лет ходили – 
будут ходить и еще двести. Что 
волокитить с бумажками, разве 
не помирятся односельчане друг 
с другом? 

Не помирились.  Личные 
интересы, личная собственность, 
знаете ли, это область чувств, 
прогнозировать которые очень 
трудно. Это надо иметь в виду 
каждому из нас. Итак, дорогу из 
частного землепользования зем-
леустроители Молодечненского 
райисполкома в свое время не 
вывели. И таким образом зало-
жили под отношения соседей 
бомбу замедленного действия. 
Троцкие дорогу этой осенью, 
повторю еще раз, запахали. 

Конечно, именно власти, 
оформляя документы Троцким, 
устроили хуторянам такую «заса-
ду». Теперь будут из нее выби-
раться. Иначе – суд. И все равно 
дороге быть. Прямой, объездной, 
по краю леса, по краю поля… 
Теперь уже пусть решают спе-
циалисты землеустроительной 
службы Молодечненского райи-

сполкома. Не на вертолете же в 
самом деле хуторянам опускать-
ся к своим домам. На пока про-
ложат новую колею – пройдет 
немало времени, дорога обойдет-
ся женщине еще не в одну тонну 
спаленных нервов. Сочувствую. 

Но я хотела бы сказать 
несколько слов и о землепользо-
вателях Троцких. Их дом, если 
смотреть с хутора, виден только 
очертаниями розовых стен. Вот 
ведь какой контраст к поведению 
хозяев! Хотя, признаем, юриди-
чески они не подсудны: на сво-
ей земле что хочу, то и воро-
чу. Или ров для золотых рыбок 
выкапываю, или запахиваю под 
капусту от края до края. Но вот 
морально, на мой взгляд, такая 
позиция очень уязвима и просто 
неприятна. Пакостная позиция. 
Необоснованная жесткость, с 
которой они отрезали хутор от 
большой дороги, просто оттал-
кивает. Если уж на то пошло, 
надо соблюдать негласный кодекс 
поведения землепашца-крестья-
нина: свой хлеб добывай, но сосе-
ду не вреди. Тем более если при-
ехали жить и работать на земли 
Радошковичского сельсовета 
со стороны. И как не считать-
ся с исторически сложившимся 
порядком пользования этой зем-
лей – почти сто лет существо-
вавшей дорогой? Но – перепаха-
ли. Стали богаче на пару соток. 
Заодно и карму, как говорится, 
себе подпортили. Интересно, что 
их заставило так поступить? Ну, 
ведь не зависть же к радетельной 
хозяйке агроусадьбы, у которой 
становилось все больше и боль-
ше клиентуры? 

Или все-таки зависть?
Елена МОЛОЧКО.

Молодечненский район.

МІЛасЭРНасцЬ

4-гадовы Андрэйка 
робіць цацкі,  
каб зарабіць  

на сваё лячэнне.  
Ён верыць у цуды!

У Андрэйкі Семіліта рак 
крыві. Рабіць цацкі ён не 
пераставаў нават падчас курсу 
хіміятэрапіі. Хлопчык і ягоныя 
бацькі – грамадзяне Украіны, 
яны з Чаркасаў. А на лячэнне 
прыехалі ў беларускі Гомель. За 
лячэнне трэба плаціць. 

У Рэспу бліканскім 
навукова-практычным цэнтры 
радыяцыйнай медыцыны і 
экалогіі чалавека Андрэйка 
прабудзе доўга – аж да лютага 
2017 года. За яго лячэнне ў 
Беларусі пакуль трэба заплаціць 
32.500 долараў (калі нічога 
не зменіцца). Затым кожныя 

паўгода на працягу пяці гадоў 
хлопчыка будуць прывозіць на 
абследаванне ў Беларусь.

…У бальніцы не так 
шмат забавак. Каб нечым 
заняць сыночка, мама Алена, 
якая ляжыць у бальніцы  
разам з Андрэйкам, стала 
рабіць з пенапластавых гра-
нул і рознакаляровай кудзелі 
цудоўных снегавікоў. Хлопчык 
таксама захапіўся працэсам і стаў 
дапамагаць маме. 

– Мы зрабілі чатыры цацкі, 
сфатаграфавалі іх, каб паказаць 
нашу творчасць сябрам у 
сацсетках. Знаёмыя сталі 

пісаць, што хацелі б і сабе такіх 
казачна-прыгожых навагодніх 
персанажаў. Так з’явіліся першыя 
заказы, – усміхаецца Алена. – 
Спачатку я планавала зрабіць сто 
штук, каб зарабіць 200 долараў… 

За чатыры дні людзі 
пералічылі 5500 долараў на 
лячэнне Андрэйкі, заказваючы 
ўсё новых і новых снегавічкоў.

– Хаця раней у Чаркасах 
ладзіліся дабрачынныя канцэрты, 
мы давалі аб’яву па тэлебачанні з 
просьбай аб дапамозе, але сумы 
на рахунак паступалі маленькія, 
– расказвае Алена. – Людзей 
можна зразумець: цяпер столькі 
махляроў развялося, і людзі 
проста перасталі верыць, што 
ў кагосьці рэальная бяда. А ў 
інтэрнэце нам адразу паверылі, і 
мы бязмерна ўсім удзячныя!

У інтэрнэце ўжо з’явілася 
суполка: «Ці хопіць на ўсіх 
снегавікоў? Будзь здаровы, 

Андруша!». Карыстальнікі з 
розных краін аб’ядноўваюцца, 
каб дапамагчы хлопчыку. Многіх 
гэтая гісторыя расчуліла да 
слёз. Зразумела, што Андрэйка 
і яго мама проста не здолеюць 
зрабіць столькі снегавікоў, 
каб выручаных за іх сродкаў 
хапіла на лячэнне. Але давайце 
дапаможам, каб цуд здарыўся! 
Тым больш што маленькі, 
пастрыжаны нагала Андрэйка 
і бязмерна любячая яго мама 
будуць сустракаць гэты Новы 
год у бальнічнай палаце. Да таго 
ж 7 снежня ў хлопчыка дзень 
народзінаў. 

– Аказваецца, цуды 
здараюцца не толькі ў казках, – 
гаворыць Алена. – Яшчэ зусім 
нядаўна ў нас было на рахунку 
ўсяго 500 долараў, і мы не ведалі, 
дзе ўзяць грошы на лячэнне 
Андрэйкі. Дзякуючы снегавічкам 
нам пералічылі за чатыры дні 

5500 долараў. Людзі, купляючы 
адну цацку, плацілі за яе ў тры 
разы больш. Мы так удзячны 
ўсім! Я ўпэўнена, усё ў нас будзе 
добра!

Разам з мамай Андрэйкі ў 
гэтым упэўнены тысячы людзей 
з розных краін. Бо навагоднія 
гісторыі заўсёды поўныя 
чараўніцтва і выканання самых 
запаветных жаданняў.

Калі хто-небудзь з жыхароў 
Беларусі хоча дапамагчы 
Андрэйку, адправіць грошы 
можна праз паштовае аддзяленне 
на адрас:

Семіліт Алена Анатольеўна, 
да запатрабавання. 

Гомель 40, 246040.
А таксама банкаўскім 

плацяжом: “Беларусбанк”, 
Семіліт Алена Анатольеўна, 
філіял 302, аддзяленне 129,  

від укладу 1,  
рахунак 01000462.

ГРОМкОЕ ДЕЛО

Жена – за мужа
О гродненском мебельном хол-

динге «ЗОВ» в последнее время про-
ходит много самой разнообразной 
информации. Олега Зуховицкого, 
одного из учредителей и идейного 
вдохновителя группы компаний, сна-
чала задержали, потом отпустили под 
залог, потом вновь арестовали… И 
вот теперь стало известно, что недав-
но пост генерального директора 
заняла его жена – Татьяна. 

Татьяна Зуховицкая держится 
уверенно и уже прокомментирова-
ла порталу TUT.by слухи о том, что 
работа предприятий компании пара-
лизована.

– Текущие сложности возникли 
только на одном предприятии («ЗОВ-
плита»), – сообщила новый генераль-
ный директор. – Но наш холдинг 
состоит из 15 мебельных предприя-
тий, связанных между собой плотной 
кооперацией. Если на одном пред-

приятии возникли какие-то вопросы, 
то остальные не бросят в беде. Тут 
вопросов быть не может. Хочу лишь 
сказать, что в любой ситуации нужен 
холодный рассудок и трезвый взгляд 
на происходящее. Нельзя останавли-
ваться ни при каких условиях.

Уголовное дело, заведенное на 
мужа, Татьяна не комментирует. 
Однако нельзя не заметить, что пра-
воохранительные органы в последнее 
время пошли по работающим пред-
приятиям, в то время как значитель-
ная часть государственных и част-
ных бизнесов простаивает, еле-еле 
выживает и дышит на ладан. Про 
«ЗОВ» такого не скажешь. До недав-
него времени это была вполне успеш-
ная, растущая компания. Правда, не 
известно, что будет после последних 
событий. 

Холдинг «ЗОВ» – детище извест-
ного бизнесмена, почетного гражда-

нина Гродно Владимира Зуховицкого. 
С 1996 года развитием мебельного 
направления бизнеса занимался 
его сын Олег. Однако в компании 

уже работает и третье поколение 
Зуховицких. 

«Виноват – пусть накажут, но 
держать в тюрьме его не стоит, — 
говорил после ареста сына Владимир 
Зуховицкий. – Можно разбираться 
сколько угодно, но не нужно при 
этом портить репутацию бизнеса, 
который нарабатывал клиентскую 
базу и создавал имидж на протяже-
нии 15 лет. Все это было уничтожено 
за три дня».

Об аресте представителей руководства группы 
компаний «ЗОВ», а в их числе и Олега Зуховицкого, 
стало известно 18 февраля. В этот день пресс-служба 
КГБ Республики Беларусь сообщила: «Пресечена про-
тивоправная деятельность группы лиц, организовав-
шей масштабную схему осуществления незаконной 
хозяйственной деятельности, связанной с получе-
нием «теневых» доходов с последующим выводом 
средств за пределы страны и неуплатой налогов в 
особо крупном размере».

По информации ведомства, представители ЗОВ 
и других коммерческих фирм «использовали под-
контрольные «лжепредпринимательские» структуры, 
зарегистрированные задержанными в Республике 
Беларусь и за рубежом. Комитетом государственной 
безопасности возбужден ряд уголовных дел по при-
знакам состава преступления, предусмотренного ч. 
2 ст. 243 УК РБ («уклонение от уплаты сумм налогов, 
сборов в крупном размере»).

Позже Олега Зуховицкого выпустили, недавно 
«в связи с вновь открывшимися обстоятельствами» 
вновь арестовали. Судя по всему, ситуация серьез-
ная, поскольку во время первого ареста Олега 
Владимировича с должности не снимали, он продол-
жал из СИЗО управлять компанией. Но вот сейчас на 
вахту встала жена…

Игорь МОРОзОВ.

ОФициаЛЬНО

Выйсці з падполля

ПРыГаВОР

Пасада, 
поўная 
спакус

Судом Лідскага раёна 
Гродзенскай вобласці вынесены 
прыгавор былому старшыні 
Іўеўскага раённага выканаўчага 
камітэта, які абвінавачваўся 
ва ўчыненні злачынства, 
прадугледжанага ч.3 арт.426 
Крымінальнага кодэкса.

Як паведамляе Вярхоўны 
суд, абвінавачаны прызнаны 
вінаватым у наўмысным учыненні 
службовай асобай дзеянняў, 
якія яўна выходзяць за межы 
правоў і паўнамоцтваў, дадзеных 
яму па службе, што пацягнула 
прычыненне ўрону ў буйным 
памеры, істотнага ўрону правам 
і законным інтарэсам грамадзян, 
дзяржаўным і грамадскім 
інтарэсам (перавышэнне ўлады 
і службовых паўнамоцтваў), 
учыненых з карыслівай і іншай 
асабістай зацікаўленасці асобай, 
якая займае адказную пасаду.

Абвінавачанаму прызначана 
пакаранне ў выглядзе пазбаўлення 
волі ў папраўчай калоніі ва 
ўмовах узмоцненага рэжыму 
на шэсць гадоў з пазбаўленнем 
права займаць пасады, звязаныя 
з выкананнем арганізацыйна-
распарадчых і адміністрацыйна-
гаспадарчых абавязкаў, на пяць 
гадоў і з канфіскацыяй маёмасці.

Да абвінавачанага прымене-
на амністыя, і ён вызвалены ад 
асноўнага пакарання ў выгляд-
зе пазбаўлення волі часткова, на 
адзін год.

У мэтах выканання прыгаво-
ру ў частцы канфіскацыі маёмасці 
ў даход дзяржавы пастаноўлена 
накіраваць зямельны ўчастак 
з дзвюма незавершанымі 
пабудовамі. Прыгавор пакуль 
не набыў законную моц. 
Абвінавачаны можа яго 
абскардзіць.

Па-За ГуЛЬНЁЙ

Што чуваць  
у «справе 

Беражкова»?
Былы выконваючы абавязкі генеральнага 
дырэктара мінскага хакейнага “Дынама” 

Уладзімір Беражкоў па-ранейшаму  
застаецца за кратамі.

Нагадаем, што Уладзімір 
Беражкоў быў затрыманы ў жніўні 
гэтага года. Паведамлялася, што 
ўзбуджана крымінальная справа, 
“службовая асоба падазраецца 
ў раскраданні грашовых сродкаў 
клуба ў памеры не менш як 45 
мільёнаў рублёў праз злоўжыванне 
службовымі паўнамоцтвамі”.

Праўда, праз нейкі час сума 
павялічылася. “У цяперашні час 
папярэдні памер выкрадзенага 
Уладзімірам Беражковым 
ацэньваецца ў суму не менш за 
адзін мільярд рублёў. Канчатковы 
памер шкоды, прычыненай служ-
бовай асобай, вызначаецца», – 
паведаміў пазней Следчы камітэт.

Расследаванне працягваецца, 
але следства пакуль ніякую іншую 
інфармацыю ў СМІ не дае. Справа 
ў суд не перадаецца, а Беражкоў 
па-ранейшаму знаходзіцца ў 
ізалятары.

“Валодзя катэгарычна не 
прызнае сваю віну і кажа, што ўсё 
рабіў толькі ў інтарэсах каманды”, 
– коратка распавёў мне адзін з 
тых, хто зараз перапісваецца з 
Уладзімірам Беражковым.

А вось Мікіта Беражкоў, 
сын былога выконваючага 
абавязкі генеральнага дырэктара 
Дынама”, днямі ледзь не склікаў 
спецыяльную прэс-канферэнцыю.

“Цярпенне вычарпана, – 
паведаміў ён журналістам. – Усе 
гэтыя “ты толькі не ўзнімай 
шум” ці “пачакай тыдзень – 

выпусцяць” больш на мяне не 
дзейнічаюць. Днямі ледзь не склікаў 
вялікую прэс-канферэнцыю. Ледзь 
адгаварылі. Але не выключаю, 
што ў хуткім часе так і зраблю... 
Калі следства можа закончыцца? 
Мой прагноз: яго зацягнуць на год, 
а то і на два. У іх ёсць такая 
магчымасць. А потым прымусяць 
паперку якую-небудзь падпісаць, 
каб адно месца прыкрыць. Калі б 
у іх было нешта – даўно б гучную 
справу ў суд перадалі”.

Паводле слоў Беражкова-
малодшага, асабіста для яго “зараз 
многае стала на свае месцы”.

“Бачна, хто сябар, а хто 
так – “языком памалоць”, – кажа 
Мікіта. – Аказваецца, ёсць і тыя, 
каго я лічыў сябрамі бацькі, а яны 
аказаліся ворагамі”.

У гэтыя выхадныя на 
тэлебачанні выказаўся па “справе 
Беражкова” і старшыня Федэрацыі 
хакея Беларусі Ігар РАЧКОЎСКІ.

“Кропку ў гэтай справе можа 
паставіць толькі суд, – заявіў 
ён. – Тое, што тут няма ніякай 
палітыкі, ніхто нікога не хацеў 
падсядзець, я кажу дакладна. 
Хацелі Захарава (Міхаіл Захараў – 
галоўны трэнер мінскай хакейнай 
каманды “Юнацтва”. – Аўт.) сюды 
ўцягнуць, яшчэ некага… Казалі, 
што гэта справа – заказ. Не было 
такога. Я лічу, што гэту тэму 
трэба закрываць, каб усім усё 
стала зразумелым”.

Алесь СІВЫ.

каМЕНТаРыЙ

Пыл у вочы?
Ці магчыма ўнясенне змен 

у выбарчае заканадаўства, на 
чым настойваюць і беларускія, і 
міжнародныя назіральнікі?

Cустаршыня аргкамітэта па 
стварэнні грамадскай арганізацыі 
«За справядлівыя выбары» 
Віктар Карняенка выказаў сваё 
меркаванне:

– Думаю, істотных змен 
не будзе, але прадстаўнікі 
дэмакратычнай супольнасці 
не павінны дапамагаць уладзе 
выкруціцца з гэтай сітуацыі, – 
кажа Карняенка. – Я маю на ўвазе, 
што гэтыя патрабаванні па змене 
Выбарчага кодэкса павінны быць 
вельмі прынцыповыя і дакладныя. 
І гэта не больш за тры пункты, 
якія павінны быць вызначаны не 
ў межах так званай лібералізацыі, 
а як крок у правільным накірунку. 
І калі гэтыя тры крокі не будуць 
выкананы, то ўсё астатняе буд-
зе простай дэкарацыяй. Калі ж 
мы станем дадаваць да гэтых трох 
важных пунктаў іншыя, гэта буд-
зе даваць магчымасць выбару 
ўладзе. Такое ўжо было аднойчы з 
празрыстымі скрынямі. Але глуп-
ства патрабаваць не трэба.

– Пра гэта, здаецца, казалі і 
гадоў пяць таму…

– І паўтараць трэба паста-
янна, пакуль умовы не будуць 
выкананы. Першая – гарантаваны 
доступ апазіцыі да фарміравання 
выбарчых камісій усіх узроўняў. 
Другая – адсочваць правы 
назіральнікаў. І трэцяя – пра-
цэдура падліку галасоў павінна 

быць вельмі дакладна распісана. 
На апошніх прэзідэнцкіх выбарах 
каля 30 працэнтаў міжнародных 
назіральнікаў сказалі, што не 
бачылі, як ішоў сам падлік галасоў. 
Фактычна працэдуры падліку 
не было. Я яшчэ пагадзіўся б з 
праваабаронцамі, якія патрабуюць 
даваць звесткі паводле вынікаў 
галасавання на выбарах у разрэзе 
ўсіх выбарчых участкаў. Падчас 
гэтай кампаніі мы назіралі пра-
колы ўлады, калі на адным участ-
ку бачылі (у нас ёсць фотакопіі 
дакументаў) у выніковых прата-
колах, што за аднаго з кандыдатаў 
прагаласавалі, умоўна кажучы, 
100 чалавек, а потым высвят-
ляецца, што па ўсім раёне 50 
галасавалі. Такія праколы былі б 
відавочныя, і нам было б лягчэй 
адсочваць сітуацыю. Таму ўвагу 
трэба сканцэнтраваць менавіта на 
гэтым. Не патрэбны нам ніякія 
празрыстыя скрыні ці магчымасці 
абскарджвання ў судах. Калі не 
бачыш падліку галасоў, то не 
важна, якая скрыня. Калі няма 
сапраўднага суда, то што вы там 
збіраецеся даказваць?

– І ўсё ж такі могуць унесці 
нейкія змены ў выбарчае 
заканадаўства?

– Могуць пайсці на касме-
тычныя змены, бо грошы ад 
Захаду патрэбны. Таму не выклю-
чаю, што пусцяць пыл у вочы. 
Але, паўтаруся, грамадзянская 
супольнасць павінна быць вельмі 
пільнай, каб не даць гэтага 
зрабіць.

Устаноўчы сход праваабарон-
чага грамадскага аб’яднання “За 
справядлівыя выбары” прайшоў 
у мінулыя выхадныя ў Мінску. 
У працы сходу ўзялі ўдзел 68 
заснавальнікаў арганізацыі.

У адпаведнасці з праектам 
статута арганізацыя аб’ядноўвае 
на добраахвотных пачатках гра-
мадзян Беларусі “для сумеснай 
рэалізацыі грамадскіх, сацы-
яльных, культурных і іншых 
правоў”. Мэта, якую можна толькі 
вітаць. Але гэта ўжо чацвёртая 
спроба рэгістрацыі для кампаніі 
“За справядлівыя выбары”. 

Ранейшыя спробы, зробленыя ў 
2011, 2013 і ў лютым 2015 года, 
былі няўдалымі. Сустаршыня 
аргкамітэта арганізацыі – лідар 
партыі “Справядлівы свет” 
Сяргей Калякін лічыць, што 
ўлады адмаўлялі аб’яднанню ў 
рэгістрацыі па палітычных маты-
вах.

Нагадаем, што зараз, у перы-
яд «адлігі» ў стасунках Беларусі 
і Захаду, спробу легалізавацца і 
выйсці з падполля робяць многія 
арганізацыі. Так, дакументы на 
афіцыйную рэгістрацыю нядаўна 
падала кампанія “Гавары праўду!”.

НаДВОР’Е

Не снег,  
а дождж
Цыклоны з Атлантыкі нясуць 

няўстойлівае надвор’е з мокрым 
снегам, туманам, галалёдам. Такім 
чынам, сёлета зіма пачнецца з 
дажджу. 

Як паведаміў начальнік 
службы гідраметэапрагнозаў 
Рэспубліканскага цэнтра па 
гідраметэаралогіі, кантролі 
радыеактыўнага забруджвання 
і маніторынгу навакольнага 
асяроддзя Дзмітрый Рабаў, 
«увесь тыдзень на поўначы 
Еўропы будуць гаспадарыць 
атлантычныя цык лоны, 
перакрываючы паступленне 
халоднага арктычнага паветра. У 
сувязі з гэтым магутны струмень 
атлантычнага цяпла захопіць 
усю Беларусь. Так што нас 
чакае цёплае, сырое і ветранае 
надвор’е. Сярэдняя тэмпература 
чакаецца на 3–5 градусаў вышэй 
за норму».

Сёння, у аўторак, на боль-
шай частцы тэрыторыі краіны – 
мокры снег, дождж, слабы галалёд. 
Магчыма ўзмацненне ветру да 
15–18 м/с. Тэмпература паветра 
максімальная днём 0…+5°С.

У сераду з ростам атмасферна-
га ціску кароткачасовы снег чака-
ецца ў асноўным па паўночным 
усходзе Беларусі. На дарогах – 
месцамі галалёдзіца. Тэмпература 
ноччу -3…+2°С, днём 0…+5°С.

«З чацвярга і да канца тыдня 
надвор’е будуць вызначаць 
атмасферныя франты ад далёкіх 
паўночных цыклонаў, якія будуць 
выносіць на нашу тэрыторыю 
сагрэтае Гальфстрымам вільготнае 
паветра», – адзначыў Рабаў. 
У чацвер – месцамі дождж, у 
асобных раёнах туман, галалёд. 
Тэмпература ноччу 0…-5°С, па 
паўднёвым захадзе +1…+3°С; 
удзень 0…+7°С.
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Семен БУКЧИН

ПРОсиМ сЛОВа!

Записки 
побежденного 

О ВРЕМЕНи и О сЕБЕ

(Окончание. Начало в №№84,86,88,90,92.)

Все глуше голоса земли

каЛОНка аЛЕся НяўВЕся сПЕциаЛЬНыЙ РЕПОРТаЖиЗ ПЕРВых усТ

ЕсТЬ ВОПРОс

Никакой вселенской тоски, 
но как-то сами собой напроси-
лись в название этого раздела 
слова Василия Розанова из его 
«Опавших листьев». Да, мно-
гое перегорело за эти годы… 
Помимо литературоведческих 
работ у меня вышло пять книг 
публицистики. Писано-сказано-
повторено… Только в «Народной 
Воле» за двадцать лет сотрудни-
чества более четырехсот публи-
каций. Конечно, жизнь подбра-
сывает новые сюжеты, но в них 
почему-то видится отражение 
старых. Еще в 1998 году Сергей 
Дубавец в своей «Русской книге» 
писал о том, что «ничто никуда 
не движется, и все только ждут: 
кто внешнего воздействия, кто 
провидения, кто окончательного 
крушения экономики, наконец». 
И как понятен этот вздох: «Жаль 
этих дней и лет, посвященных 
всеобщему ожиданию. Жаль жиз-
ни – большой и малой, которая 
не складывается, потому что 
нет под нею твердой основы. Нет 
принципов». Впрочем, почему же? 
Принципы вроде есть. А жизни, 
действительно, все равно жаль.

Чоран на гамлетовское «Быть 
или не быть?» отвечал: «Ни то, 
ни другое». Но этот румын-фран-
цуз считается лидером мирового 
пессимизма. Нам же, которым с 
советских времен «нет преград ни 
в море, ни на суше», положено 
быть оптимистами, хотя тот же 
Чоран называл оптимизм «судо-
рогой умирающего». Но, как бы то 
ни было, уже более двадцати лет у 
нас длится «всеобщее ожидание». 
Чего? Внезапной, как смерть, 
демократии? Национального если 
не возрождения, то, может, оза-
рения? Кажется, теперь в притих-
шей маленькой стране (и только 
ли в ней?) если чего и ждут, так 
это ядерной войны, которая унич-
тожит Землю и с ней человече-
ство.

Так о чем писать? Не о послед-
них же выборах? И что читать? 
Все ту же жвачку про будуще-
го президента Колю или вялое и 
опротивевшее самим интернет-
сидельцам переругивание про 
ужасную «Рашку» и супердемо-
кратическую «неньку», про то, что 
нужно белорусов переименовать в 
литвинов, или надутые рассужде-
ния штатных блогеров?

Чарльз Буковски, конечно, 
был циником и позером, но что-то 
есть в этих его словах: «Политика 
– говно, поскольку работа при 
либеральном строе так же оту-
пляюща и неблагодарна, как и при 
тоталитарном, а художники и 
интеллектуалы – в основном, фуф-
ло, радикальная молодежь – без-
духовные силы, изолированные нар-
котой от подлинных переживаний 
души и тела». Почему-то хочется 
добавить и насчет интернетной 
наркоты…

* * *
И тем не менее всем нам 

хочется знать, что впереди, что 
будет с нами, если доживем, и 
каково будет нашим детям и вну-
кам. Александр Зиновьев говорил 
о России, но это и о Беларуси: «То, 
что вы имеете, то и будет. Это 
может продолжаться столетия-
ми, если не произойдет какая-то 
катастрофа. Мы получили это 
будущее, вот и живите, как гово-
рится».

То, что имеем, то и будет. Эти 
слова заставляют меня присталь-
нее вглядываться в высоченную 
бетонную стену, недавно вырос-
шую на берегу Дубровенского 
водохранилища, совсем рядом с 
дачным поселком Академии наук, 
в котором я живу уже тридцать 
лет. А за стеной той, протянув-
шейся на километры, арабские 
владения, собственность людей из 
княжества Катар. Вроде там уже 
оленей разводят для отстрела. 
Говорят, жители соседних деревень 
жалуются, что их лишили гриб-
ных мест, ягодников, куда они и 
их родители ходили десятилети-
ями. Но кто их спрашивал, когда 
отдавал эту землю в чужие руки? 
А по лесной дороге бегают китай-
цы, живущие неподалеку в панси-
онате. В поселке «Зеленая Горка» 
– это в сторону Раубичей – шикар-
ные дома выстроили чеченцы. 
Белорусов вроде как окружают… 
Остается, читая роман Мишеля 
Уэльбека «Покорность», утешать-
ся, что во Франции полная исла-
мизация наступит раньше – лет 
эдак через десять.

Кстати, вот высказывания, 
которые могут показаться дале-
кими, но есть, есть перекличка. У 
того же Уэльбека кто-то из героев 

(а может, сам автор) говорит, что 
«историю человечества от XV до 
XX ст. можно охарактеризовать 
как период прогрессирующего 
разложения и распада». А суро-
вый русский писатель Виктор 
Астафьев оставил потрясающее 
признание в своем завещании: «Я 
пришел в мир добрый, родной и 
любил его безмерно. Ухожу из мира 
чужого, злобного, порочного. Мне 
нечего сказать вам на прощание». 
Оказывается, для автора романа 
«Прокляты и убиты» советский 
мир был «добрым, родным» и его 
можно было любить «безмерно»? 
Не потому ли в первую очередь, 
что – при всех ужасах тогдашней 
жизни – это был мир людей?

Очевидна утрата человеком 
человеческого. Биолог Уолкотт 
из уэльбековского романа 
«Элементарные частицы» утверж-
дает: «В итоге остаются только 
одиночество, холод и молчание. 
Ничего нет в конечном счете, 
кроме смерти». А герой романа 
Оруэлла «1984» говорит собесед-
нику, что «к 2050 году на земле не 
останется человека, который смог 
бы понять наш с вами разговор».

Перемены? Молекулярная 
биология считает, что если они 
совершатся, то не в умах, а в генах.

И все-таки кажется, что для 
человека – и вера эта как послед-
ний бастион, как последнее уте-
шение – остается вечный выбор 
между добром и злом. Хотя еще в 
IV веке Афанасий Великий про-
рочествовал, что «настанет время, 
когда люди перестанут различать 
добро и зло». Я думаю, что время 
это наступило в войну, когда люди 
стали сжигать людей в газовых 
печах. Потом вроде было несколь-
ко десятилетий какой-то передыш-
ки, какого-то опамятования. И вот 
снова слышно дыхание чего-то 
ужасного…

Когда думаю о свершившем-
ся за последнюю четверть века, 
понимаю Астафьева, хотя он 
был старше меня на семнадцать 
лет. Итоги печальны. Что у нас в 
постсоветской экономике? Вроде 
какой-то «рыночный социализм» 
с элементами «капитализма для 
друзей» и еще барахтающимися, 
пытающимися не утонуть мелки-
ми предпринимателями, с пол-
ным обнищанием и вырождением 
интеллектуальной части обще-
ства, с унижением пенсионеров, 
с торжеством принимающей раз-
ные формы социальной неспра-
ведливости, а по сути – мерзостью 
нашей жизни. Государственная 
идеология – такой же обман, 
как в советские времена, только 
в иной «упаковке». Демократия, 
свобода слова, свободные выбо-
ры, гражданские права – пустой 
звук. Вас могут похитить, зако-
пать в яму, уволить с работы, 
разорить, посадить – никто не 
пикнет. Независимая пресса – 
суррогат, в котором намешаны и 
ангажированность, и зависимость 
от владельцев, от грантов. Как и 
«государственным», «независи-
мым» СМИ приходится служить, 
держать нос по ветру. Впрочем, 
еще в самом начале ХХ века Влас 
Дорошевич отмечал не без горечи 
по поводу свободы прессы, что 
«на свете все разделено»: «У кого 
есть идеи, у того, обыкновенно, 
нет денег. У кого есть деньги, 
тому в высокой степени напле-
вать на все идеи».

С наступлением долгождан-
ной «свободы слова» произо-
шел распад некогда популярной 
профессии журналиста. И у нас, 
и в России. Об этом рассказы-
вают А.Друзенко, Г.Карапетян, 
А.Плутник в книге «С журнали-
стикой покончено, забудьте!». Если 
знать, как затыкают глотку вид-
ным аналитикам и журналистам 
на Западе, то название книги трех 
известных московских журнали-
стов, безусловно, экстраполиру-
ется и в западном направлении. 
И потому мне странно и груст-
но читать в украинских заметках 
А.Федуты, что «гарантией свободы 
слова» является принадлежность 
различных телеканалов «различ-
ным олигархическим группировкам, 
в пылу борьбы выплескивающим 
на зрителей правду друг о дру-
ге, а заодно и о «крышующих» их 
политиках и партиях». Но при-
надлежность разным олигархам 
и возможность «выплескивать» – 
это не свобода слова и выбора, 
это их скандальная имитация, это 
вырождение подлинной борьбы 
добра со злом и правды с ложью, 
это грязь, калечащая души тех, кто 
ее изготовляет и потребляет.

(Окончание на 6-й стр.)

Дзесяць катлет – 
лепшы абед

У Гродне злодзей залез у фортку адной з кватэр і з’еў на кухні 10 
катлет.

Як быццам выпадак тыповы:
Зладзюга праз акно залез.
Дык і навошта траціць словы? 
Бо не шукаў ён грошай сховы,
А меў інакшы інтарэс.
На тое спадзяваўся злодзей,
Які ад голаду худы,
Што ўлезе ў фортку 

ён і знойдзе
Хоць трохі нейкае яды.
Была для радасці прычына,
Змястоўным быў яго абед:
Знайшоў на кухні бедачына
Аж дзесяць смажаных катлет.

Яшчэ й капусты ці заціркі
Ён мог бы з’есці міскі тры…
Не бедаваў, калі за шкіркі
Яго ўзялі гаспадары.
Ён радасны цяпер, што справу
Яму прышые пракурор,
Бо будзе кашу на халяву
На зоне жэрці з гэтых пор.

* * *
Ну што, сябры, 

сказаць на гэта?
У нас цяпер галодных – раць.
Пакуль яны крадуць катлеты,
А хутка будуць адбіраць.

Дагэтуль народ 
трывае прыгнёт?
На грамадскага актывіста са Свіслачы Юрыя Глебіка складзены 

пратакол за адміністрацыйнае правапарушэнне. Справа ў тым, што ў 
Свіслачы і Якушоўцы прайшоў традыцыйны Дзень памяці паўстанцаў 
1863 года, на які з розных гарадоў Беларусі прыехала больш за сто 
чалавек. Міліцыя здымала ўдзельнікаў Дня памяці на відэа. У той дзень 
затрыманняў не было. Але пратаколы, аказваецца, склалі.

Паўсталі гарады і вёскі,
Трываць не здолеўшы

 прыгнёт,
Вёў за сабою Каліноўскі
Народ,
Які “сляпы, як крот”.
Гарэлі і дамы, і хаты,
Стагнала Беларусь уся,
І павялі з Расіі каты
Да шыбеніцы Кастуся…
Лунаюць у народзе згадкі,
І памяць захавала кроў,

Таму сабраліся нашчадкі
Тых знакамітых змагароў.
Нашчадкаў узялі ў аблогу
Міліцыянты, як камлі,
Аднак усё-ткі, дзякуй Богу,
Да шыбеніц не павялі…

* * *
За тое, што яны сурова
Абараняюць “рускі свет”,
Ад вешальніка Мураўёва
“Мянтам” гучыць 

“физкульт-привет”.

«А на хрэна  
казе баян?»

Салігорскія ідэолагі зрабілі заяўку на набыццё двух баянаў і двух 
акардэонаў коштам 315 мільёнаў рублёў!

Весела было калісьці ў святы!
У вяскоўцаў аж займала дух,
Як у клубе хлопцы і дзяўчаты
Танцаваць выходзілі на круг.
Не гучалі модныя гітары,
Барабан не грукаў так і сяк,
Пад гармонік вальсавалі пары,
А дзяды скакалі кракавяк.
Той гармонік ім 

з вайны знаёмы,
І яму, як кажуць, грош цана,
Ды мяхі зусім не зналі стомы,
Клуб не зачыняўся да відна.
Толькі час мінуўся “ветэрана”,
Адыграў сваё на танцах ён,
І прыйшла эпоха для баяна,
Загучаў паўсюль акардэон.
Гукі-пералівы слухаць люба,
Кнопак на баяне шмат радоў.
Толькі апусцелі нашы клубы –
Ні дзяўчат, ні хлопцаў, 

ні дзядоў.
Іншы каленкор, часы не тыя,

Лад жыцця не вернецца назад,
Хоць баяны мецьме “залатыя”
Салігорск для ўсіх агітбрыгад.
Пасвяцца цяпер 

ля клубаў козы,
Сцежкі да яго пакрыў бур’ян.
Люд (ён пераважна 

нецвярозы)
Кажа: 
– На хрэна казе баян?...

* * *
Не спакусіш наш 

народ баянам,
Хоць каштуе ён мільёнаў сто,
Ды зусім не будзе нечаканым,
Як падумаць зможа хто-ніхто: 
Грошай у людзей 

тамтэйшых – горы,
Не мазоліць вочы 

рвань ды голь,
Быццам беларускія шахцёры
Здабываюць золата – 

не соль…

Семен Букчин  
побежденным не выглядит

ПО сЛЕДаМ НаПЕЧаТаННОГО

«Записки побежденного» 
Семена Букчина… Публикация 
материала еще не была завершена, 
а мне уже захотелось поделиться 
своим впечатлением от прочитан-
ного. Настолько все это тронуло и 
показалось интересным.

Размеры впечатляют, но 
ничуть не смущают. Бывает, 
маленькую скучную заметку едва 
одолеешь. А тут все читается 
легко, на одном дыхании. Ведь 
это по сути не сага, не эпопея, а 
репортаж из потока времени. И 
если его автор – человек умный, 
образованный, то, несмотря на 
некоторую отдаленность собы-
тий, воспринимаешь написанное 
в сегодняшнем контексте.

Можно с чем-то соглашаться, 
с чем-то не соглашаться (безус-
ловны только банальности), но 
в целом повествование увлекает, 
захватывает, делает вдумчивого 
читателя соучастником.

Читаешь и даже немножко 
завидуешь: какие имена, какие 
встречи! Корней Чуковский, Анна 
Ахматова, Алесь Адамович, десят-
ки других громких имен. Но самое 
главное, как нередко бывает в вос-
поминаниях, никакого самолюбо-
вания на их фоне: дескать, и я там 
отметился.

Превалирует лишь авторское 
желание сделать нас участниками 
разговора, прямыми свидетелями 
времени. И хоть нравится все, лич-
но мне как читателю литературная 
часть и ближе, и интереснее.

Уверен поместив на страницах 
газеты по масштабу вещь скорее 
журнального характера, редакция 
сориентировалась совершенно 
правильно. Не могу утверждать 
за всех, но я с приятным пред-
вкушением ждал номеров с про-
должением.

Есть прямое пожелание 
и автору. Буду рад за него, за 
потенциальных читателей, если 
в ближайшем времени появится 
и книжный вариант. Не сомнева-
юсь: он будет принят с благодар-
ностью. Путешествие в прошлое, 
да еще с таким неравнодушным 
«экскурсоводом», описанное с 
таким мастерством, интеллектом, 
небезразличным восприятием 
жизни, не может не волновать.

Словом, спасибо и удачи! Не 
только материальной, но и чело-
веческой. Честно скажу, что, хотя 
в заголовке автор признает себя 
побежденным, таковым совер-
шенно не является.

Н.БОРИСОВ.
г.Бобруйск.

Как так получается?
При назначении мини-

стром жилищно-коммунального 
хозяйства Александра Терехова 
Александр Лукашенко поручил 
ему разобраться с тарифами и 
себестоимостью услуг ЖКХ. 

Прошел год. Цены на нефть и 
газ упали, зарплаты упали, а тари-
фы на услуги ЖКХ все растут! И 

при этом власти напоминают, что 
мы недоплачиваем 60–70%. 

Так сколько же мы на самом 
деле недоплачиваем? И поче-
му каждый раз, вопреки логике, 
выясняется, что мы недоплачи-
ваем? Думаю, этот вопрос будет 
интересен многим.

А.ВОРОБЬЕВ.

МысЛи ВсЛух

Зачем нам союз  
с агрессором?

Уважаемый Александр 
Григорьевич! К Вам обращает-
ся Александр Матвеев, пенсио-
нер. Вы – политик с виртуозным 
чутьем! Марку миротворца твердо 
держали и держите всегда! Но…

Авиабазы с СУ-27, которые в 
Москве решили навязать нам в 
обмен на кредиты, – это удар под 
дых вам как миротворцу и гибель 
для независимой Республики 
Беларусь.

200 ПЗРК для ПВО РБ эффек-
тивнее, чем 20 стратегических 
истребителей-бомбардировщиков 

СУ-27 (это наступательный тип 
вооружения).

А Беларусь – нейтраль-
ное государство! Вы дарили 
А.Меркель цветы… Это был 
очень красивый жест! Меркель 
– мудрый и опытный европей-
ский политик. А зачем нам эти 
базы? Зачем нам «Союзное госу-
дарство»? Какой может быть 
союз с агрессором? Для чего? Для 
обороны дикого капитализма 
Российской Федерации?

Александр МАТВЕЕВ.
Минск.

ПРаПаНОВа

Давайце пагаворым!
Аб праблемах не варта 

маўчаць.
Задумайцеся: пра што часцей 

за ўсё нам гавораць па тэлебачанні 
ў навінах і іншых перадачах? У 
асноўным пра дасягненні, пра тое, 
што ў нас усё добра, і рэдка-рэдка 
ці ледзь абзацам – аб нашых пра-
блемах, нізкіх пенсіях і заробках.

Мы настолькі ўжо прывыклі 
да гэтага, што часцей за ўсё, не 
задумваючыся, верым у рознага 
роду дэмагогію... Чаму так адбы-
ваецца?

Думаю таму, што 70 гадоў 
партыйныя вярхі Саюза ўбівалі ў 
нашы галовы, што вось-вось мы 
будзем жыць пры камунізме. І 

мы спадзяваліся. І верылі. А чым 
скончылася гэта прапаганда – усім 
вядома.

Я зусім не хачу сказаць, што 
мы павінны ігнараваць усё добрае 
і выстаўляць напаказ толькі 
праблемы. Але я за тое, каб мы 
заўсёды мелі надзею, нават тады, 
калі для радасці няма аб’ектыўных 
прычын...

Аб праблемах таксама 
трэба казаць, дыскутаваць, 
прапаноўваць шляхі іх выра-
шэння. Яны ж самі па сабе не 
знікнуць!

Юрый СЯДЫ,  
ветэран працы.

Остановка,  
которой ждут 20 лет

В редакцию «Народной Воли» обратились жители сразу нескольких деревень 
Столбцовского района. Они принесли целую пачку писем:  

переписка с чиновниками самого разного уровня и самых разных ведомств. 
20 лет они просят построить не Ледовый дворец и даже не магазин – простую остановку. 
Потому что из их деревень до ближайшего остановочного пункта нужно идти более пяти 

километров. И уже не всем из них это под силу.  
За это время люди настолько потеряли веру в самостоятельность местных начальников, 

что недавно написали коллективное обращение к А.Лукашенко. По их мнению,  
только глава государства и может решить их вопрос.

«Народная Воля» собрала выдержки из некоторых писем.
«Мы, жители деревень Савони, 

Жатерево, Горки, Вечеторово, 
Раевщина Столбцовского района 
Минской области, обращаемся к 
Вам с большой просьбой помочь 
нам в решении вопроса строи-
тельства остановочного пункта 
Савони на железной дороге пере-
гона Столбцы–Городея направле-
ния Минск–Барановичи, – пишут 
жители деревень в своем обраще-
нии к главе государства. – В 1995 
году после обращения ветеранов 
войны и труда в Столбцовский 
райисполком председатель рай-
исполкома принял решение о 
строительстве остановочного 
пункта совместными усили-
ями (на средства жителей дере-
вень, Барановичского отделения 
Белорусской железной дороги, 
Столбцовского райисполкома 
и на то время колхоза «Красное 
Знамя»).

4 мая 1995 года жители 
указанных деревень перевели 
собранные на строительство 
остановочного пункта деньги в 
сумме 2.509.000 рублей на расчет-
ный счет «Агропромбанка», при-
надлежащий УКС Столбцовского 
райисполкома.

В 1996 году на эти сред-
ства Барановичское отделение 
БЖД составило проектно-смет-
ную документацию на строи-
тельство этого остановочно-
го пункта и доложило об этом 
Столбцовскому райисполкому. 
Однако из-за отсутствия финан-
совых средств строительство 
остановочного пункта постоян-
но откладывалось, хотя комис-
сии, которые приезжали из раз-
личных инстанций по нашим 
обращениям, поддерживали 
идею строительства остановки, 
обещали помочь, но остановки 
как не было, так и нет. 

В наших деревнях проживает 
много людей пенсионного воз-
раста, которым приходится идти 
пешком до ближайшего остано-
вочного пункта Осиповщина – 
это 5–6 километров. Многие уже 
просто физически не в состоя-
нии преодолеть такое расстоя-
ние.

И поезда проезжают мимо 
наших пяти деревень. Никаких 
подъездных дорог к ближайше-
му к нам остановочному пункту 
Осиповщина нет. Мы ходим по 
полю и по шпалам. Естественно, 
это небезопасно. И были слу-
чаи, когда людей, которые шли 
на остановку, травмировало на 
железной дороге. За последние 
шесть лет погибло пять человек.

Испытывают трудности и 
учителя, которые живут в городе 
Столбцы и приезжают на работу 
в Горьковскую среднюю общеоб-
разовательную школу. Раньше в 
школе был филиал детской музы-
кальной школы – преподаватели 
музыки приезжали из Столбцов. 
Сейчас Горки – это уже агрогоро-
док, но музыкальной школы там 
не стало. Одна из причин – труд-
но добираться педагогам.

Мы по-прежнему регуляр-
но обращаемся в Столбцовский 
райисполком и в Барановичское 
отделение БЖД с просьбой посо-
действовать в том, чтобы здесь 
появилась хоть какая-то оста-
новка! Увы – результатов нет.

В 2007 году вопрос о стро-
ительстве остановочного пун-
кта Савони был поднят в 
Миноблисполкоме – с легкой 
руки тогдашнего председателя 
Л.Крупца дело вроде бы сдвину-
лось с мертвой точки. Мы полу-
чили обнадеживающий ответ, в 
котором сообщалось: «…учиты-
вая, что данный вопрос ставился 
перед всеми инстанциями и не 
решался с 1996 года, замести-
телем председателя Минского 
облисполкома А.В.Мирчуком 
03.09.2007 в Столбцовском рай-
исполкоме было проведено сове-
щание с участием руководства 
УП «Барановичское отделение 
Белорусской железной дороги». 
На совещании принято решение 
о строительстве остановочно-
го пункта Столбцовским райи-
сполкомом с долевым участием 
Белорусской железной дороги». 

Барановичское отделе-
ние БЖД в 2008 году состави-
ло новый проект строительства  
остановочного пункта. На это 

Миноблисполком даже выде-
лил 400 миллионов рублей. Но 
из-за нерасторопности и без-
ответственности руководства 
Столбцовского райисполкома 
стройка так и не началась…

28 января 2015 года пред-
ставители наших деревень были 
на приеме у председателя рай-
исполкома Юрия Горлова. Он 
пообещал изучить ситуацию и 
помочь в решении вопроса, если 
это будет недорого. Председатель 
райисполкома провел общее 
собрание жителей окрестных 
деревень,  в котором приняло 
участие 150 человек. Все, конечно, 
высказали  единодушное мнение 
о необходимости строительства 
остановки. На этом же собрании 
представитель Барановичского 

отделения Белорусской железной 
дороги объявил стоимость стро-
ительства остановочного пункта: 
2–2,5 миллиарда рублей. Сумма 
не такая уже и большая, однако 
председатель райисполкома счел 
строительство остановки эконо-
мически нецелесообразным.

И вот что нам теперь делать? 
Как быть?

Е.Н.ГОЦКАЯ,
Я.Э.ДУШКЕВИЧ,

К.Я.БУЛАШ,
Н.Г.ШАБАЛИНА,

Н.Н.ВОЛКОВ,
В.А.КАМЕЙША,

Н.В.МИХАЙЛОВСКАЯ,
С.В.ГОНЧАРЕНКО,

Н.М.ШАШКО».

Куда пропали деньги?
Такой вопрос задает чиновникам Ирина 

Петрова. Она выросла в деревне Савони, там 
живет немало ее родственников и есть 

родительский дом,  
в который она часто приезжает.

«Деньги, собранные на строительство остановочного пункта 
жителями окрестных деревень, также испарились. А деньги по 
тем временам немалые – более 2.500.000 рублей. Сдали деньги 578 
человек, это также большое количество жителей, – говорит Ирина. 
– Обиднее всего, что наши обращения в Минский облисполком, 
Столбцовский райисполком, прокуратуру Столбцовского райо-
на, Минскую областную прокуратуру заканчиваются пересылкой 
наших обращений из прокуратуры в милицию, из милиции – в 
Комитет государственного контроля, оттуда – в Министерство 
транспорта и коммуникаций. А Министерство транспорта отвеча-
ет, что не имеет полномочий проверять правомочность направле-
ния денежных средств Минским облисполкомом. И круг замыкает-
ся. Мы уже прошли один круг таких отписок.

Получается, собранные народом деньги куда-то пропали, выде-
ленные из бюджета – куда-то израсходованы, причем никто не 
говорит о том, куда ушли деньги. А средства, между прочим, нема-
лые – из бюджета выделено 400 миллионов рублей, по деревням 
собрано – 2.500.000 рублей, и все это куда-то «перераспределено». 
Не в карманы ли чиновников? Никто искать не хочет, царит пол-
ная безалаберность и бесхозяйственность, виноватых нет, и денег 
нет, хотя, как следует из протоколов проведенных в последнее 
время собраний жителей окрестных деревень, необходимость в 
строительстве остановочного пункта только возросла».

ксТаТи

З ПОШТы ГаЛОўНаГа РЭДакТаРа

Газета можа многае зрабіць 
па вырашэнні гэтай 

найважнейшай праблемы
Добры дзень, шаноўны 

Іосіф Паўлавіч! Звяртаюся 
да Вас, бо не магу не выказаць 
глыбокую ўдзячнасць за тое, 
што ў “Народнай Волі” (№87) 
апублікаваны артыкул Рамана 
Васюковіча пра мяне і майго сына. 
Аўтар падышоў да падрыхтоўкі 
гэтага матэрыялу вельмі 
прафесійна, пісьменна і тактоўна.

Карыстаючыся магчымасцю, 
я хачу звярнуцца да Вас з 
просьбай ад усіх маці і жонак, чые 
родныя адбываюць пакаранне па 
артыкуле 328. Можа, трэба шырэй 
і часцей асвятляць на старонках 
газеты гэту найвастрэйшую 
тэму? У нашай краіне яна 
набывае асаблівую актуальнасць. 
А таму мы прапануем рэдакцыі 
ініцыяваць правядзенне “круглых 
сталоў” з абмеркаваннем 
праблемы, што тычацца такой 
небяспечнай з’явы, як наркаманія, 
метадаў работы праваахоўных 
органаў і падобнага. Хацелася 
б, каб наша моладзь НІКОЛІ не 
сутыкалася з нашай сістэмай, 
каб яна не ведала ні судоў, ні 
тэрмінаў зняволення, якія зараз 
даюць тым, хто прыцягваецца 
да крымінальнай адказнасці па 
арт.328 КК.

Можа, Вам, рэдакцыі 
“Народнай Волі”, зладзіць 
сустрэчу маці і прадстаўнікоў 
закона? Бо мы маем дастаткова 
падстаў думаць, што многія 
прысуды несправядлівыя, а 

справы сфабрыкаваныя.
Наша сацыяльна-асветніцкае 

грамадскае аб’яднанне “Рух 
маці 328” ствараецца менавіта 
для прыцягнення шырокай 
грамадскасці і дзяржавы да гэтай 
найактуальнейшай праблемы. 
І вельмі хацелася б, каб Ваша 
выданне асвятляла нашу 
дзейнасць, акцэнтуючы ўвагу 
на адной з самых балючых для 
нашай Радзімы тэм.

Калі Вы адгукнецеся на нашу 
просьбу, усе, каго закранула гэта 
бяда, будуць Вам вельмі ўдзячны.

З павагай –
Ларыса Аляксандраўна 

СЯМАШКА (ЖЫГАР).
Гродна.

* * *
Паважаная  

Ларыса Аляксандраўна!
Рэдакцыя газеты «Народная 

Воля» падзяляе Ваш боль і прымае 
Вашы прапановы наконт больш 
актыўнага нашага ўдзелу ў лёсе 
тых, хто вольна ці нявольна 
апынуўся пад прэсінгам артыкула 
328 Крымінальнага кодэкса. 
Журналісты нашага выдання 
надалей актывізуюць свае 
намаганні да распрацоўкі гэтай 
найважнейшай тэмы. Паверце: 
мы, як і Вы, перажываем за 
зламанае жыццё любога чалавека. 
І спадзяёмся, што агульнымі 
намаганнямі ўдасца шмат чаго 
дамагчыся.

ПО ПОВОДу

Только у нас!
Слежу за последними событи-

ями в нашей стране и за рубежом, 
размышляю. Наш народ пытает-
ся идентифицировать себя как 
нацию, не потерять свою культуру 
и язык, не утратить, изучать свою 
историю без искажений. Но суще-
ствуют силы, которые мешают ему 
это делать.

В какой стране лауреата 
Нобелевской премии не считают 

национальным героем? Только у 
нас! Зато героями становятся поп-
совые исполнители из соседней 
страны. 

Спасибо «Народной Воле», 
что она пытается образумить 
власть и остается камертоном 
порядочности!

С уважением –
В.СТЕПАНИЩЕВ.

Витебск.

аБЗацЕМ

Как жить?
Нет у нас в стране настоя-

щей заботы о ветеранах и инвали-
дах! Вы посмотрите, насколько за 
последние пару месяцев подоро-
жали медикаменты, даже белорус-
ские! А чиновники из Минздрава 
продолжают утверждать, что 
цены у них под контролем. Кому 
нужен такой контроль? Растут 
цены и на продукты, а пенсии 
фактически заморожены.

И вот как жить пенсионерам? 
Умирать ускоренными темпами? 

Думаю, все со мной согласят-

ся: зарплаты, пенсии и пособия 
составляют социальную матрицу 
государства. Трудно найти сфе-
ру важнее, чем эта. Очень хоте-
лось бы, чтобы министр труда и 
социальной защиты Марианна 
Щеткина, которая уже достигла 
пенсионного возраста, задумалась 
над этим и как министр, и как 
человек…

С уважением –
Юрий ЯСИНСКИЙ, 

неравнодушный 
гражданин.

Так ДуМаЮ!

Пад пагрозай могуць апынуцца самалёты «Белавія»
Скажу шчыра: мне вельмі не 

спадабалася навіна пра тое, што 
беларускія турыстычныя фірмы 
запрашаюць расіян ездзіць на 
адпачынак у Турцыю і Егіпет праз 
нашу краіну. Разумею, што бізнес 
ёсць бізнес, што вышэй за ўсё 
стаяць грошы, але ж і пра людзей 
трэба думаць. Беларускім фірмам 

– найперш думаць пра беларусаў.
Калі на нашых самалётах 

на адпачынак масава стануць 
лятаць расіяне, то гэта паставіць 
пад пагрозу нашых людзей. 
Тэрарысты ж помсцяць не 
“Аэрафлоту”, не нейкай там 
кампаніі “Кагалымавія”. Яны 
помсцяць Расіі, забіваючы 

расійскіх людзей. Калі “Белавія” 
будзе вазіць расіян – значыць, пад 
пагрозай апынуцца і самалёты 
“Белавія”, і пасажыры-беларусы. 

Навошта ж нам такі бізнес 
і такія грошы? Дзякуй Богу, 
наша дзяржава не ўсунулася з 
актыўным удзелам у самыя 
гарачыя канфлікты. Тым 

больш не трэба ва ўсё гэта 
лезці беларускім турыстычным 
фірмам. Іх даходы ад расійскіх 
турыстаў – гэта вялікая рызыка 
для турыстаў беларускіх. І, я лічу, 
наша дзяржава не павінна гэтага 
дапусціць. 

Віктар ХІЛЬКО.
Мінск.

БаЧыцЬ ВОка…

Ленін – пешшу,  
а кабеты – 
на роварах

Цікавыя кадры 
“падлавіў” фотакарэ-
спандэнт падчас пра-
вядзення “Дажынак” 
у Ельску Гомельскай 
вобласці. Вось па 
цэнтры гарадка кро-
чыць правадыр сус-
ветнага пралетарыяту 
У.Ленін. А вось кабета 
саліднага ўзросту ста-
раецца ўскараскацца 
на ровар. За рулём 
двухколак іншыя мяс-
цовыя жанчыны.

“Правільнай даро-
гай ідзяце, шаноўныя 
жанчыны!” – кажа 
Ільіч.

ПОДМЕЧЕНО

Других экспертов нет?
В телепередачу «Дело прин-

ципа» Вадим Гигин приглашает 
таких экспертов, как профессор 
Атаманов, доцент Леоненко. На 
мой взгляд, такие тенденциозные 
эксперты дискредитируют вузы 
страны! Бывает, что звучит цинич-
ная ложь, имперский, пророссий-
ский, замшелый шовинизм-крым-
нашизм. Ну, например: «ополчен-
цы» в огородах Донбасса отбили 
палками у силовиков Украины 
танки, ПЗРК и «Грады»… Вот это 
героизм! Профессор Атаманов и 
доцент Леоненко в этом увере-
ны. Но власть-то там захватили 
почему-то граждане РФ (иные с 

криминальным прошлым) и пове-
сили триколор РФ! «Ополченцы»? 
Да уж!

От многих передач Гигина 
несет нафталином! Белорусскому 
народу навязывают «русский мир» 
Сталина и Путина, Лимонова и 
Жириновского, Пушилина из ДНР.

Уважаемый Вадим Гигин!
Вы умный, глубоко образо-

ванный журналист! Ваша переда-
ча выгодно отличается от базар-
ных склок на телеканалах РФ! Но 
добавьте в свои программы объ-
ективности и правды.

М.АНТОНОВ.
Минск.

Ракка:  
как живут люди в столице 
«Исламского государства»?

Не так много людей слышали 
о городе Ракка на северо-востоке 
Сирии до тех пор, пока в 2014 
году группировка «Исламское 
государство» не объявила его 
своей столицей.

Город в пустыне с населением 
чуть меньше 200 тысяч человек 
в последние несколько веков не 
имел сколько-нибудь большого 
значения. Это была всего лишь 
отдаленная стоянка на пути меж-
ду большими городами на западе 
Сирии и иракскими торговыми 
центрами, такими как Мосул или 
Багдад.

Ракка начала сильно менять-
ся в 70-х годах прошлого века, 
когда на реке Евфрат была 
построена гидроэлектростан-
ция. Рост сельского хозяйства 
привлек десятки тысяч новых 
жителей и изменил демографию 
города.

Сегодня Ракка располо-
жена на перекрестке больших 
дорог: с одной стороны это 
путь в Сирию, с другой – через 
обширную пустыню – в Ирак. 
Возможно, такое расположение 
города и стало главной при-
чиной, по которой «Исламское 
государство» разместило свою 
«столицу» именно здесь.

Раньше в Ракке были част-
ный университет и несколько 
государственных профессио-
нальных училищ. В городе рабо-
тали кафе, летом люди гуляли 
по улицам допоздна, отдыхали 
в парках, сидели в ресторанах, 
где мужчины могли встречать-
ся с женщинами. И мужчины, 
и женщины принимали участие 
в выступлениях против режима 
Асада, до того как город захва-
тило ИГ.

Провинция Ракка – тре-
тья по величине в стране. 
Промышленности в ней не было, 
и большинство населения про-
винции было занято в сельском 
хозяйстве или на государствен-
ной службе. Традиционный 
родоплеменной уклад жизни 
по-прежнему силен как в Ракке, 
так и в ее окрестностях.

Город населен суннитами, 
которые родственны суннитам 
из западного Ирака. Прежде в 
городе имелось курдское мень-
шинство, были и другие этни-
ческие группы. Однако курды 
были изгнаны «Исламским госу-
дарством», которое сомневалось 
в их лояльности после столкно-

вений ИГ и курдского ополчения 
в других районах Сирии.

Новое правительство ИГ, 
которое обосновалось в городе, 
очищенном от повстанцев, опи-
рается в основном на местных 
специалистов и бывших государ-
ственных чиновников.

ИГ создало шариатские суды, 
«творчески» применяющие зако-
ны шариата.

Правитель Ракки и приле-
гающих провинций называет-
ся «вали», у него в подчинении 
несколько эмиров, каждый из 
которых отвечает за определен-
ный департамент.

Под запретом в Ракке сига-
реты, просмотр футбольных 
матчей. Магазины должны быть 
закрыты во время молитвы. 
Публичные отрубания голов в 
городе стали обычным делом, 
это наказание полагается за 
длинный список деяний, счи-
тающихся в ИГ преступлением. 
Власть ИГ в большой степени 
опирается на грубую силу и в 
равной степени на иностранных 
джихадистов.

Жители, оставшиеся в горо-
де, поначалу приспосабливались 
к законам ИГ, утешаясь тем, что 
оно обеспечивало какую-то без-
опасность, оказывало государ-
ственные услуги и раздавало еду. 

Однако в связи с последними 
российскими и французскими 
бомбардировками, в результате 
которых были разрушены систе-
мы водо- и энергоснабжения, 
жизнь для мирного населения 
Ракки стала тяжелой. В горо-
де не хватает топлива, так как 
большинство нефтехранилищ и 
нефтеперерабатывающих заво-
дов были разрушены бомбарди-
ровками.

Девушкам и женщинам 
запрещено выходить из дома 
без сопровождения взрослого 
мужчины (обычно отца, брата 
или мужа). Женщины обязаны 
носить никаб, закрывающий 
тело женщины сверху донизу и 
оставляющий только прорезь 
для глаз.

Улицы города патрулирует 
специальная полиция, следящая 
за выполнением шариатских 
законов, включая соблюдение 
дресс-кода для мужчин. Курение 
запрещено повсеместно, куриль-
щиков ловит специальное поли-
цейское подразделение «Аль-
хисба» и наказывает плетьми. 
Все мужчины должны посещать 
мечеть для молитвы в течение 
дня. За хранение фотографии 
женщины в телефоне полагается 
30 ударов плетью.

Просмотр футбольных мат-

чей также запрещен. Кафе, где 
транслируются матчи, закрыва-
ются полицией.

Город патрулирует также 
женский полицейский батальон 
«Аль-ханса». Он следит за тем, 
чтобы женщины на улицах были 
одеты в соответствии с законами 
ИГ. Батальон состоит в основном 
из жен бойцов ИГ, их цель – сле-
дить за соблюдением дресс-кода 
и наказывать тех, кто его нару-
шает.

В городе запрещены салоны 
красоты, женщины вообще пред-
почитают оставаться дома, избе-
гая встреч с полицией или джи-
хадистами, которые принуждают 
незамужних женщин и вдов к 
замужеству. Рождение детей не 
поощряется, так как молодые 
мужья часто погибают во время 
боевых действий.

Иностранные бойцы ИГ, как 
правило, сражаются до конца. 
Будущее женщин, вступивших в 
ряды ИГ, включая и европейских 
женщин, присоединившихся к 
джихадистам, туманно.

Сирийцы, живущие в Ракке, 
склонны думать, что правление 
ИГ рано или поздно закончится, 
однако до тех пор у них нет дру-
гого выбора, кроме как терпеть 
репрессии и насилие.

ВВС.

Лидеры России и Турции 
обменялись  

жесткими заявлениями
Владимир Путин считает 

уничтожение российского само-
лета предательством и ждет изви-
нений от турецкого руководства. 
Реджеп Тайип Эрдоган заявил, что 
Турция сбила самолет над своей 
территорией и поступит так же в 
случае новых вторжений.

“До сих пор мы не слышим 
ни внятных извинений с высшего 
политического уровня Турции, ни 
предложений по возмещению вре-
да и ущерба, ни обещания нака-
зать преступников за содеянные 
преступления, – сказал Путин. 
– Создается впечатление, что 
турецкое руководство сознатель-
но загоняет российско-турецкие 
отношения в тупик. Мы сожалеем 
об этом”.

“Если такое же нарушение 
произошло бы сегодня, ответ 
Турции был бы таким же, – зая-
вил Эрдоган. – Не та страна, кото-
рая стала объектом нарушения, 
а та, которая нарушила правила, 
должна задаться вопросом и сде-
лать необходимые выводы, чтобы 
предотвратить повторение подоб-
ных инцидентов”.

Российский самолет был сбит 
на следующий день после серии ави-
аударов ВКС России по объектам 
добычи, переработки и хранения 
нефти, контролируемым на захва-
ченных территориях Сирии боеви-
ками группировки “Исламское госу-
дарство”. Путин обвинил Турцию в 
пособничестве террористам.

“Террористов, их незаконную 
торговлю нефтью, людьми, нар-
котиками, произведениями искус-
ства, оружием не только покрыва-
ли и покрывают, но на этом кое-
кто продолжает и зарабатывать, 
причем зарабатывать сотни мил-
лионов и миллиарды долларов”, 
– отметил российский президент. 

“Если вы ищете ответственно-
го за поддержку ИГИЛ оружием 
и финансами, то в первую оче-
редь вы должны посмотреть на 
режим Асада, на страны, которые 
ему помогают”, – сказал президент 
Турции.

И Москва, и Анкара заявля-
ют, что до сих пор считали друг 
друга союзниками, но инцидент с 
самолетом может положить конец 
этому партнерству.

МиРОВыЕ ПРОБЛЕМы

Остановить 
 глобальное потепление

Вчера в Париже открылась 
21-я конференция ООН по про-
блемам глобального измене-
ния климата. На нее собрались 
участники из 195 стран. В работе 
форума примут участие 147 глав 
государств и правительств. Среди 
подтвердивших участие – прези-
дент США Барак Обама, предсе-
датель КНР Си Цзиньпин и пре-
мьер-министр Индии Нарендра 
Моди. Ожидается, что в Париж 
также приедут британский пре-
мьер-министр Дэвид Кэмерон и 
канцлер ФРГ Ангела Меркель.

Парижская конференция 
должна стать решающей для 
достижения новых договорен-
ностей по борьбе с глобальным 
потеплением.

 Участникам конференции 
предстоит принять долгосрочный 
план действий для приостановки 
происходящих в мире климатиче-
ских изменений. Ожидается, что 
он будет включать обязательства 
всех стран сокращать выбросы 

парниковых газов и адаптиро-
ваться к климатическим измене-
ниям, а также меры финансовой 
поддержки беднейшим странам 
для реализации программы сни-
жения выбросов.

 Для успеха все страны долж-
ны сокращать выбросы пар-
никовых газов. Цель этих мер 
– удержать повышение средней 
температуры на планете в рам-
ках 2 градусов по Цельсию. По 
мнению многих ученых, это впол-
не реально. У стран есть такая 
возможность и с технологической, 
и с экономической точки зрения, 
говорит Дженнифер Морган, 
возглавляющая программу по 
климату в международной иссле-
довательской организации World 
Research Institute. По ее словам, 
для достижения этой цели страны 
должны более интенсивно сокра-
щать выбросы и инвестировать 
в возобновляемые источники 
энергии. Однако для этого нужно 
больше политической воли.

ФОТаакНО

Напярэдаднi Дня падзякі прэзiдэнт зША Барак Абама 
па традыцыi, якая iснуе з XIX стагоддзя, памiлаваў 

iндычку, выбраную для святочнага стала. Цырымонiя 
памiлавання прайшла ў садзе Белага дома.

сТОП-каДР

Россия и Франция 
договорились об 
обмене информаци-
ей о позициях тер-
рористов и о том, 
что авиаудары будут 
наноситься только по 
ИГ и другим террори-
стическим группиров-
кам, но не по “здоро-
вой” части сирийской 
оппозиции.

ПЕРсОНы

Юбилей Ее Величества
Продажа билетов на основные 

празднования по случаю 90-летия 
королевы Елизаветы II старто-
вала сегодня в Великобритании. 
Сам праздник состоится 12–15 
мая 2016 года в Хоум-парке 
Виндзорского замка.

В свободную продажу 
поступило 25 тысяч билетов. 
Организаторы мероприятия рас-
считывают, что они будут раску-
плены очень быстро.

В течение четырехдневных 
празднований зрители станут 
свидетелями крупного театра-
лизованного представления, в 
котором будут задействованы 
1,5 тысячи музыкантов, танцо-
ров, певцов, известных актеров 
и других деятелей искусств, а 
также 900 лошадей. Среди участ-
ников празднеств будут много-
численные военные оркестры и 
кавалерия из разных стран мира, 
включая Канаду, Австралию, 
Оман, Фиджи и другие. Перед 
зрителями также выступят 
наездники из числа казаков 
Азербайджана.

Первые три дня яркого дей-
ства будут проходить в присут-
ствии членов королевской семьи 
Виндзоров. Сама же Елизавета 
появится на торжествах только в 
последний, четвертый, день.

Стоимость билетов составит 
от 55 до 165 фунтов стерлингов 
(от  83 до 250 долларов) для пер-
вых трех дней, и от 75 до 195 фун-
тов (от 113 до 295 долларов) – для 
воскресенья, 15 мая, когда празд-
нования почтит непосредственно 
Ее Величество.

Королевская семья отмети-
ла, что все собранные средства 
пойдут на благотворительные 
нужды.

Елизавета II, которая 9 сентя-
бря превзошла рекорд королевы 
Виктории по продолжительности 
пребывания на троне, отметит 
реальный 90-летний юбилей 21 
апреля. Однако так называемый 
Официальный День рождения 
королевы празднуется в июне. 
Таким образом, торжества в 
Виндзоре состоятся между этими 
событиями.

Крысцiн, дапамажыце!..
Расiя нарэшце 

пагадзiлася рэструкту-
рызаваць доўг Украiны, 
але ўзамен патрабуе ад 
заходнiх краiн, каб яны 
далi гарантыi выплаты 
гэтага доўгу.

На здымк у : 
прэзiдэнт Украiны Пётр 
Парашэнка i кiраўнiк 
МВФ Крысцiн Лагард 
абмяркоўваюць прапа-
нову Расii.

ГасТРОЛЬ

Йонас ВаЙтКУС:
«Четыре спектакля – для нас это очень большие гастроли»

Русский драматический театр 
Литвы – единственный в этой 
стране государственный русскоя-
зычный театр.

В Минск приехала почти вся 
труппа театра. Литовцы показыва-
ли четыре постановки: «Зойкина 
квартира» Михаила Булгакова 
(это один из самых аншлаговых 
спектаклей театра, билеты на 
который распродаются задолго до 
даты показа), музыкальный спек-
такль «Елка у Ивановых» (один 
из критиков назвал его полуопе-
рой-полуперформансом), сцени-
ческую композицию по роману 
в стихах Александра Пушкина 
«Евгений Онегин» (ее литовский 

театр впервые показывал за рубе-
жом) и амбициозный «Король 
Лир» Уильяма Шекспира (спек-
такль идет без декораций и без 
исторических костюмов).

– Четыре спектакля – для 
нас это очень большие гастроли, 
– говорит худрук Русского дра-
матического театра Литвы Йонас 
вайткус. – Причем они  обменные. 
В это же время на нашей сце-
не прошли гастроли белорусского 
Музыкального театра. Хотелось 
бы сделать такой обмен тради-
цией: Минск и Вильнюс находятся 
очень близко.

Коммерческих целей мы не 
ставили. Гастроли, как правило, 

дают ответы на многие вопросы. 
В том ли направлении работа-
ем? Нужны ли наши постановки? 
Какой он, наш театр?

Йонас Вайткус руководит 
литовским Русским театром с 
2008 года. Он  окончил Санкт-
Петербургскую государственную 
академию театрального искус-
ства, учился также в Москве на 
курсах Госкомитета по кинемато-
графии. Работал главным режис-
сером Шяуляйского драмтеатра, 
главным режиссером Каунасского 
государственного драмтеатра, 
художественным руководителем 
Государственного литовского 
драмтеатра, преподавал актер-

ское мастерство в Литовской ака-
демии музыки и театра, Эмерсон-
колледже (США), Статен Театре 
(Норвегия), Хельсинкской госу-
дарственной высшей театраль-
ной школе, Копенгагенской 
национальной театральной 
школе, Краковской театральной 
академии. Делал постановки в 
России, Казахстане, Польше, 
Азербайджане… Hагражден 
Государственной премией Литвы, 
государственными премия-
ми Советского Союза, призом 
«Золотое руно» в Тбилиси и мно-
гими другими.

Даша ПАВЛОВСКАЯ.

Случайно взяла билет на спектакль Русского драматического 
театра Литвы, гастроли которого на днях завершились в Минске. 
Осталась впечатлена работой артистов. И была бы признатель-
на, если бы «Народная Воля» подробнее рассказала об этом замеча-
тельном коллективе и его художественном руководителе.

Наталья Владимирова, Минск.
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ПРЭЗЕНТацыя

(Окончание. Начало на 5-й стр.)
Явление это, безусловно, связа-

но с торжеством доллара над тем, что 
составляло основу отечественной интел-
лигенции, – над ее самоидентификаци-
ей, ее понятиями о чести, достоинстве, 
собственной роли в обществе. Поэтому 
соглашаюсь с выводом русского истори-
ка Г.С.Кнабе о том, что интеллигенция, 
«какой мы ее знали на протяжении полу-
тора столетий», с нынешней цивилизаци-
ей несовместима «и представляет собой 
перевернутую страницу истории». Может 
быть, и по этой причине Генрих Бёлль 
сказал в 1985 г., что «каждый день уми-
рает частица свободы». Сколько же ее, 
свободы, умерло за последние хотя бы 
тридцать лет?

* * *
Но все-таки речь не только об утра-

ченных надеждах и иллюзиях. Может 
быть, самое главное сегодня – это беспри-
страстное осмысление опыта, меняющего 
жизнь страны и народа. Здесь полезно 
присмотреться к новейшей истории сосе-
дей. Мы всё доходы, зарплаты, пенсии 
сравниваем. И это существенно. Но у 
каждого народа свои на этот счет пред-
ставления. Белорусы могут завидовать 
полякам. Поляки же смотрят на Запад и 
понимают, что их положение незавидно. 
И, в конце концов, то ли, за что боро-
лись, получилось в итоге? Вот к каким 
выводам пришел один из отцов новой 
Польши Кароль Модзелевский в своей 
мемуарной книге «Загоним клячу исто-
рии. Признания потрепанного всадника» 
(Варшава, 2013). А говорит он о том, что 
«кляча истории оборачивается диким, 
необъезженным мустангом. Можно на 
него вскочить и даже какое-то время 
удержаться, только управлять им никак 
не получится: в результате нас всегда 
занесет, куда мы не собирались и где даже 
не предполагали оказаться». Такое вот 
родео.

Модзелевский, «революционер во 
втором поколении», обращается к ново-
му поколению: «Я не стану ни поощрять 
их протесты, ни удерживать. Они отве-
дают кнута, но это вовсе не повод сда-
ваться. Каждое поколение имеет неотъ-
емлемое право огрести тумаков; это 
единственное из прав человека, которое 
никакой режим не отнимет. Я уже не 
буду попутчиком на их тернистой доро-
ге, поскольку просто стар. У меня уже 
нет ни сил, ни здоровья для каких бы то 
ни было баррикад. А кроме того, я много 
знаю. И, в свете моих знаний, революция 
либо невозможна, либо обойдется слиш-
ком дорого – и все равно закончится не 
тем, чего бы мы хотели. Революционер не 
может этого знать. Незнание его окрыля-
ет и позволяет делать невозможное, бла-
годаря чему изменяется мир. Потом он 
будет разочарован или не удовлетворен 
переменами, к которым оказался прича-
стен, но это уже другой вопрос».

Давно повязанный с Польшей и бла-
годарный ей за многие уроки и многое 
доброе в моей жизни, я знаю, о чем 
тоскует мой давний знакомый, профес-
сор Варшавского университета и друг 
моего покойного приятеля и переводчика 
Анджея Дравича, как и он, борца за поль-
скую свободу, знаменитый диссидент и 
историк Кароль Модзелевский. Ушла, 
растворилась та атмосфера братства, 
которая объединяла польскую интелли-
генцию и рабочих в 1970–1980-е годы. 
Ушла эта взволнованность гордого наци-
онального чувства, счастливой причаст-
ности к борьбе за лучшее будущее своего 
народа, за демократические идеалы. И нет 
тех больших заводов, верфей, на которых 
они выступали, бастовали. «Всё расхи-
щено, продано, предано». Другая стра-
на, другие порядки и нравы… В Польше 
уже много лет очевидно серьезное обще-
ственное противостояние – патриоты, 
защитники «польскости», против либера-
лов-европейцев. А в итоге «не то, чего бы 
мы хотели». Да и капитализм для многих 
оказался жестокой штукой. Как, впрочем, 
и социализм. Особенно тот, советского 
закала. А соединить их по-шведски или 
по-германски – это не всякой стране и 
народу дано. Хотя один старый поляк, 
сидевший и при Пилсудском, и при 
Гомулке, лет 17 назад сказал мне об этом 
«соединении», как о самом для него – и, 
видимо, не только для него – желанном. 
А совсем недавно президент Польши 
Анджей Дуда призвал поляков, живущих 
и работающих в Англии, не торопиться с 
возвращением на родину, ибо там они не 
найдут того уровня жизни, к которому 
привыкли за рубежом.

* * *
Польша стала особым поворотом в 

моей жизни. Кстати, я не верю в слу-
чайности. Разве случайно в 1979 году я 
получил из ольштынского издательства 
«Pojezierze» предложение о переводе 
моей повести о тайных обществах, суще-
ствовавших в Гродненской губернии и 
Белостокской области в первой четверти 
XIX века? Филоматы, филареты, масоны, 
друзья Адама Мицкевича, декабристы… 
Потом пришло приглашение приехать 
в издательство, утрясти дела по книге. 
Комитет по печати БССР должен был 

испрашивать разрешение на командиров-
ку для сотрудника белорусского акаде-
мического издательства в Госкомиздате 
СССР. Мало того, из Минска в Варшаву 
нужно было ехать через Москву, потому 
что там выдавали заграничный паспорт и 
жалкую сумму в злотых на расходы. Это 
был еще тот советский идиотизм. Член 
ООН Белоруссия не могла самостоятель-
но отправить меня в Польшу. И я должен 
был после беготни по московским каби-
нетам проезжать через Минск как некий 
путешествующий из глубин России.

– Uważaj, żeby jakaś kurwa ci pieniąd-
żki nie skradła, – сказал мне на прощание 
минский приятель-литератор с польски-
ми корнями.

Предупреждение не было лишним. 
Я рассчитывал получить в Ольштыне 
приличную сумму. Поляки нередко игно-
рировали соглашение между ВААПом и 
ZAIKS (советское и польское агентства по 
охране авторских прав) и в случае при-
езда в их страну автора из СССР могли 
рассчитаться с ним сполна, демонстрируя 
этим свои возможности и пренебрежение 
правилами социалистического «общежи-
тия». По тем же правилам я получил 
бы жалкие гроши, львиную долю гонора-
ра забирало себе советское государство 
через тот же ВААП. В общем, была воз-
можность почувствовать себя Крезом. Я 
вообще впервые был за границей в свои 
38 лет. И хотя знал о советской пого-
ворке, что курица не птица, а Польша 
не заграница, но воспринимал Польшу 
именно как заграницу с той самой мину-
ты, как польский проводник, зашедший в 
мое купе после того, как поезд отошел от 
Белорусского вокзала в Москве, сказал: 
«Pan na razie sam».

Да, я ехал один до самой Варшавы. 
Был конец октября, не сезон, вагон был 
почти пустой. На Центральном вок-
зале Варшавы меня встретил Зыгмунт 
Домбек, аспирант истфака Белорусского 
университета, с которым я познакомился, 
когда он принес в редакцию академи-
ческого журнала, в котором я работал 
ответственным секретарем, свою статью. 
У Зыгмунта приближалась защита дис-
сертации, публикаций же по теме, кото-
рые нужно было указать в авторефера-
те, недоставало. А очередь в журнале 
была немалая. Но все зависело от меня, 
и я помог, поставил статью Зыгмунта в 
ближайший номер. Естественно, поляк 
отблагодарил, пригласил остановиться 
у него в Варшаве. А мне очень нужно 
было на несколько дней остановиться в 
Варшаве перед тем, как отправиться в 
Ольштын. Я хотел передать переводчику 
дополнение к основному тексту повести, 
ну и, конечно, познакомиться.

Мой переводчик Анджей Дравич 
как раз в эти же дни возвращался в 
Варшаву после долгого пребывания за 
границей. Издательство еще ранее сооб-
щило мне его адрес, завязалась пере-
писка. Дравич писал мне из Мюнхена, 
Лондона, Канберры, где он преподавал 
в тамошних университетах. Я ничего не 
знал о своем переводчике, кроме того, 
что он известный литературный критик 
и русист, и предполагал, что он про-
сто находился в зарубежных команди-
ровках. У меня был варшавский адрес 
Дравича, но идти без предварительного 
звонка представлялось невежливым. И 
я решил, что сначала выполню прось-
бу Адама Мальдиса – передам несколько 
изданных в Минске литературоведческих 
книг заместителю директора Института 
славяноведения Польской академии наук 
Базыли Бялокозовичу. Польский сла-
вист наверняка должен быть знаком с 
польским же литературным критиком и 
русистом и, конечно же, знает номер его 
домашнего телефона.

Я поднялся на лифте на шестой этаж 
Дворца культуры и науки, сталинского 
подарка полякам, гигантского причудли-
вого торта, который Сартр назвал «изде-
лием сумасшедшего кондитера». Меня 
встретили и проводили в библиотеку, 
попросив немного подождать, посколь-
ку заместитель директора задерживал-
ся. Занимал меня разговорами и даже 
показал несколько имевшихся у них 
моих книг, полагая, что мне это будет 
приятно, пожилой и учтивый библиоте-
карь Стефан Шанявский, оказавшийся 
племянником человека, учредившего в 
Москве Народный университет, лекции 
в котором посещал Есенин. Вскоре нас 
позвали. Бялокозович, солидный, пух-
лый, улыбчивый (прибыл молодой уче-
ный из Советского Союза!), был само 
доброжелательство. Мы уже договари-
вались об ужине в ресторане «Тройка», 
помещавшемся в этом же сталинском 
дворце, когда я вспомнил о том, что нуж-
но позвонить Дравичу.

– Żadnego telefonu panu nie podam! – 
закричал неожиданно побагровевший и 
до того говоривший со мной по-русски 
Бялокозович. – Drawicz jest przyjacielem 
Saсharowa, Sołzenicyna!

Это был неожиданный удар. Я не сра-
зу преодолел растерянность. Но нашелся:

– Дравич – переводчик моей исто-
рической повести о русско-польских 
революционных связях. «Общество 
военных друзей» в Литовском корпу-

се… Декабристы… Книга выходит в 
Ольштыне в издательстве «Поезеже».

– Дравич – диссидент! Он враг 
Народной Польши! И это не делает вам 
чести, что у вас такой переводчик! – про-
должал кричать Бялокозович.

Не говоря больше ни слова, я вышел 
из его кабинета. Выскочивший следом 
Шанявский был бледен.

– Jak że to niedobrże wyszło! – качал он 
головой. – Dlaczego pan mi wczesniej nie 
powiedział o Drawiczu? Oni są wrogi.

Он рассказал мне, что Дравич, член 
оппозиционного КОС-КОРа, опублико-
вал разгромную рецензию на написанный 
Бялокозовичем учебник по русской совет-
ской литературе. В рецензии, озаглав-
ленной «На дне русистики», отмечалось, 
что увлеченный творчеством советского 
литературного официоза автор «не заме-
тил» Булгакова, Ахматову, Пастернака, 
Платонова… А ведь Бялокозович не про-
сто занимал ответственный пост в ака-

демическом институте, но и был челове-
ком, близким к партийному руководству 
Польши. Дравича же за его взгляды и 
связь с оппозицией изгнали из академи-
ческого института литературы, запрети-
ли преподавать в польских университе-
тах, и он вынужден был принять помощь 
зарубежной Полонии, стал читать лекции 
для студентов на Западе. (Кто мог тогда 
предполагать, что Дравич станет мини-
стром радио и телевидения в первом 
правительстве демократической Польши, 
которое возглавил Тадеуш Мазовецкий? 
Он умер, не дожив до шестидесяти пяти 
лет, в 1997 году.)

Конечно, к такому человеку сле-
довало немедленно ехать. Плевать, что 
Бялокозович не дал мне номера телефона! 
Сверившись по карте Варшавы, я понял, 
что Дравич живет на Служеве, там же, 
где находится и квартира Зыгмунта, у 
которого я остановился. Когда, проплу-
тав по сложно устроенным отсекам раз-
ных подъездов нового большого дома, я 
наконец нажал на дверной звонок и стал 
что-то объяснять, путая польские слова 
с русскими, из-за двери четко послы-
шалось: «Говорите по-русски!» Это была 
Вера, жена Дравича.

Тогда я, естественно, еще не знал 
их истории. Искренне веривший в воз-
можность «социализма с человече-
ским лицом», увлеченный Маяковским 
и Галчиньским, один из инициаторов 
студенческого сатирического театра, 
молодой Анджей приехал в первый раз 
в Москву в 1957 году, на Всемирный 
фестиваль молодежи и студентов. Тогда 
и повстречался с Верой. Много позже 
он напишет, что, возможно, в их сбли-
жении сказались и судьбы их отцов – у 
обоих они были репрессированы. Вскоре 
началось его увлечение Булгаковым, 
Платоновым, Мандельштамом… Он при-
езжал в Советский Союз, встречался с 
«великими вдовами», с Бродским... А 
потом подписал протест против введе-
ния в польскую конституцию статьи о 
дружбе ПНР и СССР. Стал активным 
деятелем поддержавшего уже гремев-
шую рабочую «Солидарность» интелли-
гентского КОС-КОРа… Обо всем этом 
вперемешку с моим рассказом о встрече 
с Бялокозовичем шел разговор уже на 
кухне у Дравичей, за бутылкой водки и 
разной вкусной едой, которую они, толь-
ко что вернувшиеся после долговремен-
ного пребывания за границей, привезли с 
собой в полуголодную Польшу.

В Анджея, высокого, с абсолютно 
голым черепом, я сразу же влюбился. 
Это было сочетание импульсивной лич-
ности, тонкой культуры и доброты, кото-
рое не могло не притягивать. С первых 
минут мы стали общаться как давние 
друзья. Политическая откровенность 
была полная. Зачарованный, я пожирал 
взглядом стены кабинета Дравича, от 
потолка до пола уставленные полками 
с разнообразной «диссидухой». Хозяин 

между тем метался по квартире, что-
то проверял и наконец пожаловался, 
что «убеки» (польская служба безопас-
ности) отключили телефон, а ему нуж-
но срочно связаться с друзьями. Меня 
осенило: дом, в котором я остановился, 
здесь же, в Служеве, на соседней улице. 
Зыгмусь уехал на несколько дней к дяде в 
Стокгольм, Марыся на суточном дежур-
стве в больнице, шестилетнего Томека 
забрала бабка. В общем – можно зво-
нить оттуда. О том, что за Дравичем и 
его друзьями наверняка велась слежка, 
что я могу крупно подвести Домбека и 
сам заполучить большие неприятности, 
подумалось уже потом, ночью, когда 
ушла нагрянувшая на квартиру компания 
видных диссидентов – Куронь, Михник, 
Модзелевский. Конечно, далеко не все 
в их разговорах было понятно мне, но 
то, что это были враги Системы, обсуж-
давшие свои тайные дела, сомнений не 
вызывало.

Спустя три дня Дравич на своей 
машине вез меня из Варшавы в Ольштын. 
Все сложилось удачно, Анджей хотел 
отдохнуть в родных местах на Мазурах, 
дорога лежала через Ольштын, где мы 
оба могли «załatwic» свои дела в издатель-
стве, я – как автор, Дравич – как пере-
водчик. Я читал в машине вышедшую 
на Западе книжечку Лакшина с ответом 
Солженицыну в связи с его резкими, 
неблагодарными оценками редакции 
«Нового мира» и лично Твардовского в 
книге «Бодался теленок с дубом».

– А ведь Лакшин убедителен, – гово-
рил Дравич.

Я торопился дочитать книжку, кото-
рую нужно было вернуть Анджею. Тем 
более что с этой диссидентской книж-
кой соваться в гостиницу в Ольштыне 
было небезопасно. Но неожиданно смело 
повел себя в кабинете директора оль-
штынского издательства Анджея Вакара. 
Шестидесятилетний историк Вармии и 
Мазур прервал свою беседу с Дравичем, 
из которой я мало что понимал, и обра-
тился ко мне с вполне понятным пред-
ложением:

– Możе, panu jest niewygodne, żeby na 
tytule książki pana ukazało się imie tłuma-
cza? Pan może mieć z tego nieprzyjemnośći 
w kraju. To możemy wydac książką pana z 
oznaczeniem tłumacza pod pseudonimem.

Нет-нет! Ни коем случае! Никаких 
псевдонимов! Должно быть указано толь-
ко подлинное имя переводчика!

Где-то в начале нулевых я набреду в 
польском интернете на признания одного 
сексота по кличке «Sаszа», работавшего 
в ольштынском издательстве. Сообщая 
спецслужбе о настроениях сотрудни-
ков в неспокойную пору зарождения 
«Солидарности», сексот посчитал необ-
ходимым особо отметить совместный 
приезд Дравича и писателя из Белоруссии 
Семена Букчина, книгу которого, переве-
денную Дравичем, собираются выпустить 
в Ольштыне. Рассуждая о том, кто мог 
дать заработок опальному диссиденту 
Дравичу, сексот предполагал, что, ско-
рее всего, на это могла решиться глав-
ный редактор Светлана Крук. Впрочем, и 
директора Вакара он считал не без греха.

Протестовал бы я против замены 
имени Дравича на псевдоним, если бы 
знал об этом доносе в 1979 году? А тог-
да, как выяснилось, я совершил просто 

героический поступок. От человека, при-
ехавшего из «Советов», такая смелость не 
ожидалась. Дравич сказал об этом мне, 
провожая меня в гостиницу.

Может, потому и гонорар заплати-
ли очень приличный. Большие купюры с 
королями и революционными деятелями 
составили солидную пачку, которую я 
засунул в конверт. Из Ольштына я поехал 
в Краков не только за впечатлениями 
от Вавельского замка. Денег было много, 
хотелось чего-то непонятного. Хотя чего 
можно было хотеть в тогдашней не про-
сто бедной – нищей Польше? Но это все-
таки была заграница. И соблазнов здесь 
было больше, чем в СССР… В общем, 
оказавшись в номере краковской гости-
ницы и помня о предупреждении при-
ятеля, я не придумал ничего лучшего, как 
засунуть конверт с гонораром за неболь-
шую картину, висевшую над кроватью. 
В силу естественных обстоятельств кар-
тина сдвинулась, и просыпался дождь из 

купюр с королями и рево-
люционерами. Спросонок 
показалось: вдруг все 
это подстроено польской 
«безпекой»? Хотят дис-
кредитировать меня за 
связь с Дравичем и его 
друзьями-диссидентами?

Во время прогул-
ки по городу я зашел в 
Мариацкий костел, а 
оттуда в православный 
храм, стоящий на краю 
Рыночной площади. 
Ощущение своей грехов-
ности заставило меня 
молиться дольше обыч-
ного. Любимый святой 
Николай Угодник в этот 
раз был суров и не откли-
кался на мои просьбы.

Я вышел из церкви 
и почти сразу услышал 
быстрые шаги за спиной. 
Меня догонял высокий 

светловолосый юноша. Он забежал пере-
до мной, буквально перегородил дорогу.

– Przepraszam… Ale musze zapytac 
pana! – смущение мешалось в нем с реши-
тельностью.

Студент философского факульте-
та Ягеллонского университета Болеслав 
писал не то курсовую, не то дипломную 
работу по истории православия. Ну и 
решил поговорить с усердно молившим-
ся посетителем храма. Мы проговорили 
часа два в «Венской кавярне» на Рынке. 
Потом были еще какие-то кавярни. 
Потом, взяв две бутылки вина, мы ока-
зались в моем номере в гостинице. Мы 
говорили о том, что творилось в Польше. 
Болеслав повернулся и стянул рубашку. 
Спина была в синих полосах и кровопод-
теках. «То ZOMO», – сказал он. ZOMO 
–это был польский спецназ, беспощад-
но расправлявшийся с участниками 
митингов и демонстраций в поддержку 
«Солидарности». И я – нет, совсем не под 
воздействием выпитого, а с неподдельной 
ненавистью стал высказываться о комму-
нистическом режиме в Советском Союзе. 
Глаза Болеслава расширились, он смотрел 
на меня как завороженный. И наконец на 
прерывистом выдохе спросил:

– Ile takich ludzi jak pan w Związku 
Radzieckim?

Это была достаточно типичная поль-
ская реакция. В Советском Союзе одни 
твердолобые коммунисты. И вот приез-
жает человек оттуда – и такие речи, такое 
сочувствие борьбе поляков, такая крити-
ка советского режима.

Под утро, прощаясь, Болеслав сказал 
как о чем-то уже решенном совместно: 
через день мы едем в Нову Гуту, там будет 
msza с ксендзом Попелушко. Это был 
ксендз, защищавший польских рабочих. 
Через несколько лет его убьют сотрудни-
ки спецслужбы, и это станет трагедией 
для всей антикоммунистической Польши.

Костел в Новой Гуте оказался модер-
нистской постройкой недавних лет. В 
самом центре абсолютно пустого про-
странства от пола вздымался, устрем-
лялся в небесную высь гигантский дере-
вянный крест-распятие. Вдоль стен вен-
ки, букеты цветов, ленты с надписями, 
проклинавшими жестокость властей и 
выражавшими скорбь и солидарность с 
пострадавшими во время столкновений с 
полицией. Болеслав перехватил мой недо-

уменный взгляд и сказал уверенно:
– Oni tu nie wejdą.
Они – это полиция. И я подумал в 

который раз: какая все-таки своеобразная 
страна Польша. Костел заполнен антиго-
сударственными надписями, а полиция 
не смеет в него войти. У нас бы…

Молодой, с худым интеллигентным 
лицом ксендз Попелушко во время про-
поведи говорил о жестокости власти и 
трудной доле народа. Люди слушали его 
коленопреклоненно, и я тоже опустился 
на одно колено. Я чувствовал себя поля-
ком. Я хотел быть поляком. Потому что 
чувство единства с коленопреклоненны-
ми людьми было пронзительным и окры-
ляющим. Этого не было со мной никогда 
в православных храмах. Там каждый был 
сам по себе.

Болеслав шептал мне на ухо: он пого-
ворит с ксендзом, и завтра утром мы при-
едем к нему на исповедь.

Нет, нет! Я не могу! Я православный!
Болеслав был непреклонен:
– Pan jeden dla wszystkich.
Ранним утром следующего дня 

– семичасовым поездом – я уехал из 
Кракова в Варшаву. Эту фразу – «Господь 
один для всех» – я услышал спустя двад-
цать с лишним лет от предложившего 
мне исповедаться перед операцией моло-
денького ксендза, когда лежал сраженный 
вторым инфарктом на койке в варшав-
ской клинике на улице Спартаньской. И 
на этот раз я поступил правильно…

Три года (1998–2001) я прожил в 
Варшаве, но это отдельная повесть, фраг-

менты из которой имеют-
ся в моей книге «Польский 
дневник» (Минск, 2002 г.). А 
здесь мне хочется сказать о 
поучительности современной 
польской истории. Я был сви-
детелем зарождения общена-
циональной «Солидарности» 
и ее упадка, единения поль-
ского общества и его раско-
ла. Этот опыт научил меня, 
что нужно помнить о «пакте 
Молотова–Риббентропа 1939 
года», но и не забывать о 
«пакте Гитлера–Пилсудского 
1934 года», нужно помнить 
об ужасных убийствах в 
Катыни, но и не забывать о 
том, как Польшу предали в 
1939 году Англия и Франция. 
Я пытаюсь быть объектив-

ным. Но не могу принять как благо для 
страны то наступление на завоевания 
польской демократии, которое ведут 
прорвавшиеся к власти нынешние попу-
листы-демагоги, раздувающие пламя 
междоусобицы в обществе, говорящие 
«языком ненависти» с высоких трибун и 
в прессе, льющие грязь на Леха Валенсу, 
на людей, боровшихся вместе с ним за 
свободную Польшу, в том числе на моих 
друзей – Кароля Модзелевского и Адама 
Михника.

* * *
Василь Быков в 1998 году подарил 

мне свою книгу «Сцяна» с надписью: 
«Сямёну Букчыну, знакамітаму адвака-
ту свабоды і справядлівасці ў Беларусі”. 
За восемь лет до того Алесь Адамович 
на титуле книги «Отвоевались!» написал: 
«Сямёну Букчыну. З надзеяй, што ён яшчэ 
не адваяваўся». Но сегодня я не чувствую 
себя адвокатом свободы и справедливо-
сти, и что также абсолютно точно – отво-
евался. Впрочем, и времени прошло с тех 
пор – больше двадцати лет… Многие по 
разным причинам отвоевались…

Хотя есть желание еще отчитаться. 
Борис Стругацкий в своей последней 
книге «Бессильные мира сего» поставил 
такую точку: «Времени совершенно нет, 
– сказал сенсей с каким-то даже отчаяни-
ем». А мне кажется, что времени навалом, 
если думать о жизни как миге по сравне-
нию с вечностью. «Старые люди открыва-
ют для себя абсурдность жизни, – пишет 
философ Игорь Смирнов, – неужели для 
этого открытия нужно доживать до пре-
клонных лет?» Комментируя это выска-
зывание, Юра Гаврилов отмечал, что 
он не только сохраняет «уже добытое в 
порядке», но и постоянно это добытое 
наращивает, правда, сам не знает зачем.

Борис Годунов у Пушкина говорит, 
что «наука сокращает нам опыты быстро-
текущей жизни». Мои опыты говорят, 
что мой путь, по сути, шел от поражения 
к поражению. И только осмысление этих 
поражений трудно и не сразу, но убеди-
ло, что это оказался единственный путь 
к спасению. И потому «Записки побеж-
денного» вполне могли бы называться 
«Записки спасенного», если бы последнее 
не звучало чересчур пафосно. Впрочем, 
что поражение столь же достойный опыт, 
как и победа, считал не только Пастернак, 
но и Уайльд.

Я вижу трагедию своего, уходяще-
го, поколения, не побоюсь здесь несвой-

ственного мне пафоса – великого поко-
ления детей войны. Уходят мои друзья, 
одноклассники, однокурсники, «жертвы 
тоталитарного режима», «совки». Это 
были люди, чей облик для меня выгля-
дит наиболее приближенным к тому, что 
Михаил Гефтер назвал «советским чело-
веческим пространством». Я жил в этом 
пространстве и не жалею об этом.

Нас постоянно призывают к «послед-
нему бою», и вообще уныние, как извест-
но, есть великий грех. Но размышления 
о смерти должны входить в бытие чело-
века, без них он и не человек был бы. За 
полтора года до своего ухода Юра писал 
мне:

«О смерти думаю в практическом 
аспекте: мой прадед Федосий, его дочь, 
баба Маня, мой отец – все умерли мгно-
венной смертью. Надеюсь продолжить 
семейную традицию. Думать о каком-
то инобытии или вечном возвращении 
– мучительно, говоря словами поэта: я 
предпочел бы не существовать, не быть. 
Но кто же нас спросит? В этом смысле 
я надеюсь, что наивный материализм 
прав – разрушится мозг, и личность 
исчезнет. Идея загробного воздаяния мне 
кажется всего лишь назидательной. Мне 
близка натурфилософия Заболоцкого: «и 
все существованья, все народы нетленное 
хранили бытие...». Но это было бы слиш-
ком хорошо, да я и устал быть умом при-
роды, ее мыслью – ум недостойный, плод 
недолгой науки. Я вижу, что технический 
прогресс – единственная очевидная кон-
станта истории человечества – влечет 
несчастный род человеческий в неясную 
даль, не спрашивая его согласия. На мой 
взгляд, сейчас уже нелепо утверждать, 
что человек способен направлять ход 
истории. Смерть – самая радикальная 
и загадочная из метаморфоз человека, с 
вечно открытым вопросом: это послед-
няя метаморфоза или начало большого 
пути? То, что мы сольемся с неживой при-
родой, – это, очевидно, станем частью 
бесконечных превращений и комбинаций, 
но вот станем ли мы частью ноосферы? 
– надеюсь, что нет».

Велика же была его усталость, если 
он отказался после смерти стать частью 
высшей стадии эволюции биосферы. И 
остался верен завету Давида Самойлова:

Не смей, не смей из глуби доставать 
Все то, что там скопилось и окрепло! 
Пускай хранится глухо, немо, слепо, 
Пускай! А если вырвется из склепа, 
Я предпочел бы не существовать, 

не быть... 
Мой друг умер в декабре 2013 года, 

не дожив год до своего семидесятилетия, 
не пощаженный жуткой той болезнью, 
которая косит людей налево и направо. 
Не получилось мгновенной смерти. Его 
последний мэйл датирован 18 августа 
того же года. День моего рождения.

«Заканчивается дачный сезон, в кон-
це августа я вернусь в Москву, и сразу 
начнутся уроки. Я отдыхал, но в кон-
це июля начал писать заказную статью 
«Как и почему Европа стала Европой, а 
Россия – Россией». Соня родила правнука 
Якова. У нас на даче две недели прожил 
внук Миша со своей подругой Аленой, им 
по 15 лет, но третьего правнука они 
отковать могут очень даже просто. 
Мы построили на даче русскую баню, 
все наши гости в восторге; три послед-
них дня у нас гостила Женя Гаврилова 
(первая жена Юры. – С.Б.). Я вроде как 
еще подаю признаки жизни, но через силу. 
Развлекаюсь тем, что езжу по окрестным 
монастырям, как богомольный паломник, 
– вчера были в Спас-Воротынской, что в 
устье Угры, женской обители. Маленькое 
чудо XVI века на вершине холма, отку-
да открываются такие виды – будто 
смотришь на обнаженное сердце России... 
И все такое родное, кровное, и во всем 
чувствуешь свое растворение – и в «поясе 
Богородицы», как называли русские Угру, 
и в прибрежных ивах, и в старинном 
монастырском кладбище, и в заливных 
лугах; и всё – на разрыв аорты, и смерть 
не страшна. Я в грудь тебя целую, калуж-
ская земля... Юра».

Последние строки – парафраз из 
Цветаевой:

И льется аллилуйя
На смуглые поля.
Я в грудь тебя целую,
Московская земля!
На том самом холме над Угрой, на 

котором стоит Спас-Воротынский мона-
стырь, развеян прах Юры Гаврилова. Так 
он хотел.

Я перечитываю его последнее пись-
мо, и вспоминается, как лет сорок назад 
мы вместе стояли в храме полоцкой 
Софии. Шли реставрационные работы, 
но нас пустили. Юра буквально замирает 
от прикосновения к дышащим историей 
стенам. «А это Христос в силах», – шеп-
чет он, разглядывая купольную роспись. 
И на выходе подбирает и прячет в карман 
кусочек отколовшейся плинфы.

Записки 
побежденного 

Интервью с министром 
иностранных дел Польши 

Влодзимежем Чимошевичем. 
Варшава, 2003 год.

С Женей Фридманом и Юрой Гавриловым.  40-летие со дня 
нашей встречи в Красноярске-26. Москва, 2005 год.

С Анджеем 
Дравичем.  
Минск, ЕГУ,  
1996 год.

С Адамом Михником в редакции "Gazety Wyborczej". 2012 год.

РЭПаРТаЖ

Усе мы больш-менш ведаем, 
што сабой уяўляе студэнцкае 
жыццё. А вось што сабой уяўляе 
жыццё семінарыста?

Для большасці людзей наву-
чэнцы духоўных семінарый – асо-
бы загадкавыя. Яны носяць стро-
гую форму і вядуць жыццё, сха-
ванае ад старонніх вачэй. Аднак 
усім цікава, як выхоўваюць буду-
чых святароў, якія заўтра будуць 
пастырамі вернікаў на шляху да 
святасці. Прапануем пражыць 
адзін дзень з навучэнцам 5-га кур-
са Вышэйшай духоўнай семінарыі 
ў Гродне Яўгенам Ціханам. Яго 
нататкі перадаюць атмасферу 
навучальнай установы.

6.30 – тры званкі. Я прачнуўся 
ў пазітыўным настроі. Пануючая 
ў семінарыі цішыня заахвочвае да 
малітвы. 

7.00 – супольная Літургія. 
Сёння мы разважалі над 
Евангеллем паводле Лукі (Лк 16, 
1–8) аб прадпрымальным ака-
номе. На першы погляд багаты 
чалавек з прыпавесці хваліць ака-
нома за несправядлівасць. Але, 
даходзячы да сутнасці справы, мы 
даведваемся, што ён хваліць ака-

нома не за падман, а за тое, што 
ён знайшоў выйсце са складанай 
сітуацыі. Залішняя разважлівасць 
прыводзіць да хітрасці, таму варта 
вучыцца сумленнасці ў адносінах 
да ўсіх.

7.30 – святая Імша. Сёння 
яе ўзначаліў дапаможны біскуп 
Гродзенскай дыяцэзіі Юзаф 
Станеўскі. Маліліся ў інтэнцыі 
памерлых ахвяравальнікаў, 
дабрадзеяў, выкладчыкаў і 
выхаванцаў нашай семінарыі. 
Біскуп сказаў: «Мы ствараем 
супольнасць у адной веры жывых 
і памерлых. Мы злучаны з імі 
праз любоў Найсвяцейшага Сэрца 
Езуса».

8.30 – сняданак.
9.00 – лекцыя па маральнай 

тэалогіі. Аналізуем IV запаведзь. 
Я прыйшоў да высновы, што Бог 
не загадвае выконваць запаведзі, а 
перш за ўсё паказвае доказы сваёй 
любові. Таму выкананне Божых 
запаведзяў з’яўляецца адказам на 
Божую любоў. Падобна і IV запа-
ведзь гаворыць пра ўдзячнасць. 
На любоў бацькоў мы павінны 
таксама адказваць любоўю.

10.55 – лекцыя па Старым 
Запавеце. Кнігі Бібліі заключаюць 

у сабе шматвекавую гісторыю. І 
гэта гісторыя не толькі Ізраіля, але 
і навакольных народаў. У святых 
кнігах бачны сляды розных тра-
дыцый і цэлых зменлівых глабаль-
ных эпох. Развіццё тэалогіі рыхтуе 
падмурак для Новага Запавету, 
а дынамічнае і жывое Слова ў 
іншыя часы чытаецца актуальна. 
Усё гэта робіць Святое Пісанне 
скарбніцай, пазнаць якую на 100 
працэнтаў немагчыма. Тэмай 
сённяшняга занятку па Старым 
Запавеце была Кніга прарока Ісаі. 
Мы вывучалі яе гістарычны фон і 
сам змест.

13.45 – малітва ( і на працягу 
дня).

14.00 – абед.
15.00 – індывідуальнае 

ўшанаванне гадзіны Божай 
міласэрнасці. Згодна з традыцыяй 
семінарыі, у гэты час праводзіцца 
споведзь. 

15.30 – у гонар урачыстасці 
Усіх Святых мы разам з братамі 
наведалі бернардзінскія могілкі, 
каб памаліцца за памерлых. Я 
падумаў аб тым, што цішыня, 
якая трывае ля магіл ксяндзоў і 
многіх вернікаў, з’яўляецца зна-
кам чакання ўваскрэсення. Гэта 

цішыня, якая прадракае вялікі 
трыумф. Калі Пан прыйдзе, тады 
выйдуць і слугі Яго ў трыумфаль-
ным шэсці.

16.30 – студыум – час для 
індывідуальнай вучобы. Час на 
чытанне і вучобу найбольш плён-
ны пасля малітвы. Пачутае на лек-
цыях слова павінна ўкараняцца 
і расці.

18.45 – вячэра.
19.00 – выкананне абавязкаў. 

Я ўдзельнічаў у падрыхтоўцы 
літургіі. Зрабілі падсветку для 
вітража. Гэта Божая служба, таму 
што мы робім усё гэта на карысць 
супольнасці, у якой жывём. Мы 
служым іншым, як Хрысту. Часам 
здараецца, што вечарам неаб-
ходна дарабіць тое, чаго нельга 
адкладваць на заўтра. Астатні час 
становіцца творчым часам.

21.00 – пасля прагулкі на 
свежым паветры і адпачынку 
ад заняткаў у мяне ёсць час для 
духоўнага чытання і клопату пра 
свой унутраны свет.

21.45 – асабістая малітва. Я 
дзякую Богу за дзень, прыем-
ную цішыню і ўсе дадзеныя мне 
ласкі. Малюся за маладых люд-
зей, пакліканне да святарства якіх 

падаўляецца сучасным светам. 
Няхай Божы голас будзе чутны ў 
глыбіні іх душаў!

22.30 – у семінарыі зга-
сае святло. За паўтары гадзіны 
да сну пачынаецца silentium 
sacrum – святое маўчанне, якое 
семінарысты захоўваюць да самай 
раніцы. Галоўная яго мэта – 
суцішыцца і злучыцца ў думках 
з Богам.

***
Навучэнцы Вышэйшай 

духоўнай семінарыі ў Гродне 
моляцца на трох мовах – бела-
рускай, польскай і лацінскай. 
Тройчы на дзень прамаўляюць 
«Анёл Панскі». Штодня разважа-
юць над Святым Пісаннем. Тры 
разы на дзень робяць рахунак 
сумлення. У сярэднім маюць па 
пяць навучальных дысцыплін на 
дзень. Пасля абеду – вольны час і 
час для самастойнай падрыхтоўкі 
да наступных заняткаў. Двойчы на 
тыдзень семінарысты выходзяць у 
горад, як правіла, групамі па 2–3 
чалавекi.

Падрыхтавала Ангеліна 
ПАКАЧАЙЛА.

Адзін дзень з семінарыстам

ЖыЛЛЁВаЕ ПыТаННЕ

«Дразды-2»:  
участкі толькі для эліты?

Чаму беларускую зямлю аддаюць расіянам, кіргізам, чачэнцам, а шараговым 
мінчанам, чые дамы ідуць пад знос, улады ў гэтым адмаўляюць...

Дзве кнігі  
Зянона Пазьняка 

пад арыштам
Экспертная камісія Брэсцкай вобласці 

па ацэнцы інфармацыйнай пра-
дукцыі зрабіла выснову, 
што дзве кнігі Зянона 
Пазьняка “ўтрымліва-

юць прыкметы прая-
вы экстрэмізму”. 
На іх наклалі 
арышт. А ў 
Варшаве гэтыя 
выданні Пазьняка 
можна свабодна 

набыць ледзь не ў 
любой кніжнай краме.

Гаворка ідзе пра кнігі 
“Добрая фатаграфія” і “Абарона 
Курапатаў. Народны мемарыял”, 
якія былі забраны мытнікамі ў 
адказнага сакратара ўправы сойма 
Кансерватыўна-Хрысціянскай 
партыі – БНФ Алеся Чахольскага, 
калі той 27 верасня перасякаў 
беларуска-польскую мяжу ў Брэсце.

Паводле слоў Чахольскага, у 
яго былі чатыры кнігі, і да трох з 
іх у супрацоўнікаў мытні з’явіліся 
пытанні: друкаваную прадукцыю 
затрымалі “для правядзення 
праверачных мерапрыемстваў”. 

– Прычым кнігі на мяжы я 
не хаваў – на даглядзе паказаў: 
вось рэчы, вось кнігі, – распавёў 
Алесь Чахольскі “Народнай 
Волі”. – Мне не было чаго хаваць. 
А мытнікі нечакана зацікавіліся 
літаратурай. Спачатку сказалі 
кнігі задэклараваць, а потым узялі 
іх на экспертызу.

Праз пэўны час 
АлесьЧахольскі атрымаў 
ліст, з якога вынікае, што 
Брэсцкая мытня звярнулася 
ў суд Маскоўскага раёна 
Брэста з просьбай прызнаць 
экстрэмісцкімі матэрыяламі дзве 
кнігі Зянона Пазняка – “Добрая 
фатаграфія” і “Абарона Курапатаў. 

Народны мемарыял”. Цікава, што 
яшчэ адна кніга Пазьняка, якую 
таксама вёз з сабой Чахольскі, – 
“Сесія незалежнасці”, у мытнікаў 
падазрэнняў не выклікала. Якія 
канкрэтна факты экстрэмізму 
ўтрымліваюцца ў затрыманых 
кнігах – пакуль не вядома.

Пасля гэтага Чахольскага 
наведаў участковы інспектар 
– ён склаў пратакол за “выраб, 
захоўванне i распаўсюджванне 
экстрэмісцкай літаратуры”. 

А ўчора Чахольскі пабываў у 
судзе Фрунзенскага раёна.

– На падставе міліцэйскага 
пратакола мяне прыцягнулі да 
адказнасці, – гаворыць паплечнік 
Пазьняка. – Праўда, суддзя не 
знайшла ў пратаколе складу 
правапарушэння і накіравала 
пратакол на выпраўленне. Таму 
працяг гэтай гісторыі яшчэ будзе.

Між іншым, гэта ўжо не 
першы інцыдэнт на мытні з кнігамі 
Зянона Пазьняка: Гродзенская 
мытня ўжо канфіскоўвала кнігу 
“Тэры Дэй”, аднак у лютым 
2015 года спецыяльная камісія 
вынесла экспертнае заключэнне, 
што экстрэмізму ў той кнізе не 
знайшлі.

Вера ВІР.

скаНДаЛ

У раёне былой вёскі Вяснінка, 
дзе цяпер пабудаваны катэджы для 
прадстаўнікоў палітычнай эліты,  
плануюць узвесці сем шматква-
тэрных дамоў, спецыяльную шко-
лу, гатэль і аб'екты пасольства 
суседняй краіны.

Тэрыторыя былой вёскі 
Вяснінка, якая атрымала 
неафіцыйную назву “Дразды-2”, 
найбольш вядома сваёй сядзібнай 
забудовай. Хто там толькі не мае 
ўчасткі! Міністр унутраных спраў 
Ігар шуневіч, старшыня КДБ 
валерый вакульчык, генеральны 
пракурор Аляксандр Канюк, экс-
мэр Мінска Мікалай Ладуцька, 
старшыня Беларускай федэрацыі 
футбола Сяргей Румас, дзяржаўны 
сакратар саюзнай дзяржавы 
Рыгор Рапота, экс-старшыня 
Нацбанка Надзея Ермакова, 
былы галоўны памежнік краіны 
Ігар Рачкоўскі… Не сакрэт, 
што многія шараговыя мінчане 
мараць апынуцца іх суседзямі. 
Адчувалася, што на грамадскае 
абмеркаванне, прысвечанае 
забудове гэтага раёна, людзі 
прыйшлі са спадзяваннямі: а 
раптам атрымаецца ўзяць участкі 
побач з элітай? Тым больш што 
шмат прыватных дамоў у Мінску 
цяпер ідзе пад знос.

Сапраўды, будаўніцтва ў 
сядзібнай частцы “Драздоў-2” 
яш чэ  пр а цягв аецца . 
Першапачаткова былі выдзелены 
64 участкі. Потым да іх дадаліся 
яшчэ 33. Цяпер спраектавана 
яшчэ 19 участкаў (у асноўным 
за кошт былых агародаў). Але 
прэтэндаваць на іх шараговыя 
мінчане не змогуць. Як заявілі 
прадстаўнікі ўлады – намеснік 
старшыні адміністрацыі 
Цэнтральнага раёна Мінска 
Жанна Круглікава і супрацоўнікі 
арганізацыі “Мінскграда”, усе 
ўчасткі сядзібнай забудовы ў 
Вяснінцы ўжо атрымалі сваіх 
уладальнікаў. З залы запыталіся: 
чаму не быў праведзены аўкцыён? 
“У нас па ўказе №667 зямля можа 
без аўкцыёну вылучацца па ўказе 
прэзідэнта”, – патлумачыла 
Круглікава.

Калі скласці лічбы, 
якія агучылі на сустрэчы, 
атрымліваецца 116 участкаў. 
Але прадстаўнікі “Мінскграда” 
сцвярджаюць: у выніку сядзібная 
забудова складзе 113 участкаў. 
Куды зніклі яшчэ тры? Жылыя 
дамы №№1, 3 і 7 па праездзе 

Вяснінка будуць знесены, бо 
ўздоўж вадасховішча Дразды 
будзе сфарміравана зона для 
шпацыру. Цікава, што гаспадары 
двух дамоў усё ж застануцца ў 
“Драздах-2”. Можна меркаваць, 
што іх дамы будуць перанесены 
на іншую частку іх участкаў. А 
вось адна сям’я будзе вымушана 
пакінуць элітны мікрараён і 
атрымае ў якасці кампенсацыі 
іншае жыллё.

Адразу за катэджамі для 
эліты, але бліжэй да праспекта 
Пераможцаў спраектаваны 
квартал шматкватэрных дамоў. У 
кожным з іх будзе па пяць-шэсць 
паверхаў. Дакладны лік дамоў 
пакуль невядомы. Мяркуецца, 
што іх будзе сем. Як кажуць 
прадстаўнікі “Мінскграда”, праз 
долевае будаўніцтва ў гэтых 
дамах змогуць пасяліцца каля 200 
чалавек. Праўда, як патлумачыла 
карэспандэнту “Народнай Волі” 
галоўны архітэктар праекта Зоя 
Забароўская, інвестар пакуль не 
вызначаны. Побач з дамамі будуць 
пабудаваны прыватная школа або 
ліцэй на 400–450 месцаў і дзіцячы 
садок на 100 месцаў. Магчыма, 

туды будуць хадзіць як дзеці з 
шматкватэрных дамоў, так і з 
катэджаў. Цікава, што замоўцам 
будаўніцтва выступае фірма 
“Трайпл” (генеральны дырэктар 
Юрый Чыж).

Нарэшце, яшчэ некалькі 
будынкаў з’явіцца непасрэдна 
ля праспекта Пераможцаў. 
Ужо будуе свой аздараўляльны 
цэнтр завод “Бульбашъ”. А 
вось астатнія будынкі пакуль у 
праекце. Напрыклад, плануецца 
будаўніцтва цэнтра алімпійскай 
падрыхтоўкі па мастацкай 
гімнастыцы. Але найбольшую 
цікавасць выклікаюць два 
ўчасткі. Вялізную тэрыторыю 
(4,2 гектара) прапануюць 
аддаць пад гатэльна-дзелавы 

комплекс. Праект распрацавала 
турэцкая кампанія МАД, але 
замоўцам выступае кампанія 
“Інтэрсэрвіс”, падкантрольная 
сенатару Аляксандру шакуціну 
і бізнесмену Мікалаю 
вараб’ю. Мяркуецца, што на 
гэтай пляцоўцы пабудуюць 
чатырохзоркавы гатэль на 
25 паверхаў. А таксама пяць 
шматфункцыянальных цэнтраў 
(5, 9, 10, 12 і 14 паверхаў). На 
тэрыторыі размесцяцца бізнес-
цэнтр са шматлікімі офісамі, 
басейн, лазні, паркінг на 1250 
машын. Таксама будзе пабудаваны 
тэнісны цэнтр. Як кажа Жанна 
Круглікава, калі ўчастак 
выдзяляўся, адной з умоў была 
яго спартыўная скіраванасць. Як 

Так выглядаюць 
«Дразды-2» на эскізе.

Аздараўляльны цэнтр  з аб'ектамі грамадска-дзелавога  прызначэння.

Сын склаў 
кнігу  

пра бацьку
Прэзентацыя выдання 

пра мастака  
Аляксея Кузьміча 

адбудзецца  
2 снежня ў 

Нацыянальным 
мастацкім музеі.

Кнігу “Аляксей Кузьміч. 
Творца ўзвышаных Мадоннаў”, 
якую склаў яго сын, падрыхта-
вала выдавецтва “Мастацкая 
літаратура”. Яна прымеркавана да 
70-годдзя творцы.

Жывую біяграфію маста-
ка ўзнаўляюць людзі, якія добра 
ведалі Кузьміча ў розныя перыяды 
яго жыцця: сакурснікі, настаўнікі, 
калегі, вядомыя дзеячы мастацт-
ва, сябры, крытыкі, прыхільнікі 
яго таленту, сям’я і блізкія. 

У выданні каля 100 каляровых 
рэпрадукцый, многія з якіх друку-
юцца ўпершыню.

Палотны Аляксея Кузьміча 
з лікам мадонны ведаюць далё-
ка за межамі Беларусі. Нагадаем, 
што Аляксей Кузьміч з’яўляецца 
аўтарам самай вялікай у свеце 
калекцыі з вобразам мадонны. Ён 
пайшоў з жыцця два гады таму.

Падчас прэзентацыі такса-
ма адбудзецца ўрачыстае гашэн-
не канверта, выпушчанага РУП 
“Белпошта” да юбілейнай даты 
мастака. На верхнім боку канверта 
размяшчаецца адзін з самых вядо-
мых твораў – “Плач Еўфрасінні 
Полацкай”, а таксама фотаздымак 
мастака.

Вера ВІР.

уВаГа, ВыШук!

Мог прадстаўляцца Сяргеем…
Затрыманы ў Беларусі 44-гадо-

вы грамадзянін Расіі на працягу 20 
гадоў, з 1994-га па 2014-ы, здзяйсняў 
згвалтаванні і гвалтоўныя дзеянні 
сексуальнага характару не толькі ў 
Брэсцкай і Мінскай абласцях, але 
і ў Ленінградскай вобласці Расіі і ў 
Польшчы.

П р э с - с л у ж б а  Г У УС 
Мінгарвыканкама паведамляе, што 
ў Беларусі затрыманы мужчына ў 
поле зроку праваахоўных органаў 
раней не трапляў. Аднак у 2000 год-
зе за аналагічнае злачынства быў 

асуджаны судом польскага горада 
Жагань. Больш за тое, у 2008 год-
зе судом Тушынскага раёна Масквы 
ён быў прызнаны вар’ятам і да яго 
былі прыменены прымусовыя меры 
бяспекі і лячэння.

«У цяперашні час у 
праваахоўнікаў ёсць дастатковыя 
падставы меркаваць, што мужчына 
датычны да здзяйснення як мінімум 
26 згвалтаванняў у Бярозаўскім, 
Драгічынскім, Стаўбцоўскім, 
Дзяржынскім і Мінскім раёнах 
Брэсцкай і Мінскай абласцей, а так-

сама двух згвалтаванняў у 2014 год-
зе ў Ленінградскай вобласці РФ», – 
удакладнілі праваахоўнікі.

Паводле інфармацыі, якую 
мае следства, з 1976-га па 1989 год 
затрыманы грамадзянін пражываў у 
Брэсцкай вобласці, з 1989-га па 1992 
год праходзіў тэрміновую ваенную 
службу. Пасля дэмабілізацыі ў 1992 
годзе прыбыў у Мінск, дзе да 2000 
года працаваў кіроўцам грамадскага 
транспарту.

Як паведамілі ва ўпраўленні 
крымінальнага вышуку ГУУС 

Мінгарвыканкама, у Мінску муж-
чына мог здзяйсняць злачынствы ў 
перыяды з 1992-га па 2000-ы, з 2003-
га па 2007-ы і з 2010-га па 2015 год. 
Паводле дадзеных праваахоўнікаў, 
не ўсе пацярпелыя ад злачынных 
дзеянняў звярталіся з заявамі ў 
міліцыю. Таму з мэтай устанаўлення 
і даказвання ўсіх фактаў злачыннай 
дзейнасці супрацоўнікі органаў пра-
вапарадку звярнуліся да ўсіх, хто 
валодае якой-небудзь інфармацыяй 
аб злачынствах, паведамляць яе 
па тэлефонах (+375 29) 391-11-15, 

(+375 29) 218-52- 75.
Характэрная прыкмета затры-

манага – штучны зуб з металу 
жоўтага колеру ў верхняй сківіцы. 
Часам насіў заручальны пярсцёнак 
або пячатку. Мог прадстаўляцца 
Сяргеем.

Як устанавілі аператыўнікі, 
мужчына здзяйсняў злачынствы ў 
лясной зоне непадалёк ад чыгунач-
ных пуцей і аўтадарог. У большасці 
выпадкаў нападаў ззаду, душыў 
ахвяру рукамі альбо прадметамі 
адзення, каб падавіць супраціў… 

кРиМиНаЛ

А развестись 
не 

пробовали? 
В Речице началось слушание 

уголовного дела по обвинению 
двух мужчин в убийстве 34-лет-
ней местной жительницы, совер-
шенном с особой жестокостью, 
из корыстных побуждений, по 
найму. Материалы дела рассма-
триваются на выездном заседа-
нии Гомельского областного суда, 
которое проходит в районном 
суде. 

По материалам предъявлен-
ного обвинения, житель Речицы 
решил убить свою супругу, для 
чего нанял своего родственника 
– судимого брата своей первой 
жены. 

В назначенное утро супруг 
потерпевшей уехал из дома на 
автомобиле с личным водителем. 
Обеспечивая себе алиби, встре-
чался со многими людьми. Около 
8.30 второй обвиняемый под 
видом работника газовой служ-
бы проник в его дом и попро-
сил хозяйку показать во дворе 
газовый счетчик. Когда женщи-
на вышла из дома, злоумышлен-
ник напал на нее и нанес много-
численные удары принесенным 
ножом. От полученных телесных 
повреждений потерпевшая скон-
чалась на месте происшествия. 
Убедившись в ее смерти, муж-
чина инсценировал ограбление 
– сорвал с тела жертвы золотые 
украшения, вернувшись в дом, 
разбросал в комнатах вещи. Через 
несколько часов после убийства 
получил от заказчика часть обе-
щанной суммы. 

Женщину с явными призна-
ками насильственной смерти 16 
апреля 2015 года во дворе част-
ного домовладения обнаружила 
ее мать. По непосредственно воз-
никшему подозрению в соверше-
нии преступления был задержан 
супруг погибшей, который кате-
горически отрицал свою причаст-
ность к убийству жены. Буквально 
на следующий день сотрудники 
уголовного розыска установи-
ли личность и задержали испол-
нителя преступления – жителя 
Речицкого района 1965 года рож-
дения. На основании собран-
ных доказательств исполнителю 
убийства предъявлено обвинение 
по пп.6,12 ч.2 ст.139 (убийство, 
совершенное с особой жестоко-
стью, из корыстных побуждений, 
по найму) и ч.1 ст.205 (кража) 
Уголовного кодекса Республики 
Беларусь. 

Действия супруга потерпев-
шей квалифицированы следстви-
ем по ч.4 ст.16, п.12 ч.2 ст.139 УК 
(организация убийства из корыст-
ных побуждений, по найму).

ВІНШуЕМ!

«Пясняр»  
святкуе юбілей!

«Пясняр» Анатоль 
Кашапараў адсвяткаваў юбілей 
у Маладзечне, дзе ў свой 
час вучыўся ў музыкальным 
вучылішчы.

Юбілейны канцэрт прайшоў 
у гарадскім Палацы культу-
ры. Заслужаны артыст БССР, 
знакаміты выканаўца “Вологды” 
Анатоль Кашапараў адзначыў 
сваё 65-годдзе. У 1991 годзе ён 
разам з сям’ёй з’ехаў у ЗША. Але 
не вытрымаў, вярнуўся…

сцвярджае галоўны архітэктар 
праекта Сяргей Лявонаў 
(раней ён працаваў галоўным 
архітэктарам Бабруйска), 
комплекс павінен быць гатовы 
да 2017 года. 

Інфармацыя пра такі 
гатэль таксама выклікала 
непаразуменне сярод 
прысутных. “Зямля ў нас у 
Мінску вылучаецца ўсім – 
расіянам, чачэнцам. Скажыце, 
калі яна будзе вылучацца 
простым людзям, мінчанам? 
Карэннаму насельніцтву? 
У чыіх інтарэсах будуецца 
гэты гатэль?” – абураўся 
адзін з прысутных. Дарэчы, 
раней на месцы гатэльнага 
комплексу планавалі ўзвесці 
фізкультурна-аздараўляльны 
комплекс з басейнам. Пытанне, 
ці будзе простым мінчанам па 
кішэні наведванне комплексу 
Шакуціна.  

Апроч таго, у дакументах, 
выстаўленых для грамадскага 
агляду падчас абмеркавання, 
ішла гаворка пра нейкі 
адміністрацыйны будынак. 

Сцвярджалася, што зямельны 
ўчастак прадастаўлены 
Расійскай Федэрацыі. 
Карэспандэнт “Народнай 
Волі” пацікавіўся плошчай 
гэтай тэрыторыі і папрасіў 
удакладніць, што ж там будзе 
знаходзіцца. Прадстаўнікі 
“Мінскграда” назвалі плошчу 
– 2,9 гектара, але сказалі, што 
яе функцыя не вызначана. 
Маўляў, рашэнне прымалася 
на міжнародным узроўні. 
Але потым Жанна Круглікава 
ўдакладніла: тэрыторыю 
плануюць выдзеліць расійскаму 
пасольству. Прычым цалкам 
бясплатна. Таму што ўчастак 
такога ж памеру Беларусь 
бясплатна атрымае ў Маскве.

Максім ПЛОТНІКАЎ.



Беларускі цяжкаатлет  
Вадзім Стральцоў выйграў золата 

па суме дваябор’я на чэмпіянаце 
свету ў ЗША.

У вагавой катэгорыі да 94 кілаграмаў наш 
суайчыннік паказаў вынік 405 кг (175 + 230).

– Вадзім Стральцоў – выхаванец магілёўскай 
школы цяжкай атлетыкі, – распавёў “Народнай Волі” 
пра пераможцу трэнер Магілёўскага вучылішча 
алімпійскага рэзерву Анатоль ЛАБАЧОЎ. – Я яго ў свой 
час прывёз з адной вёскі ў Касцюковіцкім раёне. Трэба 
было набіраць перспектыўных хлопцаў. Як звычайна 
праводжу адбор? Вязу з сабой штангу, даю школьнікам 
паспрабаваць свае сілы, праводжу тэсты. 15-гадовы 
Вадзім ужо тады быў здольным. Вясковы хлопец ніякім 
спортам не займаўся, а здаровы і каржакаваты быў – 
дай Бог. Тыя якасці, якія неабходны штангісту.

– Чаму вадзім Стральцоў не патрапіў на 
Алімпіяду, якая праходзіла ў Пекіне?

– Я вам шчыра скажу: там бы ён стаў алімпійскім 
чэмпіёнам, быў гатовы да гэтага. Але на апошняй 
трэніроўцы перад паездкай на Алімпіяду падняў 
штангу і… траўміраваўся. Уяўляеце, як крыўдна: 
столькі трэніравацца, а за дзень да паездкі ўсё пусціць 
пылам? Дарэчы, на Гульні Вадзім усё-такі патрапіў у 
якасці гледача, бо білеты былі куплены зараней, але 
за спаборніцтвамі калег назіраў, што называецца, са 
слязьмі на вачах. З трыбуны.

– А наогул які ў чэмпіёна свету характар?
– Даволі няпросты, але я лічу, што так і павінна 

быць. Калі ў спартсмена мяккі характар, ён нічога 
не дасягне. У свой час Вадзім нават вырашыў кінуць 
спорт, уцёк ад мяне ў вёску. Сядзеў там некалькі тыдняў 
на печцы. Давялося сцягваць яго адтуль і вяртаць 
таленавітага хлопца ў вучылішча. А не сцягнуў бы, дык 
сёння і чэмпіёнам свету не стаў бы.

– Як вы ацэньваеце яго перамогу на чэмпіянаце 
свету?

– Цудоўны вынік, што тут можна казаць! У гэтай 
вагавой катэгорыі выступалі 44 спартсмены – уяўляеце, 
якая канкурэнцыя? І вынік, які ён паказаў, думаю, не 
максімальны. У рыўку, напрыклад, Вадзім як мінімум 
недабраў 5 кілаграмаў. Да Алімпіяды яшчэ ёсць час 
папрацаваць. Калі, натуральна, здароўе не падвядзе.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
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 63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

З ПЕРШых ВусНаў МаЗаІка

Георгій КаНДРацьЕў:

«Я вярнуўся»
Больш за год былы галоўны трэнер зборнай Беларусі  

Георгій Кандрацьеў знаходзіўся без работы.
51-га довы Ге оргій 

Кандрацьеў быў прызначаны 
галоўным трэнерам нацыяналь-
най зборнай Беларусі па футбо-
ле ў снежні 2011 года. На гэтай 
пасадзе ён змяніў нямецкага 
спецыяліста Бернда штанге.

«Праца будзе нялёгкай. Самае 
важнае для мяне вас не падвесці, 
– сказаў адразу пасля прызначэн-
ня Георгій Пятровіч. – Я заўсёды 
працаваў сумленна, ніколі ніякіх 
закулісных гульняў не вёў. У збор-
ную будуць прыцягвацца найлеп-
шыя ігракі».

У 2014 годзе Кандрацьеў 
пайшоў у адстаўку пасля пара-
жэння каманды ад зборнай 
Славакіі ў адборачным матчы да 
чэмпіянату Еўропы-2016. Пад яго 
кіраўніцтвам беларуская каманда 
правяла 11 афіцыйных сустрэч і 
толькі аднойчы перамагла. Пры 

гэтым сем разоў прайграла і тры 
разы згуляла ўнічыю.

“Я вінаваты, – шчыра 
прызнаўся тады настаўнік. – 
Калі каманда прайграе, заўсёды 
вінаваты трэнер… Калі выніку 
няма, трэнер павінен сысці. 
Я абяцаў – я сыходжу. Але вы 
думаеце, што прыйдзе іншы 
спецыяліст і нешта зменіць? Мы 
да гэтага 25 гадоў ішлі, да таго і 
прыйшлі… Юнакі ўсім прайграюць. 
У Расіі выступаюць два чалавекі, 
астатнія – у глыбокім запасе. Мы 
ўжо адсталі амаль назаўсёды ад 
вядучых краін свету. Славакія – 
не ахці якая футбольная дзяржа-
ва, але мы ўжо і ёй саступаем. 
Паглядзіце, як з мячом працуем мы 
і як гэта робяць славакі… Думаеце, 
прыйдзе нейкі трэнер… Нават 
калі сабраць у адным трэнеры ўсе 
лепшыя якасці ўсіх трэнераў све-

ту, думаеце, за тры дні ён наву-
чыць нашых футбалістаў гуляць?”

Пасля гэтага на трэне-
ра пакрыўдзіліся асобныя 
футбалісты і накінуліся некато-
рыя СМІ. Георгій Кандрацьеў 
таксама пакрыўдзіўся і 
перастаў даваць інтэрв’ю. Год 
ён заставаўся без работы. Былы 
галоўны трэнер зборнай Беларусі 
Анатоль Байдачны з гэтай наго-
ды выказаўся так:

“У нас ёсць адна рыса – абла-
яць сваіх. Той жа Кандрацьеў 
столькі зрабіў для беларускага 
футбола! Быў лепшым нападаю-
чым, бамбардзірам, вывеў мала-
дзёжную зборную на чэмпіянат 
Еўропы, потым на Алімпіяду. 
Так, з нацыянальнай камандай не 
атрымалася – ёсць аб’ектыўныя 
прычыны і суб’ектыўныя. Але 
за што столькі бруду?! Хто да 

яго зрабіў лепш?.. Безумоўна, 
Кандрацьеў перажываў. І зараз 
перажывае. Клікаў яго на ста-
дыён, адказваў: “Не пайду”. Вось 
пакінуў Жора зборную – і хто-
небудзь прапанаваў яму работу?..”

І вось навіна – Георгій 
Кандрацьеў нарэшце ўзначаліў 
футбольны клуб “Мінск”.

– вас можна павіншаваць? 
– датэлефанаваўся я да Георгія 
Пятровіча.

– Скажам так: я вярнуўся ў 
футбол.

– Чым вы займаліся цэлы 
год, калі заставаліся без рабо-
ты?

– Дома сядзеў. Глядзеў фут-
бол па тэлевізары і адпачываў.

– Ці былі вам за гэты час 
нейкія прапановы ад каманд?

– Былі, але што сёння пра 
іх распавядаць, калі яны ні да 
чаго не прывялі? А размоў і 
тэлефанаванняў было шмат. 
А вось з канкрэтыкай узнікалі 
пэўныя праблемы.

– За год быў час 

прааналізаваць сваю ранейшую 
работу, нейкія памылкі…

– Я, наадварот, стараўся 
пра гэта менш успамінаць. 
Адпачываў, аднаўляў здароўе, з 
сабакамі гуляў. На жаль, зараз у 
мяне застаўся толькі адзін саба-
ка, а вось Цімка памёр.

– Ёсць такі выраз: “Чым 
больш я пазнаю людзей, тым 
больш мне падабаюцца сабакі”.

– Згодны з вамі на ўсе сто 
працэнтаў.

Алесь СІВЫ.

ВІНШуЕМ!

«Вадзіма з печкі ў вёсцы 
сцягнулі, каб ён  

чэмпіёнам свету стаў…»

«Найвярнейшы, 
найздатнейшы сын»

Да 85-годдзя з дня нараджэння Уладзіміра Караткевіча.

кРыЖаВаНка

Па гарызанталі: 1. … зіме 
сцежку пракладае (прык.).  
4.“… Каліноўскі” – драма класіка 
беларускай літаратуры Уладзіміра 
Сямёнавіча Караткевіча, якому 
сёлета 26 лістапада споўнілася 
б 85 год. 9.“…, якую прайшоў” 
– аўтабіяграфія пісьменніка. 
10.“Мая …” – кніга вершаў, якая 
выйшла ў свет у 1969 годзе. 
11.“… прызямліўся ў Гародні” 
– вядомы раман У.Караткевіча, 
па якім быў зняты аднайменны 
мастацкі фільм. 15.“Гэта … 
раскрытых душ і дзвярэй” – з 
верша “На Беларусі Бог жыве”. 
16.Від вершаванага літаратурнага 
твора, які прысутнічае ў 
творчасці У.Караткевіча: “… аб 
трыццаць першым сярэбраніку”, 
“… пра паўстанца Ваўкалаку”, 
“Паўлюк Багрым”. 17.Воднае 
покрыва Зямлі. 19.“Помач Маці-
Радзіме і … –//Найвярнейшы, 
найздатнейшы сын” – з верша 
Л.Геніюш “У жыцці ў цябе 
ўдараў нямала”, які выдатная 
беларуская паэтка прысвяціла 
Ул.Караткевічу. 20.“Край згубіў 

сваю мову//І матчынай песні 
…” – з балады пісьменніка 
“Паўлюк Багрым”. 21.Вышэйшая 
ступень, вяршыня чаго-небудзь. 
22.Старадаўні герб, які належаў 
шляхецкаму роду продкаў 
Ул.Караткевіча. 24.Касьба, 
кашэнне. 26.Караткаствольная 
артылерыйская гармата. 
28.Чуллівасць; ёй прасякнута ўся 
творчасць Ул.Караткевіча (разм.). 
30.Від безрукаўкі ў традыцыйным 
касцюме беларускіх жанчын. 
32.Горад на Гомельшчыне, куды 
пісьменнік часта наведваўся да 
свайго дзеда Васіля Грынкевіча 
і дзе напісаў шмат сваіх 
лепшых твораў. 33.Прысвятак 
беларускага народнага календара 
(27 лістапада), які прысвечаны 
апекуну плоднасці і дзяцінства.

Па вертыкалі: 1.Невялікі 
кавалак лёду. 2.Харчовы малочны 
прадукт. 3.Вялікая птушка 
(разм.). 5.Рукапісная копія. 
6.Бабовая расліна. 7.“У снягах 
драмае …” – аўтабіяграфічная 
аповесць Ул.Караткевіча. 
8.“…-трава” – апавяданне, адзін 

з першых твораў пісьменніка, 
які, як і раман “Каласы пад 
сярпом тваім”, ён прысвяціў 
сваёй маці – Надзеі Васільеўне. 
12.Урачысты верш. 13.Імя 
жонкі пісьменніка, якой быў 
прысвечаны верш “Таўры” і 
раман “Чорны замак Альшанскі”. 
14.Свята беларускага народнага 
календара (28 лістапада), з 
якога пачынаўся перадкалядны 
пост. 17.Вокны. 18.Хвароба, 
выкліканая парушэннем абмену 
рэчываў. 21.“… пад белымі 
крыламі” – шырока вядомы 
нарыс, у якім пісьменнік змясціў 
урыўкі з твораў Л.Геніюш. 
22.Вялізны пітон з кнігі 
Р.Кіплінга “Кніга Джунгляў”. 
23.“… чалавечага духу” – так 
назваў Ул.Караткевіча Васіль 
Быкаў у сваім развітальным 
слове на пахаванні пісьменніка. 
25.Уладзімір … – беларускі 
кампазітар, аўтар музыкі да 
оперы “Дзікае паляванне караля 
Стаха” па аднайменнай аповесці 
Ул.Караткевіча. 26.Спартыўнае 
спаборніцтва ў гульні паміж 

дзвюма камандамі. 27.“Чырвоны 
…” – мастацкі кінафільм, 
аўтарам сцэнарыя якога быў 
Ул.Караткевіч. 29.Летапісная 
назва г.Оршы, малой радзімы 
Ул.Караткевіча. 31. Агульная 
назва газет, часопісаў, радыё, 
тэлебачання, інтэрнэту (абрэв.).

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Адказы:
Па гарызанталі: 1.Лістапад. 

4.Кастусь. 9.Дарога. 10.Іліяда. 11.Хрыстос. 
15.Край. 16.Балада. 17.Акіян. 19.Сёння. 
20.Напеў. 21.Зеніт. 22.Корвін. 24.Укос. 
26.Марціра. 28.Лірыка. 30.Гарсэт. 32.Рагачоў. 
33.Юстыніян.

Па вертыкалі: 1.Лядзяк. 2.Сыр. 3.Птах. 
5.Спіс. 6.Соя. 7.Вясна. 8.Багун. 12.Ода. 
13.Валянціна. 14.Піліпаўка. 17.Аконне. 
18.Дыябет. 21.Зямля. 22.Каа. 23.Рыцар. 
25.Солтан. 26.Матч. 27.Агат. 29.Рша. 31.СМІ.
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ЗНаЕТЕ Ли Вы, ЧТО…

Чем опасна 
 цифра «7»?

Посмотрите внимательно на 
пластиковую упаковку продук-
тов, которые вы покупаете, или 
столь популярные пластиковые 
контейнеры. На дне промышлен-
ным способом выдавлены какие-
то значки-рисунки и значки-коды. 
Что они означают?

Указанные значки – это мар-
кировка тары, дающая потребите-
лю много очень нужной информа-
ции. Так, «снежинки» обозначают, 
что контейнер подходит для замо-
раживания продуктов, «печка с 
волнами» – что в нем можно разо-
гревать пищу в микроволновке, 
«тарелочки под душем» говорят 
о том, что тару разрешено мыть 
в посудомоечной машине. Значок 
«бокал и вилка» указывает на то, 
что посуда пригодна для контакта 
с пищевыми продуктами.

Особое внимание следует 
уделить треугольничку из трех 
стрелок – знаку вторичной пере-
работки сырья, который симво-
лизирует цикл «создание – при-
менение – утилизация». Цифры 
внутри треугольника очень 
важны – они говорят о типе 
переработанного материала. 
Специалисты настоятельно не 
рекомендуют использовать для 
продуктов контейнеры с цифра-

ми «3» (поливинилхлорид), «6» 
(полистирол) и 7 («прочее»).

А вот цифрой «1» обозначает-
ся самый экологичный полимер – 
полиэтилентерефталат (РЕТ). Из 
него делают бутылки для безалко-
гольной воды и соков, одноразо-
вые стаканчики, коробки.

Однако и эти изделия специ-
алисты не рекомендуют использо-
вать долго. Во-первых, такую тару 
в быту сложно хорошо вымыть, 
в ней остаются и размножаются 
микроорганизмы; во-вторых, со 
временем РЕТ-материалы теряют 
защитные свойства и начинают 
выделять токсичные вещества.

Еще одно важное замечание: 
любую одноразовую посуду нель-
зя использовать повторно!

Для детей вообще лучше брать 
стеклянную посуду. Потому что при 
изготовлении полимерных изде-
лий добавляют фталаты (эфиры 
фталевой кислоты) и бисфенол А, 
чтобы придать ей эластичность и 
ряд иных свойств. При нагрева-
нии и длительном хранении пищи 
названные вещества могут пере-
ходить в продукт. Для беременных, 
плода и новорожденных эта химия 
опасна даже в малых количествах.

Если все же вы не можете 
обойтись без посуды, сделанной из 

Колькі зарабляюць хакеісты 
ў чэмпіянаце Беларусі?
Мінімальны заробак ігракоў нацыянальнага 

першынства па хакеі – 8,5 мільёна рублёў у месяц.

Па-За ГуЛЬНЁЙ

Паводле слоў старшыні 
Федэрацыі хакея Ігара 
Рачкоўскага ,  “упершыню 
ўстаноўлены мінімальны заро-
бак хакеістаў ў 8,5 мільёна, каб іх 
сацыяльна абараніць”.

“Гэта дзейнічае з красавіка, 
– дадаў спадар Рачкоўскі. – Мы 
не будзем індэксаваць гэтую 
суму. Па курсе – гэта 410 долараў 
з вылічэннем падаткаў. Гэта 
ж не нейкая гіганцкая сума! 

Тым больш практычна пало-
ва ігракоў чэмпіянату Беларусі 
атрымліваюць менавіта гэты 
мінімум”.

А вось максімальны заробак 
у нацыянальным першынстве 
– 85 мільёнаў у месяц. Праўда, 
як заявіў хакейны функцыянер, 
атрымліваюць яго “крыху больш 
за дзесяць чалавек”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ИП Понтелеев К.М. УНП 192452271

ПРЕПАРАтЫ ДЛЯ МУЖЧиН
«КастоКрин»

экстракт бобровой струи
• г.Минск, ул.Козлова, 3а, Дворец искусства,  
2-й этаж, магазин «Натуральные препараты.  
Фито- и биокосметика». Тел. 8 (017) 284-91-96.  
Пн.-Сб. с 11.00 до 18.00, Вск. с 11.00 до 16.00.
• г.Минск, ул.Козлова, 8, магазин «Мир здоровья».  
Тел. 8 (017) 285-35-17. МТС: 8 (029) 774-46-16, Life: 8 (025) 609-40-13,  
Vel: 8 (029) 603-11-10.
Производитель ООО «Доктор Корнилов», Россия, Алтайский край, г.Барнаул, ул.Аносова, дом 3.
Противопоказания: индивидуальная непереносимость входящих в состав компонентов.
Объект рекламирования является биологически активной добавкой к пище.
Необходимо ознакомиться с рекомендациями по применению биологически активной добавки к пище.
Серт. ЕврАзэС RU 77.01.34/001. Е 002.909 от 21.03.2013. Д.соответствия №POC RU/AИ 32 Д. 01750  
от 21.06.2013. Информация носит рекламный характер.

Валерый ШаРЫЙ,  
алімпійскі 
чэмпіён  

па цяжкай 
атлетыцы:

аўТаРыТЭТНа

– Вадзім Стральцоў у спорце даволі даўно, 
але, шчыра кажучы, яму не шанцавала. То 
адна траўма, то другая… Не паспеў аднавіцца 
– ізноў у шпіталь.

А так хлопец вельмі моцны. Можна было 
ад яго чакаць медаль на гэтым першынстве, 
але першае месца – гэта прыемная 
нечаканасць!

Думаю, што на Гульнях-2016 Вадзім будзе 
рэальна прэтэндаваць на медалі. Тым больш 
што ў наступным годзе яму споўніцца ўжо 
30 гадоў, для хлопца гэта можа быць апошні 
шанц трапіць на Алімпіяду.

Ягор Герасімаў стаў  
першай ракеткай Беларусі

У новым рэйтынгу АТП, які абнавіўся ўчора, 
беларускі тэнісіст Ягор Герасімаў падняўся  

на 188-е месца.
Такім чынам, ён абышоў у рэйтынгу Уладзіміра 

Ігнаціка і вярнуў сабе званне першай ракеткі Беларусі.
Ягор Герасімаў падняўся адразу на 34 (!) пазіцыі – з  

222-га месца на 188-е. Уладзімір Ігнацік апусціўся на 
тры пазіцыі – зараз ён на 215-м месцы.

У Мінску пройдзе яшчэ адзін  
хакейны чэмпіянат свету?

Кіраўнік Федэрацыі хакея Ігар Рачкоўскі  
не выключае такой магчымасці.

Паводле слоў Рачкоўскага, 
федэрацыя збіраецца падаць 
заяўку на правядзенне ў бела-
рускай сталіцы яшчэ аднаго 
чэмпіянату свету па хакеі.

“Мы плануем пачаць бараць-
бу за 2021 год, – распавёў ён у 

эфіры АНТ. – Думаю, атрымаць 
права правядзення першынства 
свету ў 2021-м ці 2022 годзе нам 
па сілах. Тым больш што на кож-
ным кангрэсе ўсе ўспамінаюць, як 
праходзіў чэмпіянат у Мінску ў  
2014 годзе”.

полимера (особенно если речь идет 
о кормлении ребенка), компромис-
сом будет пластик с маркировкой 
«5» (полипропилен) и товары с над-
писями «DPAfree», «Без БФА» или 
«Не содержит бисфенол А».

А вообще, специалисты реко-
мендуют вместо пластиковой 
использовать посуду из бумаги. 
Она экологически безопасна, и ее 
применение безвредно для вас и 
ваших детей.

Рэдакцыя газеты “Народная Воля” выказвае 
шчырыя спачуванні намесніку галоўнага рэдактара 

Марыі Станіславаўне Эйсмант  
у сувязі з раптоўнай смерцю брата Юрыя. 
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